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 مدیرکل امور اقتصادی و دارایی استان زنجان گفت: از ابتدای 
سال ۱۴۰۳ تا پایان آن ۸ مورد مقررات و رویه های مخل کسب 
و کار در این استان شناسایی و به هیئت مقررات زدایی ارسال 

شد. محمدرضا نادری اظهار داشت: 2۰ ...

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان زنجان گفت: با وجود افزایش 
حساسیت عمومی نسبت به مسائل زیست محیطی، اما این حوزه 
هنوز به عنوان یکی از ارکان اصلی توسعه در سیاست های کلان 

کشور مورد توجه قرار نگرفته است.سیدرضا ...

مقررات مخل کسب و کار
 در استان زنجان شناسایی شد

محیط زیست هنوز در اولویت
 نظام توسعه کشور قرار نگرفته است

برای برقراری اقتصاد کشور باید تحریم ها برداشته شود و لوایح پالرمو و CFT هم تصویب شود؛

اکثر مردم خواهان مذاکره مستقیم با آمریکا هستند

سال بیست وچهارم- شماره سال بیست وچهارم- شماره ۲۸۳۴۲۸۳۴                                                       تک شماره  -                                                        تک شماره  - ۸۰۰۰۸۰۰۰ تومان تومان

خبر آنلاین/  دور دوم مذاکرات غیر مستقیم 
ایران و آمریکا به میزبانی عمان، روز شنبه در 
»رم« برگزار شد تا امیدها درباره توافق ایران 
و آمریکا بیشتر شود. خاصه آنکه بنابر گفته 
عباس عراقچی، وزیر امور خارجه، مذاکرات در 
سطح کارشناسی از روز چهارشنبه آغاز خواهد 
شد و سیگنال های مثبتی به بازار ارز داده 

شده است.
در همین راستا، مرتضی الویری، فعال سیاسی 
اصلاح طلب در گفت و گویی با خبرگزاری 
مذاکرات  بحث  به  اشاره  با  خبرآنلاین، 
غیرمستقیم ایران و آمریکا بیان کرد: »کوتاه 
این  بیانگر  مذاکرات،  روزهای  فاصله  شدن 
واقعیت است که هر دو طرف تمایل دارند تا 
نگرانی ها درباره مسائل هسته ای برطرف شود 
و ایران هم به دنبال برداشته شدن تحریم های 
این  کرد؛»می توان  تاکید  وی  است.  ظالمانه 
موضوع را به فال نیک گرفت که هر دو طرف 

به اهمیت موضوع پی برده اند.«
فعال  الویری،  مرتضی  و گوی  مشروح گفت 
سیاسی اصلاح طلب و نماینده ادوار مجلس 

را می خوانید؛
 آقای الویری! ارزیابی شما از دور دوم مذاکرات 
غیرمستقیم میان ایران و آمریکا چیست؟ این 
مردم  در  را  امیدی  یک  تواند  می  مذاکرات 

ایجاد کرده و شاهد تحولات خاصی باشیم؟
درباره  ترامپ،  دونالد  اظهارات  به  توجه  با 
مذاکرات  اگر  هسته ای،  سلاح  روی  تمرکز 
در چارچوب هسته ای از ناحیه آمریکا مورد 
تاکید قرار بگیرد، به خوبی جلو خواهد رفت 
و می تواند آینده درخشانی داشته باشد. ایران 
به دنبال ساخت سلاح هسته ای نیست و اگر 
خوبی  نقاط  به  شود،  برطرف  سوءتفاهم ها 

خواهیم رسید. 
کوتاه شدن فاصله مذاکرات 

یعنی هر دو طرف تمایل دارند 
نگرانی ها برطرف شود

سطح  در  مذاکرات  گفتند  عراقچی  آقای   
کارشناسی در روز چهارشنبه انجام می شود 
و روز شنبه هم در سطح عالی مذاکره خواهند 
کرد. کم شدن فاصله روزهای مذاکره، به چه 

معنا است و آیا آثار مثبت دارد؟
کوتاه شدن فاصله روزهای مذاکرات، بیانگر این 
واقعیت است که هر دو طرف تمایل دارند تا 
نگرانی ها درباره مسائل هسته ای برطرف شود 
و ایران هم به دنبال برداشته شدن تحریم های 

ظالمانه است. می توان این موضوع را به فال 
نیک گرفت که هر دو طرف به اهمیت موضوع 

پی برده اند. 
در اواسط تابستان باید نگران مکانیسم 

ماشه باشیم
یعنی می توان شاهد یک توافق در کوتاه مدت 

بود؟
من این را به صورت قطعی نمی توانم بگویم 
اما امیدوارم این اتفاق هرچه زودتر رخ بدهد. 
مشکلات  غیرعادلانه  و  ظالمانه  تحریم های 
زیادی را در کشور ایجاد کرده است. از سوی 
دیگر، ترامپ درگیر مسائل مختلفی در سطح 
و  غزه  جنگ  اوکراین،  بحران  چون  جهانی 
جنگ تعرفه ها است. طبیعتا ترامپ تمایل 
مسائل  و  ایران  مشکل  زودتر  هرچه  دارد 
هسته ای را حل کند. با توجه به این واقعیت 
با سرعت  ها، می توان امید داشت تا کارها 
بیشتری جلو برود.  نکته بسیار مهم این است 
نباید به دلیل  که دستگاه دیپلماسی کشور 
زیرا  شود  غافل  اروپا  از  آمریکا  روی  تمرکز 
در اواسط تابستان باید نگران مکانیسم ماشه 
باشیم که سه کشور اروپایی در آن نقش دارند 

نه آمریکا.
آحاد مردم خواهان

 مذاکره مستقیم هستند
 علی رغم اینکه ایران و آمریکا مذاکره را مثبت 
اصولگرا  های  روزنامه  برخی  کردند،  ارزیابی 
گفتند که مذاکره بی فایده است. با توجه به 
اینکه مذاکرات غیر مستقیم تصمیم نظام است 
اما چرا این ادعا را مطرح می کنند و آیا به 
دنبال به بن بست کشاندن مذاکرات هستند؟

افکار  حمایت  شدت  که  کنم  می  تصور 
سرعت  درخواست  و  مذاکرات  از  عمومی 
گرفتن آن، باعث می شود که موضع گیری 

چند اصولگرای تندرو یا مزاحم خدشه ای به 
البته من یک نقدی به  مذاکرات وارد نکند. 
مذاکرات دارم و امیدوارم که برطرف شود، و 
آن این است که آحاد مردم خواهان مذاکره 
مستقیم هستند. برای اینکه احساس می کنند 
کارها با سرعت بیشتری جلو خواهد رفت و 
توانیم مفاهمه  ما بدون واسطه و دقیق می 
که  هستیم  امیدوار  کنیم.  برقرار  آمریکا  با 
همانطور که حاکمیت موضع گیری عاقلانه 
و منطقی را در پیش گرفته، این اشکال هم 

برطرف شود. 
اینکه با ما به عنوان قاچاقچی برخورد 

شود، صدمات زیادی به ما می زند
 اخیرا گفته می شود که برخی مخالفان دولت 
در مجلس به دولت به دنبال متوقف کردن 
بررسی لوایح پالرمو و CFT هستند. آیا این 
به این معنا است که می خواهند ضربه ای 
جدید به دولت بزنند؟ من این احتمال را بعید 
می دانم. زیرا کمتر کسی است که واقعیت 
های اقتصادی جهانی را بشناسد و بداند که 
مبادلات جهانی چقدر اهمیت دارد، اینکه در 
به  ما  با  و  بگیریم  قرار   FATF لیست سیاه
عنوان قاچاقچی برخورد شود، صدمات زیادی 
به ما می زند. بعید می دانم این واقعیت را 
اصولگرایان تندرو توجه نکنند و مجلس دچار 
چنین اشتباهی شود.   آیا بررسی لوایح پالرمو 
و CFT می تواند ارتباطی به مذکرات داشته 
باشد و آیا تاثیر مثبتی دارد؟ دو مقوله متفاوت 
اقتصاد  برقراری  برای  البته  هستند.  جدا  و 
لوایح  و  برداشته شود  ها  تحریم  باید  کشور 
به عبارت  پالرمو و CFT هم تصویب شود. 
دیگر، دو مقوله مهم هستند که هر کدام به 
صورت جداگانه شرط لازم برای بهبود اقتصاد 

و رفع مشکلات کشور است. 
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صدای زنجان از سرنوشت نامشخص مجموعه فرهنگی با عنوان »تئاتر شهر« گزارش می دهد؛

سالن نمایشی؟سالن نمایشی؟
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عضو شورای عالی مشورتی حزب کارگزاران سازندگی ایران؛ 

پیوستن به FATF تسلیم نیست، تدبیر است
کارگزاران سازندگی  اعتماد/ عضو شورای عالی مشورتی حزب 
لوایح  اینکه »پیوستن به FATF و تصویب  بر  با تأکید  ایران 
پالرمو و CFT نه تنها به معنای تسلیم شدن در برابر قدرت های 
جهانی نیست بلکه گامی در راستای حفاظت از منافع ملی و 
بازگرداندن ثبات به اقتصاد کشور است«، نوشت: »اکنون بیش از 
هر زمان دیگری نیاز است که با نگاهی واقع بینانه، فارغ از توهم 
و سوءظن، تصمیماتی در جهت بهبود وضعیت اقتصادی و اعتبار 
بین المللی ایران اتخاذ شود. تداوم وضع موجود جز انزوای بیشتر، 

سودی در پی نخواهد داشت.« 
حزب  مشورتی  شورای عالی  عضو  هاشمی طبا،  سیدمصطفی 
کارگزاران سازندگی ایران، در روزنامه سازندگی در یادداشتی با 
عنوان »چرا باید لوایح مرتبط با FATF را جدی بگیریم؟« ضمن 
تأکید بر رعایت مقررات بین المللی در عرصه روابط خارجی و 
اقتصادی، پیوستن به FATF را نه به معنای تسلیم، بلکه یک 
ضرورت دانسته است. او در این زمینه نوشت: در دنیای امروز، 
اقتصاد و سیاست آنچنان در هم تنیده شده اند که هیچ کشوری 
عرصه  در  بین المللی  مقررات  گرفتن  نظر  در  بدون  نمی تواند 
روابط خارجی و اقتصادی، حضور موثری داشته باشد. در چنین 
شرایطی، عضویت در نهاد هایی مانند »گروه ویژه اقدام مالی« 
)FATF( و تصویب لوایح مرتبط با آن نظیر کنوانسیون پالرمو و 

CFT دیگر یک انتخاب صرف نیست؛ بلکه یک ضرورت است.
با این حال، در کشور همچنان مخالفت هایی نسبت به پیوستن به 
این نهاد ها و تصویب لوایح مرتبط وجود دارد. برخی از مخالفان 
مدعی اند که با پذیرش الزامات FATF اسرار کشور در اختیار 
بیگانگان قرار می گیرد. این درحالی است که واقعیت های امروز 
جهان و ساختار های بانکی و مالی بین المللی نشان می دهد که 
این تصور نه تنها اشتباه است، بلکه ناشی از نوعی ساده انگاری یا 

نگاه توطئه محور به روابط بین الملل است.
در دنیای امروز، اطلاعات مالی و بانکی به گونه ای سامان یافته 
که حتی بدون عضویت در کنوانسیون ها و نهاد های بین المللی 
نیز، بازیگران اصلی اقتصاد جهانی به داده های مورد نیاز خود 
دسترسی دارند. به بیان ساده تر در عصر شفافیت مالی، چیزی به 
نام پنهان کاری کامل وجود ندارد. امروز دیگر نمی توان با دلالی 
و واسطه گری، ساختار های مالی کشور را از نظارت جهانی دور 
نگه داشت. یکی از دلایل عمده ای که مخالفان تصویب این لوایح 
مطرح می کنند، نگرانی از افشای اطلاعات مالی کشور است. آنها 

مدعی اند که با این کار، کشور آسیب پذیر می شود. اما نکته مهم 
اینجاست که FATF نه یک نهاد جاسوسی بلکه نهادی برای 
مقابله با پولشویی و تامین مالی تروریسم است. اگر واقعاً نگران 
آسیب پذیری کشور هستیم باید با پذیرش قواعد شفافیت مالی، 
جلوی سوءاستفاده های داخلی و خارجی از سیستم بانکی و مالی 

کشور را بگیریم.
از سوی دیگر، عدم پیوستن ایران به این نهاد ها و تصویب نکردن 
لوایح مرتبط، هزینه های سنگینی به اقتصاد کشور تحمیل کرده 
ارتباط  دارد،  قرار   FATF سیاه لیست  در  ایران  وقتی  است. 
مستقیم بانکی با بسیاری از کشور ها غیرممکن می شود. نتیجه؟ 
استفاده از واسطه ها، دلال ها و شرکت های پوششی برای انجام 
معاملات مالی. این واسطه گری نه تنها هزینه ها را بالا می برد بلکه 

امکان فساد و رانت را چندین برابر افزایش می دهد.
 FATF با  گروه ها  برخی  که  اصلی  دلایل  از  یکی  واقع،  در 
فضای  این  از  که  است  اقتصادی ای  منافع  می کنند،  مخالفت 
مبهم به دست می آورند. در چنین شرایطی، فعالان اقتصادی 
کشور بیش از همه متضرر می شوند. آنها برای فعالیت های ساده 
بانکی باید هزار راه غیرمستقیم و پرهزینه را طی کنند. درحالی 
که اگر ایران به صورت رسمی به قواعد بین المللی بپیوندد و در 
چارچوب آن عمل کند، مسیر تجارت و سرمایه گذاری تا حد 
زیادی هموار خواهد شد. این مساله را می توان با یک مثال ساده 
ورزشی توضیح داد: فرض کنید تیم ملی یک کشور می خواهد 
در مسابقات بین المللی شرکت کند، اما می گوید فقط قوانینی را 

رعایت می کنم که خودم قبول دارم. چنین تیمی اصلًا اجازه ورود 
به مسابقات را نخواهد یافت. در اقتصاد جهانی نیز چنین است؛ 

قواعد بازی را باید پذیرفت تا بتوان وارد زمین شد.
نکته مهم دیگر، نوع نگاه برخی از مخالفان است. گویی هنوز 
تصور می کنند می توان با روش های سنتی، بسته و غیرشفاف، 
روابط مالی کشور را اداره کرد. این درحالی است که کشور های 
دیجیتال سازی  نظارتی،  نوین  ابزار های  طراحی  درحال  دیگر 
فرآیند های مالی و حتی استفاده از هوش مصنوعی در پیگیری 
پولشویی هستند. عقب ماندن از این روند، یعنی عقب ماندن از 

جهان. در نهایت، این تصمیم بر عهده نهاد های بالادستی است.
امید می رود که نهاد هایی مانند مجمع تشخیص مصلحت نظام 
را  راه  بین المللی،  با در نظر گرفتن منافع ملی و واقعیت های 
برای تصویب این لوایح هموار کنند. چراکه اقتصاد ایران برای 
توسعه نیازمند پیوستن به ساختار های جهانی، کاهش هزینه های 
مبادلات و ایجاد امنیت برای سرمایه گذاران داخلی و خارجی 
است. پیوستن به FATF و تصویب لوایح پالرمو و CFT نه تنها 
به معنای تسلیم شدن در برابر قدرت های جهانی نیست بلکه 
گامی در راستای حفاظت از منافع ملی و بازگرداندن ثبات به 
اقتصاد کشور است. اکنون بیش از هر زمان دیگری نیاز است 
که با نگاهی واقع بینانه، فارغ از توهم و سوءظن، تصمیماتی در 
جهت بهبود وضعیت اقتصادی و اعتبار بین المللی ایران اتخاذ 
شود. تداوم وضع موجود جز انزوای بیشتر، سودی در پی نخواهد 

داشت.

 مدیر عامل انجمن هنرهای نمایشی استان: اعلام شده که پروژه »تئاتر شهر« قرار است تخریب و مجددا احداث شود  

      یک منبع آگاه: تاکنون اعتباری از سفر رئیس دولت سیزدهم برای تئاتر شهر دریافت نشده است!

 مدیر کل فرهنگ و ارشاد استان: سالن نمایش زنجان از لیست پروژه های اولویت دار خارج شده، طرح را تغییر می دهیم تا اعتبار اختصاص یابد!

مخابرات منطقه زنجان

مخابرات منطقه زنجان درنظردارد انجام عملیات نگهداری  شبکه کابل 
و هوایی مراکز ماهنشان سریک ، میر اخور، پری ، خیراباد و اقماری 

ها را به اشخاص حقوقی واجد شرایط واگذارنماید
متقاضیان محترم می توانند،جهت کسب اطلاعات بیشتر به آگهی فراخوان 

در سایت شرکت مخابرات ایران به آدرس www.tci.ir و سایت مخابرات منطقه زنجان
 به آدرسwww.za.tci.ir مراجعه نمایند.

اداره پشتیبانی  و تدارکات مخابرات منطقه زنجان

نوبت دوم 3-1404-1- م))آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای((

گزارش

ناترازی های روغن خوراکی 
هفته جاری پایان می یابد

کاهش ۴۰ درصدی ذخائر سدهای کشور

مدیرکل هماهنگی امور اقتصادی استانداری زنجان
 در گفت وگو با صدای زنجان؛

امیررضا معظمی: خرید روغن، برنج و حبوبات جزو اولویت های مردم در طرح کالابرگ 
الکترونیکی بوده از این رو ضروری است تا این کالا به موقع در بازار عرضه شود

محمد الله داد: وضعیت برق کشاورزی بدتر از صنعت!

معاون انتقال و تجارت خارجی شرکت توانیردر سفر به زنجان مطرح کرد؛

صفحه 2

باشد خواه  از هر چه که  ناشی  اعم مایع و سرخ کردنی  بازار زنجان  کمبود روغن خوراکی در 
طمع برخی کارخانجات تولیدکننده روغن برای افزایش قیمت کالا یا کمبود مواد اولیه، منجر به 

نارضایتی مصرف کنندگان از برنامه ریزان و ناظران بازار شده است که باید هر چه..

معاون انتقال و تجارت خارجی شرکت توانیر با بیان اینکه کاهش ۴۰ درصدی ذخایر سدهای 
کشور تولید برق را سخت تر کرده است، گفت: بهره وری کشاورزی مانند سابق بوده و اقدامی 
برای برق خصوصی در کشاورزی صورت نگرفته است. محمد الله داد در نشست مدیریت مصرف 
و قدردانی از مشترکان اختصاصی شرکت برق منطقه ای زنجان با قدردانی از صاحبان صنایع به 
دلیل تحمل یک زمستان و تابستان سخت در سال ۱۴۰۳ اظهار داشت: امروز زیرساخت شبکه 
برق دچار ناترازی شده که دلیل آن غفلت از صنعت برق کشور است. وی یکی از علل تحمیل ضرر 
به صنعت برق را پایین بودن تعرفه ها دانست و اظهار داشت: پایین بودن تعرفه های برق کشور 
نسبت به کشورهای همسایه سبب شده ضررهایی را متحمل شویم. الله داد با بیان اینکه استان 
زنجان و قزوین دارای صنایع زیربنایی برق کشور هستند، تصریح کرد: قیمت هر کیلووات ساعت 

برق در ترکیه هشت سنت آمریکا، در پاکستان ۱۶ سنت، ارمنستان...



سه شنبه  ۲  اردیبهشت   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۳۴ روز�� اقتصاد۲۲

لیلا محمدی: کمبود روغن خوراکی در بازار زنجان اعم مایع و سرخ کردنی ناشی از هر 
چه که باشد خواه طمع برخی کارخانجات تولیدکننده روغن برای افزایش قیمت کالا 
یا کمبود مواد اولیه، منجر به نارضایتی مصرف کنندگان از برنامه ریزان و ناظران بازار 

شده است که باید هر چه زودتر این مورد در سطح ملی پیگیری شود.
امکان دارد کارخانه ها بخشی از کمبود روغن خوراکی در بازار را مرتبط با بحث ناترازی 
برق و گاز مطرح کنند چرا که در سال گذشته با مشکلاتی در تأمین برق و گاز مواجه 
بودند؛ همچنین عدم تأمین مواد اولیه مورد نیاز داخلی و خارجی نیز می تواند در به 

وجود آمدن شرایط موجود تأثیرگذار باشد.
امیررضا معظمی، مدیرکل هماهنگی امور اقتصادی استانداری زنجان در گفت وگو 
با صدای زنجان در خصوص کمبود روغن خوراکی در بازار گفت: کمبود روغن مایع 
در بازار استان را صراحتا تائید می کنم، عرضه روغن سرخ کردنی در بازار هم نسبتا با 

مشکلاتی مواجه است اما کماکان این کالا در بازار یافت می شود.
معظمی با اشاره به مصادف شدن کمبود روغن با آغاز مرحله دوم کالابرگ الکترونیکی 
عنوان می کند: بر اساس گزارشات مسئولان اداره کار، خرید روغن، برنج و حبوبات جزو 
اولویت های مردم در این طرح بوده است از این رو ضروری است تا این کالا به موقع 

در بازار عرضه شود.
مدیرکل هماهنگی امور اقتصادی استانداری زنجان با اشاره به پیگیری های صورت 
گرفته از سوی معاونت اقتصادی استانداری زنجان از مسئولان ملی جهت تامین به 
موقع نیاز به روغن خوراکی استان زنجان یادآور می شود: طبق اظهارات مسئولان 
ذیربط ملی، روغن خام و مواد اولیه وارد کشور شده و در اختیار کارخانجات قرار گرفته 
است، امیدواریم هفته جاری ناترازی روغن خوراکی در استان زنجان جبران شود. لازم 

به ذکر است اتحادیه خواروبارفروشان نیز این مهم را پیگیرند و امیدواریم هفته جاری 
مشکل رفع شود. به گزارش صدای زنجان؛ مسئله ای که امروز برای روغن اتفاق افتاده 

ممکن است
 برای کالاهای دیگر نیز تکرار شود و عده ای از شرایط موجود ارز سوء استفاده کرده و 

کالاهای تولیدی خود را گران تر به فروش برسانند از این رو نیاز است تا نهادهای متولی 
مانند وزارت صنعت و معدن در تولید و توزیع روغن و کالاهای اساسی دیگر ورودی و 
مدیریت موثر داشته باشند و به این وضعیت پایان دهند؛ همچنین دولت باید بر قیمت 

تولید در بخش خصوصی نیز نظارت کافی داشته باشد.

مدیرکل هماهنگی امور اقتصادی استانداری زنجان در گفت وگو با صدای زنجان؛

ناترازی های روغن خوراکی، هفته جاری پایان می یابد
امیررضا معظمی: خرید روغن، برنج و حبوبات جزو اولویت های مردم در طرح کالابرگ الکترونیکی بوده از این رو ضروری است تا این کالا به موقع در بازار عرضه شود

ایلنا/  از سال گذشته بخشی از مباحث اولیه مربوط به مشاغل سخت و زیان آور پس 
از حادثه تلخ معدن زغالسنگ معدنجوی طبس توسط وزیر کار مورد توجه ویژه قرار 
گرفت؛ این توجه به حدی بود که احمد میدری )وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی( 
چندبار در کنار سایر مقامات و مسئولان سازمان تامین اجتماعی و دیگر نهادهای 
ذی ربط در بازرسی کار وزارتخانه ی کار، سخن از ضرورت اصلاح آیین نامه سختی و 

زیان آوری کار در کشور کردند. 
البته یک بخش ماجرا سختی و فشار کاری و آسیب های جسمانی و روانی نیروی 
کار است؛ بخش دیگر ماجرا این است که اکنون بیش از ۵۰ درصد بازنشستگی ها 
در سراسر کشور، بازنشستگی های پیش از موعد محسوب می شود و در میان این 
بازنشستگی های پیش از موعد، درصد بسیار زیادی از موارد را »بازنشستگی ها طبق 
قانون مشاغل سخت و زیان آور« تشکیل می دهد. با وجود آنکه افزایش سن و سابقه 
بازنشستگی در برنامه هفتم توسعه به صورت پلکانی اجرا شده، اما همچنان این نرخ 
بالای بازنشستگی سخت و زیان آور برای سازمان تامین اجتماعی که باید از طریق 
دریافت سهم ۴ درصدی مازاد از کارفرمای واحد سخت و زیان آور، کارگر را بیمه کند، 
هزینه متحمل خواهد شد. این درحالی است که در این سال ها بسیاری از کارفرمایان 
دارای چنین کارگاه هایی از پرداخت حق بیمه ویژه کارگران خود -که در شرایط سخت 

و زیان آور کار کردند- امتناع کردند! 
در چنین شرایطی پیشنهاد برقراری کمیته سخت و زیان آور که تعیین کننده مصادیق 
سختی و زیان آوری کار است، تحت کمیته ای در ادارات سازمان تامین اجتماعی 
)به جای حضور این کمیته در بازرسی کار ادارات کار( باعث شده تا شائبه تعارض منافع 

سازمان تامین اجتماعی با این برنامه اصلاحی مطرح شود. 
علاوه بر این مواردی مثل نظارت بر حذف برخی مصادیق مشاغل سخت و زیان آور 
نوع )الف( نیز در دستور کار این توصیه نامه اصلاحی برای آیین نامه سخت و زیان 
آوری کارها قرار گرفته است. پرداخت سهم چهار درصدی کارفرما برای مشاغل سخت 
و زیان آور همراه با لیست بیمه ماهانه )نه در پایان دوره کاری و در آستانه بازنشستگی 
به صورت یکجا(، رسیدگی به وضعیت آلایندگی واحدهای سخت و زیان آور و نظارت بر 
رفع آلایندگی و زیان آوری کار آن ها با نظارت خود تامین اجتماعی، از مواردی است 
که نشان می دهد، هدف این اصلاحیه بیشتر حفظ هرچه بیشتر منابع این سازمان 
است که از جنبه هایی می تواند مفید، و از جنبه هایی مشکلات خاص خودش را دارد. 
مجید رحمتی )فعال کارگری و عضو هیات مدیره کانون هماهنگی شوراهای اسلامی 
کار تهران( در این رابطه توضیح داد: روح این اصلاحیه کاهش تعداد افراد تحت شمول 
قانون سختی و زیان آوری کار است! شورای عالی حفاظت فنی تصمیم گرفته است که 
آیین نامه رسیدگی به سختی و زیان آوری کار را رسیدگی کند. این تصمیم از سال 
گذشته اتخاذ شده است. جلسات آن نیز از سال قبل معین شده بود. اعضای شورای 
عالی حفاظت فنی نیز شامل نمایندگان وزارت کار، کشاورزی، صمت، بهداشت و نفت 
و سازمان حفاظت از محیط زیست است. دو نماینده از کارگران و دو نماینده از صنایع 
و کارفرمایان نیز در این شورا حضور دارند. اصلی ترین دلیل این شورا برای اصلاح آیین 

نامه نیز این است که مشمولان بسیار زیاد ذیل این قانون را کاهش دهند. 
وی افزود: آنچه جامعه کارگری را می تواند دچار مشکل کند، این است که در این 
قانون نیز بدون توجه به جزئیاتی، مانند تجربه بحث افزایش سن و سابقه بازنشستگی 
ماده  زیان آور در اصلاحات سال ۱۳۸۰ ذیل  و  تکرار است. مشاغل سخت  درحال 
از موعد مشاغل سخت و زیان آور  بازنشستگی پیش  تامین اجتماعی و  قانون   ۷۶
دچار تجدیدنظرهایی شده بود. کاری که امسال درحال برنامه ریزی شده و در متن 
پیشنهادات رویکردهای اصلاح آیین نامه سخت و زیان آور مطرح است، بحث انتقال 
دبیرخانه سخت و زیان آوری کار از ادارات کار و اداره بازرسی ها به سازمان تامین 
اجتماعی است. این درحالی است که وزارت کار نهادی بی طرف تر بوده اما سازمان 

تامین اجتماعی کاملا ذی نفع است. 
رحمتی ادامه داد: البته طرف کارگری از برخی رویکردهای مطرح شده در اصلاح 
آیین نامه سخت و زیان آور دفاع می کند. مثلًا بحث اخذ ۴ درصد سخت و زیان آوری 
مشاغل از کارفرمایان حین اخذ مبالغ لیست بیمه ماهانه به صورت مستمر و ماهانه، 
بسیار نکته مثبتی است و ما نمایندگان کارگری از آن دفاع می کنیم. علت این است که 
هر کارگاه طبق قانون سازمان تامین اجتماعی باید طی یک فرصت دوساله از سختی 
و زیان آوری کار با آلاینده زدایی و تغییراتی خود را از سختی و زیان آوری خارج کند. 
با کاسته شدن عوامل سختی و زیان آوری در گروه )الف( مشاغل سخت و زیان آور، 

کارگاه از حالت سختی و زیان آوری خارج می شد. 
او بیان کرد: اینکه ما می گوییم پرداخت ۴ درصد سهم حق بیمه سخت و زیان آوری 
حق بیمه حین پرداخت حق بیمه های لیست بیمه ماهانه قابل دفاع است، به این دلیل 
بوده که همواره این اقدام هم به نفع کارگر بیمه شده است و هم به نفع کارفرما خواهد 
بود. تنها شرکت هایی که تخلف کرده و قصد فرار بیمه ای از زیر دیون خود را دارند، 
از این امر خوشحال می شوند وگرنه به نفع کارفرماست که به جای پرداخت جمعی و 
یکجای سختی و زیان آوری یک شغل، این مبلغ به صورت خرد و مرحله ای پرداخت 
شود تا ناگهان فشار سنگینی وارد نشود. در بررسی های سختی و زیان آوری، یا موارد 

گروهی بررسی می شود و یا موردی انفرادی بررسی خواهد شد. 
وی افزود: تنها در زمان بازنشستگی افراد، رای کمیته های سخت و زیان آور به صورت 
آرای انفرادی می شود. در مقابل بررسی های گروهی هر دوسال انجام می شود. خود 

کارفرمایان، سازمان تامین اجتماعی یا تشکل های کارگری کارگاه قانوناً می توانند 
درخواست بررسی قانونی دوساله وضعیت بیمه را انجام می دهد. گروه بازرسین وزارت 
کار و بهداشت گزارشی به کمیته ارائه می دهد و از زمان رای کمیته سخت و زیان آور 
استان تا دو سال، حکم نافذ بوده و مبالغ آن دو سال طبق لیست مشاغل و سختی 
و زیان آوری آن ها مشخص است. در این موارد سازمان تامین اجتماعی زودتر از 
بازنشستگی افراد شاغل در مشاغل سخت و زیان آور، سوابق آن ها و مبالغ سخت و 

زیان آور حق بیمه آن ها را جمع کند. 
این فعال کارگری با بیان اینکه »در گروه )ب( مشاغل سخت و زیان آور، ماهیت و ذات 
شغل سخت و زیان آور است و امکان تغییر در کارگاه برای کاهش تعداد بازنشستگان 
پیش از موعد ناشی از آن نیست« گفت: برای مثال کار در ارتفاع و کار در معدن و 
برخی مشاغلی که روی آن ها مناقشه در کمیته های سخت و زیان آور است )مثل 
خبرنگاری( از جمله این مشاغل هستند. در این مورد نیز پیشنهاد تدوین یک شیوه 
نامه جدید ذیل اصلاح آیین نامه سخت و زیان آور مطرح شده است. برای مثال درباره 
مصادیق شغل خبرنگاری و شناخت اینکه ماهیت شغل جز گروه )الف( است و یا گروه 

)ب(، با خود کمیته های سخت و زیان آور هر محل است. 
عضو هیات مدیره کانون هماهنگی شوراهای اسلامی کار تهران تصریح کرد: در گروه 
)ب( مشاغل سخت و زیان آور که ذاتاً و ماهیتاً چنین شرایطی دارند، ۱۳ رسته اصلی 
شناخته شده است. در این سیزده رسته، شامل ۱۱۰ عنوان شغلی هستند که معمولاً 
آرای اعضای کمیته سخت و زیان آور مناطق و ادارات کار را دارند. علاوه بر آتش نشانان 
که اخیراً طبق نظر دیوان عدالت اداری رای گرفته و مشمول گروه )ب( شدند، مشاغلی 
وجود دارند که در اثر عوامل فیزیکی و شیمیایی سخت و زیان آور شدند و می توانند 
ذیل گروه )ب( نباشند. در چنین شرایطی کارفرمایان موظف بودند که ظرف 2 سال 
کارگاه خود را از سختی و زیان آوری خارج کنند. برای اجرای این قانون وزارت کار و 

بهداشت باید نظارت لازم را انجام دهد. 
وی تاکید کرد: بازرسین وزارت کار و بهداشت موظف هستند هر دو سال یکبار کلیه 
کارگاه هایی که چنین شرایطی را دارند، بررسی کرده و عوامل آلاینده فیزیکی یا 
شیمیایی آن را اندازه گیری کنند. اینکه یک شغل در این کارگاه ها تا چه میزان سلامت 
بوده و تا چه حد سخت است، توسط مرکز سلامت کار وزارت بهداشت بطور پیشینی 
تعیین شده و سطح استانداردهای بین المللی نیز روشن است. برای کاهش عوامل 
سخت و زیان آور باید هزینه ای صورت بگیرد. کارفرما نیز باید بابت چنین موضوعی 
هزینه کند. کارفرمایی که دستگاه قدیمی پرسروصدا دارد که حد آلودگی صوتی 
متعارف را می شکند، باید آن دستگاه را عوض کند. این دستگاه می تواند شنوایی کارگر 
را ظرف چندسال از بین ببرد. درمورد موضوع تهویه بالای سر کارگر و یا موارد دیگر 

نیز همین موضوع برقرار است و کارفرماست که باید هزینه کند. 
رحمتی اضافه کرد: سوال ما از اعضای شورای عالی حفاظت فنی این است که در 
همان آیین نامه مصوب هیات وزیران درباره مشاغل سخت و زیان آور، بیان شده که 
اگر شغلی توسط کارفرما از حالت سخت و زیان آور خارج نشد و مهلت دوساله تمام 
شد، چه نتایجی برای آن کارفرما بخاطر این ترک فعل رقم بخورد؟ نباید مشخص 
باشد که آیا شورای عالی حفاظت فنی و هیات وزیران به سلامت کارگران اهمیت 
می دهند؟ ما به عنوان نماینده کارگر اصلا دوست نداریم کارگر ۵ یا حتی ۱۰ سال 
زودتر بازنشسته شود اما بخاطر عوارض کار سنگین در همان 2۰ سال کار در تمام 
دوران بازنشستگی خود عوارض بیماری ها و نتایج درد و رنج سال های اشتغال خود را 
تحمل کند. اگر قرار بر تحمیل بیماری شغلی و سختی شدید باشد، زمان بازنشستگی 

دیگر چه اهمیتی دارد؟ 
این فعال کارگری خاطرنشان کرد: این درست است که یک کارگر حداقل بگیر با بیمه 
سخت و زیان آور تنها چندماه پس از بازنشستگی سرپرست خانوار خود، تبدیل به 
خانواده مستمری بگیر بازمانده شوند و از حضور مرد خانه محروم باشند؟ مگر نه اینکه 
اگر یک کارگر دارای بیمه سخت و زیان آور حتی یک ماه قبل از بازنشستگی خود فوت 
کرده و یا از کار افتاده شود، هیچ یک از مزایای بازنشستگی سخت و زیان آور به خانواده 
وی نخواهد رسید؟ پس این ادعا که طرف کارگری به فکر سلامت کارگران نیست و 

تنها به دنبال زودتر بازنشسته شدن است، حرف ناصحیحی است! 
عضو هیات مدیره کانون هماهنگی شوراهای اسلامی کار تصریح کرد: چه تعداد بازرس 
تنها در سطح  داریم؟ چند کارگاه  کار  وزارت  بازرس  تعداد  بهداشت و چه  وزارت 
استان تهران وجود دارد؟ حالا پرسش این است که اصلا هر دو سال یکبار این تعداد 
بازرسین ممکن است بتوانند حتی یکبار به همه این کارگاه ها سرکشی کنند؟ البته 
وزارت بهداشت شرکت های خصوصی ای را به صورت پیمانکاری شناسایی کرده و با 
آن ها قرارداد بسته تا آن ها به سنجش عوامل و آلاینده سنجی اقدام کنند. وزارت کار 
نیز تلاش دارد به همین سمت برود. اما سازمان تامین اجتماعی معتقد است که این 

شرکت ها به درستی آلاینده سنجی و سنجش عوامل زیان آور را انجام نمی دهند. 
وی ادامه داد: سازمان تامین اجتماعی به دنبال این است که اعضای کمیته سخت 
و زیان آور را به نفع خود تغییر دهد. اکنون در کمیته های سخت و زیان آور نماینده 
سازمان تامین اجتماعی تنها یک نفر از ۵ عضو کمیته در استان محسوب می شود. اما 
سازمان تامین اجتماعی قصد دارد تعداد نفرات خود را به دو نفر رسانده و از معاونت 
درمان سازمان نیز یک نفر در کمیته قرار دهد! این از جمله موضوعاتی است که باعث 
تعارض منافع میان این سازمان و کمیته های سخت و زیان آور می شود. برای تعداد 

اعضا زوج شده و به ۷ نفر برسد، سازمان تامین اجتماعی اصرار می کند که از وزارت 
صنعت نیز یک نفر حضور داشته باشد. 

رحمتی با اشاره به اینکه در این روند سازمان تامین اجتماعی خود ذی نفع است، 
اظهار کرد: این واقعیت وجود دارد که سازمان تامین اجتماعی در کمتر پرداخت کردن 
مستمری و افزایش دوره اشتغال و کاهش دوران حقوق بگیری بازنشستگان ذی نفع 
است. برخی می گویند که سازمان تامین اجتماعی در صورت بررسی دوباره سختی 
و زیان آوری در کمیته های خود، زمان رسیدگی را طولانی تر می کند و درنتیجه 
دبیرخانه سخت و زیان آور باید به سازمان منتقل شود، اما این اشتباه است! ما امروزه 
سامانه های  به  تبدیل  یکماه  فرآیندها ظرف  از  بسیاری  و  داریم  الکترونیک  دولت 
مرتبطی می شوند که اطلاعات خود را با هم به اشتراک می گذارند. قطعا با چنین 
سامانه ای که بسیار در دسترس است، می توان زمان رسیدگی به پرونده های سختی و 

زیان آوری افراد را رسیدگی کرد. 
این فعال کارگری تصریح کرد: وزارت کار و سازمان تامین اجتماعی یک سیستم 
مجازی مشترک دارند و لینک کردن سامانه های سازمان تنها یک دستور مدیریتی و 
یک اقدام کوتاه مدت می خواهد. مشکلات ما فنی نیست بلکه ناشی از سیاست گذاری 
غلط است و با انحصار محل تصمیم در سازمان تامین اجتماعی، رسیدگی ها سوگیری 

بیشتری به نفع این نهاد پیدا می کنند. 
عضو هیات مدیره کانون شوراهای اسلامی کار درباره کارفرمایانی که در پرداخت حق 
بیمه سخت و زیان آور و یا آلاینده زدایی به دلیل مشکلات مالی امتناع می کنند، اظهار 
کرد: کسی که 2۰ سال بطور متوالی در یک شغل سخت و زیان آور دارد، 2۴۰ ماه 
حق بیمه ۴ درصد سخت و زیان آور بر مبنای آخرین مزد را باید بگیرد که این رقم به 
سازمان تامین اجتماعی پرداخت می شود. وقتی فرد ماه به ماه پرداخت می کرد، چهار 
درصد بر مبنای همان ارزش مزد و حقوقی است که در همان حال پرداخت می شود 
و برمبنای ارزش پول و حقوق پایان دوره اش نخواهد بود. پس منطقی است که گزینه 
پرداخت ماهانه ۴ درصد سهم حق بیمه سخت و زیان آور مدنظر کارفرما باشد. این عدد 

چنان درشت نیست که غیرقابل پرداخت شود. 
وی افزود: درباره موضوع آلاینده زدایی نیز ما معتقدیم به دلایل مختلف دولت هم 
باید در کنار کارفرمایان کمک کرده یاری برساند. قطعاً این اقدام برای کارفرما نیز 
باشد. نمی توان هم محیط کار آلاینده داشت و هم بگوییم کارگر  نباید بی هزینه 
نباید بازنشسته شود و برود! سازمان تامین اجتماعی نیز که همه ساله درباره سختی 
و زیان آوری کار داد و فغان سر می دهد، اما هرگز آمار نمی گیرد که چند درصد 
از بازنشستگان سخت و زیان آور تنها چندسال پس از بازنشستگی دار فانی را وداع 
می گویند؟ سازمان به این دقت نکرده که امید به زندگی کارکنان کارگری بسیار کمتر 

از کارگران کشوری و لشگری است؟ 
رحمتی بیان کرد: سازمان تامین اجتماعی نیز به اندازه سایر دستگاه ها موظف است 
که کارگر در دوران اشتغال خود در سلامت باشد. همانطور که درمان کارگر برعهده 
سازمان تامین اجتماعی است، سلامت وی در برابر شرایط دشوار و ناسالم کار نیز 
برعهده این نهاد است. قرار نیست کارگران تنها در صندوق تامین اجتماعی پول بریزند 
و استفاده ای نکنند. البته قطعا در بحث سختی و زیان آوری کار افراد من غیرحق و 
تخلفاتی وجود دارد، اما بخاطر تخلف و ادعای خلاف واقع همه چیز را زیر سوال نباید 
ببریم، بلکه باید تلاش کنیم به بهترین وجه، هم صندوق را حفظ کنیم و از افراد دارای 
شغل هم حمایت کنیم. سازمان تامین اجتماعی به خوبی می داند که کارگران صندوق 
این سازمان را صندوق خودشان می دانند و در حفظ آن کوشا بوده و تمایلی به هدر 
دادن منابع آن ندارند.  این فعال کارگری در پایان تاکید کرد: ما با اصلاح آیین نامه 
مشکل نداریم، بلکه اصلاح آیین نامه سختی و زیان آوری کار باید به نحوی باشد که 
یک طرفه به نفع یک گروه )مثلا سازمان تامین اجتماعی( تفسیر نشود. فرض کنید 
که ما مصوبه ای را داشتیم که طی آن فرد حتی یک روز قبل از بازنشستگی سخت و 
زیان آور از دنیا می رفت، در آن صورت فرد فوت شده مشمول بازنشستگی عادی می شد 
و سخت و زیان آوری مربوط به بازنشستگی است و نه بازماندگی! در مشاغلی که گروه 
الف ندارند و یا گروه ب ندارند، این موارد به کرات رخ می دهد که باید علاجی کرد. ما 
هم اکنون نیز در کمیته های استانی با بلاتکلیفی سخت و زیان آوری برخی مشاغل 
مثل خبرنگاری مواجه هستیم که این موضوع نیز باید به نحوی در کنار سایر عناوین 

شغلی پر مناقشه، حل شود!

برنامه ی تامین اجتماعی برای اصلاح آیین نامه مشاغل سخت و زیان آور! 

صدای زنجان/ معاون انتقال و تجارت خارجی شرکت توانیر با بیان اینکه کاهش 
است، گفت:  کرده  را سخت تر  برق  تولید  ۴۰ درصدی ذخایر سدهای کشور 
بهره وری کشاورزی مانند سابق بوده و اقدامی برای برق خصوصی در کشاورزی 
از  و قدردانی  نگرفته است. محمد الله داد در نشست مدیریت مصرف  صورت 
مشترکان اختصاصی شرکت برق منطقه ای زنجان با قدردانی از صاحبان صنایع 
به دلیل تحمل یک زمستان و تابستان سخت در سال ۱۴۰۳ اظهار داشت: 
امروز زیرساخت شبکه برق دچار ناترازی شده که دلیل آن غفلت از صنعت برق 

کشور است.
وی یکی از علل تحمیل ضرر به صنعت برق را پایین بودن تعرفه ها دانست و 
اظهار داشت: پایین بودن تعرفه های برق کشور نسبت به کشورهای همسایه 
سبب شده ضررهایی را متحمل شویم. الله داد با بیان اینکه استان زنجان و قزوین 
دارای صنایع زیربنایی برق کشور هستند، تصریح کرد: قیمت هر کیلووات ساعت 
برق در ترکیه هشت سنت آمریکا، در پاکستان ۱۶ سنت، ارمنستان ۱۱ سنت 
و عمان 22 سنت است. وی با اشاره به وضعیت مصرف برق بیش از حد صنایع 
استان های زنجان و قزوین، عنوان کرد: مصرف بیش از حد این واحدها در کل 
کشور سبب ناترازی می شود. الله داد در ادامه به وضعیت اسفناک مصرف برق در 
بخش کشاورزی اشاره کرد و گفت: متأسفانه برق کشاورزی از برق حوزه صنعت 
هم وضعیت بدتری دارد و بهره وری کشاورزی مانند سابق بوده و اقدامی برای 
برق خصوصی در کشاورزی صورت نگرفته است. معاون انتقال و تجارت خارجی 
شرکت توانیر به لزوم هدایت به سمت تولید انرژی پاک تاکید کرد و افزود: تولید 

انرژی از طریق باد و خورشید می تواند ناترازی را کاهش دهد.
 رشد غیر عادی مصرف برق در کشور

امین حلم زاده مدیر پایش بار و انرژی توانیر نیز در این نشست، گفت: افزایش 
دما و وضعیت خاص آب و هوایی، رشد مصارف غیرمجاز اعم از استخراج رمز 
ارز، مصارف مرتبط با رشد جمعیت اعم از اتباع غیرمجاز، احداث شهرک ها و 
مجتمع های مسکونی و تفریحی و استفاده بی رویه از کولرهای گازی مواردی 
هستند که سبب رشد غیر عادی برق در کشور شده اند. وی افزود: تکلیف صنایع 
برای احداث نیروگاه یکی از راه حل های بهبود وضعیت برق در کشور بوده و 
برنامه ریزی برای احداث ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه توسط صنایع صورت گرفته 

است. 
حلم زاده اظهار داشت: ۱۴ مگاپروژه مرتبط با مدیریت و کاهش ناترازی انجام 
شده و از سوی دیگر توسعه پرسرعت نیروگاه های تجدیدپذیر در دستور کار قرار 
گرفته است . مدیرعامل شرکت برق منطقه ای زنجان نیز در این نشست به موضوع 
مهم پایداری شبکه اشاره کرد و گفت: اگر پایداری شبکه نداشته باشیم در تأمین 

برق مشترکین ناتوان خواهیم شد.
 صنایع زنجان بیشترین همکاری را با دولت داشت

سیده پروانه برهانی با قدردانی از مشترکین برق منطقه ای در سال گذشته بابت 
همکاری در خصوص قطعیهای برق، گفت: جزو استان هایی در کشور بودیم که 

بیشترین همکاری صنایع با دولت صورت گرفت.
در  که محدودیتی  روزها  این  زنجان گفت:  منطقه ای  برق  مدیرعامل شرکت 
مصرف برق نیست، برق ۱۸ مشترک صنایع بزرگ زنجان و قزوین )مشترکین 

برق منطقه ای( حدود 2۸۰ مگاوات و سهم زنجان 2۴۰ مگاوات است.
وی تاکید کرد: نباید مشترکین برق منطقه ای که در خط مقدم تولید قرار دارند، 

متضرر شوند.

معاون انتقال و تجارت خارجی شرکت توانیر 
در سفر به زنجان مطرح کرد؛

کاهش ۴۰ درصدی ذخائر سدهای کشور
محمد الله داد: وضعیت برق کشاورزی بدتر از صنعت!

صدای زنجان/ مدیرکل امور اقتصادی و دارایی استان زنجان گفت: از ابتدای سال 
۱۴۰۳ تا پایان آن ۸ مورد مقررات و رویه های مخل کسب و کار در این استان 

شناسایی و به هیئت مقررات زدایی ارسال شد.
محمدرضا نادری اظهار داشت: 2۰ مورد مقررات و رویه مخل کسب و کار در 
سال ۱۴۰۱، ۱۳ مورد سال ۱۴۰2 و از ابتدای سال ۱۴۰۳ تا پایان آن نیز ۸ 
مورد کاربرگ پیشنهاد به دبیرخانه هیات مقررات زدایی و بهبود محیط کسب 

و کار ارسال شد.
وی افزود: تعدادی از این موارد با تایید در هیئت مقررات زدایی در دستور کار 
برای اصلاح قرار دارند که تامین آب طرح های گلخانه ای، حرایم طرح های آبزی 
پروری و دامپزشکی، حرایم بهداشتی برای احداث کارگاه های قارچ خوراکی و 
همچنین و صدور مجوز تاسیس و تغییرات اشخاص حقوقی با سهامداری اتباع 

خارجی از جمله این موارد است.
مدیرکل امور اقتصادی و دارایی استان زنجان تصریح کرد: تعدد، تداخل، تزاحم 
و پیچیدگی مقرراتی از جمله مهم ترین چالش های محیط کسب و کار در کشور 
بوده و فعالان اقتصادی باید براساس آنها اقدام به فعالیت نمایند بر اساس در ماده 
هفت قانون اجرای سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی و اصلاحات بعدی 
آن و همچنین ماده ۵۷ قانون رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی 
کشور، تشکیلاتی تحت عنوان هیأت مقررات زدایی و بهبود محیط کسب و کار 
ایجاد شده تا با حذف یا اصلاح مقررات مخل محیط کسب و کار به ساماندهی 

این محیط بپردازد. 
نادری یاد آور شد: بر این راستا اداره کل امور اقتصادی و دارایی استان زنجان در 
سال های اخیر با همکاری فعالان اقتصادی بخش خصوصی، نمایندگان تشکل 
ها و انجمن های بخش خصوصی و با مشارکت فعال در جلسات شورای گفتگوی 
دولت و بخش خصوصی اقدام به احصا مهمترین مقرره های مخل کسب و کار در 
این استان نموده است و بیش از ۴۰ مورد مقررات مخل کسب و کار در استان 

شناسایی و به هیات مقررت زدایی ارسال شده است.

مدیرکل امور اقتصادی و دارایی استان زنجان: 

مقررات مخل کسب و کار در استان زنجان 
شناسایی شد

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 



۳۳روز��سه شنبه   ۲   اردیبهشت    ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم   *   شماره     ۲۸۳۴ جامعه

آقای مدیرکل نظرتان در خصوص وضعیت 
زیست محیطی پیرامون شهرک تخصصی و 

زنجانرود چیست؟

فرش قلتوق زنجان بعد از ۲.۵ سال 
بالاخره جهانی شد

افزایش  با وجود  استان زنجان گفت:  خبر: مدیرکل حفاظت محیط زیست 
حساسیت عمومی نسبت به مسائل زیست محیطی، اما این حوزه هنوز به عنوان 
یکی از ارکان اصلی توسعه در سیاست های کلان کشور مورد توجه قرار نگرفته 

است./ایسنا
پی نوشت: آقای مدیرکل! در سالهای اخیر جهت جلوگیری از ورود آلودگی به 
رودخانه های استان از بالادست از جمله زنجانرود اقدام چشمگیر و قابل توجهی 
انجام نشده است، به راحتی می شد جلوی این آسیب ها را گرفت؛ اما این اتفاق 
نیفتاد. هنوز هم دستگاه های ذیربط بر سر پاکسازی زنجانرود با هم درگیرند و 

بدون رعایت ضوابط هنوز در اطراف این رودخانه کشاورزی صورت می گیرد! 
آقای مدیرکل! قطعا از نتایج نمونه برداری های مربوط به خاک و آب شهرک 
تخصصی روی اطلاع دارید. چرا تا به الان در حمایت از محیط زیست اقدام 
عملی از سوی مسئولان ذیربط محیط زیست صورت نگرفته است مگر سلاجقه 
رئیس سازمان محیط زیست در دولت سیزدهم به آلودگی های این شهرک 
اذعان نکرد؟ چرا تا به امروز در خصوص آلودگی های این شهرک و اینکه چه 
بلایی بر سر محیط زیست منطقه آورده است صراحتا اظهارنظر نکرده اید تا به 

قول خودتان در مسیر توسعه گام بردارید!
آقای مدیرکل شما نباید اجازه بدهید مسئولی اهمال کاری کند و اگر دستور 

خلافی داده شد، نباید با سکوت آن را اجرا کنید.

خبر اول: مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان زنجان از ثبت جهای فرش 
قلتوق خبر داد و گفت: با ثبت جهانی فرش قولتوق، مراسم رونمایی از این رویداد 
بین المللی همزمان با روز ملی فرش در خرداد ماه سال جاری در استان زنجان 

برگزار خواهد شد.)۳۱ فروردین ماه ۱۴۰۴(
خبر دوم: رئیس اداره فرش زنجان گفت: با پیگیری های صورت گرفته تا سه 
ماه آینده فرش دستباف »قلتوق« ایجرود استان زنجان ثبت جهانی می شود.

صداوسیما)۱۴ آبان ۱۴۰۱( 
فرش  جهانی  ثبت  سند  زنجان  استان  صمت  محترم  مسئولان  پی نوشت: 
دستبافت »قلتوق« زنجان همزمان با ثبت ملی فرش دستبافت »خمسه« و 
»بیدگینه« را در کاسپین زنجان رونمایی کردید، قرار بود ۳ ماهه این فرش را 

ثبت جهانی کنید اما وعده تان را بعد از 2 سال و ۵ ماه محقق کردید!
  مردم زنجان در این سال ها وعده های خرد و درشت زیادی شنیده اند امیدواریم 

دست از در باغ سبز نشان دادن به زنجانی ها، بردارید!

همشهری/ کاهش جمعیت در ایران یک ابربحران است. این جمله ای است که مرضیه 
وحیددستجردی، دبیر فعلی ستاد ملی جمعیت ایران درباره وضعیت جمعیت در ایران 
می گوید؛ ابربحرانی که برای حل آن، مجلس در سال ۱۴۰۰قانون حمایت از خانواده و 
جوانی جمعیت را تصویب کرد تا بتواند زوج های جوان را به فرزندآوری ترغیب کند، اما با 
گذشت ۳سال این بحران همچنان به قوت خود باقی است. درباره این موضوع با مرضیه 
وحیددستجردی، نخستین وزیر زن در جمهوری اسلامی ایران، گفت وگو شده است که 

در ادامه می خوانید:
شما خودتان چند فرزند دارید؟

2دختر و 2نوه دارم.
این تعداد فرزند شما با سیاست های جمعیتی که در دهه ۶۰بود، همخوانی داشت؟

و سال ۱۳۶۸این  بود  زمان سیاست های کنترل جمعیتی در کشور حاکم  آن  بله! در 
سیاست ها به دنبال مصوبه مجلس، اجرایی شد. ما هم تابع قانون بودیم.

خانم دکتر چه شد که در سال ۱۳۶۸ به شعار »فرزند کمتر زندگی بهتر« رسیدیم 
و امروز آن را نفی می کنیم؟

در بازه زمانی ۱۳۶۰تا ۱۳۶2نرخ کلی باروری )تعداد فرزند به ازای هر زن در سن باروری( 
۶.۸فرزند بود؛ یعنی هر زن ایرانی در سن باروری در آن زمان، نزدیک به ۷فرزند به دنیا 
می آورد. دولت و مجلس با توجه به تعداد تولد فرزندان به این نتیجه رسیدند که وضعیت 
باید براساس مسائل اقتصادی  با این جمعیت نیست و  اجتماعی و اقتصادی متناسب 
برنامه ریزی شود. به این ترتیب سیاست های کلی جمعیتی پیگیری شد و قانونی که به دنبال 
آن تغییر سیاست ها به طور عملی اتفاق افتاد از سال ۱۳۶۸کلید خورد. دنیا هم چنین 
سیاست های کنترل جمعیتی را تجربه کرده است، اما در ایران شاهد بودیم که در میان 
سال های ۱۳۶۸تا ۱۳۷۸تعداد فرزندان متولدشده به ازای زنان در دوره باروری از حدود 

۷به زیر ۳فرزند رسید و این کاهش بسیار سریع اتفاق افتاد.
جهان این اتفاق را در دوره زمانی طولانی تر تجربه کرد؟

بله. به عنوان مثال، نرخ باروری کلی در آمریکا از ۷فرزند به کمتر از ۳فرزند در بازه زمانی 
۹۳سال رسید و انگلستان و ترکیه به ترتیب در ۷۰ و 2۵سال این تغییر را رقم زدند.

چه شد که آقای پزشکیان شما را به عنوان دبیر ستاد ملی جمعیت معرفی کردند؟
بنده تخصصم جراحی زنان و زایمان است. در سال های اخیر متوجه کاهش تعداد زنان 
باردار شدم و در کنارش آمار و ارقام هم این مسئله را عیان  کرد؛ بر همین اساس، زمانی که 
به بنده پیشنهاد شد، ابتدا به دلیل اینکه کار سنگینی بود، تمایلی برای پذیرش آن نداشتم، 
اما زمانی که جوانب مختلف قضیه را به من توضیح دادند و خواستند بنده در این سمت 
باشم، احساس کردم که ما با توجه به اشراف بر موضوع می توانیم راهکارهای مناسبی را 
پیگیری کنیم؛ چراکه اقدامات مناسب با تحکم و دستور از بالا به پایین ممکن نیست. 
مسئله جمعیت در حقیقت ابربحران کشور است و شاید ما هیچ بحرانی را به اندازه جمعیت 
نداشته باشیم که چالش برانگیز باشد؛ حتی مسئله آب هم راهکارهای فراوانی برای حل 
مسئله دارد، اما مسئله جمعیت چون یک مسئله چندوجهی است و به راحتی قابل حل 
نیست. تنها ما در دنیا با این مسئله روبه رو نیستیم. نزدیک به ۸۳کشور مثل ما زیر سطح 

جایگزینی جمعیت حرکت می کنند؛ بنابراین باید گفت که این یک ابربحران جهانی است.
شما در صحبت هایتان اشاره کردید که طی ۱۰سال نرخ باروری کاهش پیدا کرد؛ 
چرا این موضوع در برنامه های توسعه کشور مورد توجه مسئولان قرار نگرفت و 

چرا هیچ دولتی به این ابربحران فکر نکرده بود؟
زمانی که دوره گذشته را مرور می کنیم، نزدیک به 2۵ سال است که جمعیت ایران زیر 
سطح جایگزینی)2.۱فرزند به ازای هر زن در سن باروری( است. اگر تولد فرزندان بالای 
سطح جایگزینی باشد، همین جمعیت ۸۶میلیونی حفظ خواهد شد، اما اگر به زیر این آمار 
برسیم، به سمت کاهش جمعیت سیر خواهیم کرد. اگر نرخ باروری کلی را درنظر بگیریم، 
در سال ۱۴۰۳این نرخ ۱.۶فرزند بود، با توجه به اینکه جمعیت ما به شکل دائم رو به کاهش 
است، این نرخ باروری کاهشی، ادامه پیدا می کند. حرکت 2۵ساله زیر سطح جایگزینی، 
تنها محدود به ایران نیست، بسیاری از کشورهای دنیا هم کاهش باروری را تجربه کرده اند.

چه کشورهایی چنین تجربه ای داشته اند؟
کشورهای اروپایی نزدیک به ۵۰سال است که زیر سطح جایگزینی حرکت می کنند؛ 
به طوری که در فرانسه نرخ باروری ۱.۵۹است و آنها با استفاده از مهاجرپذیری تا حدودی 
توانسته اند، آمار خود را بهبود ببخشند. البته سیاست های مالی، قوانین و... حمایتی برای 
خانواده ها ایجاد کردند، اما اهرم اصلی شان مربوط به مهاجرپذیری بود. نرخ باروری در سایر 

کشورهای اروپایی کمتر از ۱.۴است.
در بحث فرانسه به مهاجران اشاره کردید. در برخی اخبار به این موضوع اشاره 
می شود که شاید ایران هم از این سیاست برای افزایش جمعیت استفاده کند؛ 

مثلا از طریق اتباع افغانستانی. آیا چنین نگاهی وجود دارد؟
نرخ باروری در کشوری مانند آمریکا۱.۶۱است و خیلی تفاوتی با ما ندارد، اما چون جزو 
کشورهای ثروتمند است، توانست این آمار را حفظ کند؛ علتش این است که آمریکایی های 
آفریقایی تبار زادوولد بیشتری می کنند و از سوی دیگر آمریکا مهاجرپذیر است، اما تفاوت 
مهاجرپذیری آمریکا و فرانسه با ما این است که آنها مهاجران نخبه و تحصیلکرده را 
جذب می کنند. من معتقدم که ما نباید چنین سیاست هایی داشته باشیم؛ چراکه پنجره 
جمعیتی در ایران هنوز باز است و ۹.۵میلیون دختر و ۱۰میلیون پسر زیر ۱۵سال داریم. 
اگر برنامه ریزی های خوبی داشته باشیم، سیاست های جمعیتی ما موفق خواهد بود. پنجره 
جمعیتی ایران در سال ۱۴2۵بسته می شود و اگر فرصت سوزی نکنیم، می توانیم از این 

موقعیت استفاده کنیم و دیگر نیاز به مهاجرپذیری نخواهد بود.
آماری در مورد میزان ناباروری در ایران دارید؟

آمار ما تقریبا با دنیا برابر است و نزدیک به ۱۰ تا ۱۵درصد زوج ها در کشور ما نابارور 
هستند. در حال حاضر تمام استان ها از مراکز درمان ناباروری بهره مند هستند.

قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت، بندهای قانونی مانند خرید خودرو، 
افزایش جمعیت  به  این قانون توانسته است  واگذاری مسکن و... دارد. چقدر 

کمک کند؟

داشتن قانون بهتر از بی قانونی است. ایران بدون شک با ابربحران جمعیت روبه رو خواهد شد 
و باید اقدامات درستی انجام دهیم. در مورد قوانین هم نقدهایی وجود دارد، اما به طور کلی 
باید گفت که قانون چون نظارت دارد، اگر به درستی اجرا شود، موفقیتش بیشتر خواهد بود. 
قانون جوانی جمعیت ۷۳ماده و 2۰۰تکلیف دارد و با توجه به محدودیت اعتبارات در ایران 
بهتر است که تعداد محدودتری از قوانین اولویت بندی و اعتبارات در این زمینه ها هزینه 

شوند که بدون شک موفقیت بیشتر نسبت به ۳سال گذشته رقم خواهد خورد.
یعنی شما بنا دارید مواد قانون جوانی جمعیت را کاهش دهید؟

باید اولویت بندی شود؛ اولا اینکه تسهیلات ازدواج و فرزندآوری که خیلی مهم است و 
در حال پرداخت هستیم را ادامه دهیم. مسکن برای مردان در فرزندآوری مهم است. 
همچنین اگر در قوانین اشتغال برای زنان که نیمی از کارکنان دولت هستند، انعطاف 
ایجاد کنیم، موانع فرزندآوری کمتر می شود؛ همانطور که دنیا این کار را کرده است. مثلا 
ترکیه سال 2۰2۵را سال خانواده معرفی و اعلام کرد که افراد می توانند نیمه وقت کار کنند 
که البته حقوقشان نصف می شود و خب، این قانون برای خانواده از جهت کاهش هزینه 
پرستار کودک به صرفه است. البته درمورد مرخصی زایمان جزو سخاوتمندترین کشورهای 
دنیا هستیم و ۹ ماه مرخصی با ۷۰درصد حقوق می دهیم که خدا را شکر اخیرا مرخصی 
2هفته ای آقایان هم قرار است تصویب شود و اگر بتوانیم زمان آن را بیشتر هم می کنیم. 
بدین گونه 2اتفاق می افتد؛ هم ارتباط پدر با فرزند مستحکم تر می شود و هم زن وقتی 
می بیند که همسرش در کنار او فرزندداری می کند برای بارداری دوم تشویق می شود. 
همچنین ما باید مسئله مهدکودک را حل کنیم؛ موضوعی که در قانون به آن اشاره مستقیم 
شده است. الان فقط ۳2دستگاه مهدکودک دارند که تعدادی از آنها از سابق فعالیت 
داشتند. از طرفی کمک هزینه مهدکودک ۳۰۰هزار تومان است. در مجموع ما دنبال این 

هستیم که بیشتر به چنین مواد قانونی پرداخته شود.
در جایی از صحبت هایتان به رویکرد سیاست های کلان جمعیتی نظام اشاره 
کردید و گفتید که رویکرد در بحث افزایش جمعیت فقط کمی نیست و اتفاقا 
کیفی است؛ این در حالی است که در ماده۵۳ قانون جوانی جمعیت، بحث حذف 
غربالگری جنین را داریم که از سال ۱۴۰۰در حال اجراست. آیا شما با این ماده 
قانونی موافقید و بررسی کرده اند که حذف غربالگری جنین چه تأثیری بر سلامت 

نوزادان متولد شده در ۳سال گذشته داشته است؟
داریم که یک  اولیه  غربالگری  ما یک  است.  علمی  مسئله سلامت جنین یک مسئله 
سونوگرافی و آزمایش خون است که هفته دهم یا یازدهم انجام می شود؛ غربالگری دوم هم 
با همان روش در هفته شانزدهم صورت خواهد گرفت. وقتی یک مادری این دوغربالگری 
را که بخشی از هزینه آن را بیمه ها پرداخت می کردند، انجام می داد، خیالش راحت می شد 
که فرزندش سالم است؛ پس بنابراین به نظر من این سیاست درستی است که غربالگری 
انجام شود؛ چراکه فرد اطمینان پیدا می کند فرزندش سالم است و تشویق می شود که 

فرزند بیاورد. 

مسئله جمعیت به ابر بحران تبدیل شده است 

پی نوشتپی نوشت

معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد 
کشاورزی استان زنجان :

تولید تخم  مرغ در زنجان ۳۶ درصد 
افزایش یافت

مرکز نگهداری معلولان و سالمندان خدابنده
 ۸۰ درصد پیشرفت دارد

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

ایرنا/  معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی استان زنجان گفت: تولید 
تخم  مرغ در استان طی سال گذشته با رشد ۳۶ درصدی به بیش از ۱۸ هزار تن رسید.

محمدعلی صادقی با بیان اینکه این افزایش تولید، ناشی از ثبات در بازار فروش تخم  
مرغ و همچنین حمایت های صورت  گرفته از واحدهای تولیدی بوده است، افزود: از این 
میزان تولید، حدود پنج هزار تن مربوط به طیور بومی و روستایی و ۱۳ هزار تن دیگر 

مربوط به مراکز پرورش مرغ تخم گذار صنعتی است.
وی یادآور شد: تخم مرغ های تولیدی علاوه بر مصارف خانوار در مراکز صنعتی و اصناف 
نیز مورد استفاده قرار می گیرد. صادقی با اشاره به سرانه مصرف تخم  مرغ در کشور، 
نیاز استان زنجان را حدود ۱۵ هزار و ۳۱۸ تن در سال و به طور متوسط ۴۲ تن در روز 
بیان کرد و اظهار داشت: کمبود نیاز استان از طریق واردات از استان های همجوار مانند 
قزوین، قم و البرز تامین می شود. معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهاد کشاورزی 
استان زنجان، تقویت میزان تولید تخم  مرغ صنعتی را از اولویت های این سازمان عنوان 
و تصریح کرد: برنامه های حمایتی برای ایجاد یا افزایش ظرفیت واحدهای پرورش مرغ 
تخم گذار و پولت در دستور کار قرار دارد. صادقی با اشاره به نیاز صنعت مرغ تخم گذار 
به سرمایه گذاری مالی اولیه و تجهیزات مدرن از استقبال کمتر سرمایه گذاران از این 
صنعت در استان خبر داد و از متقاضیان سرمایه گذاری در زمینه ایجاد زنجیره مرغ 
تخم گذار و فرآوری و تولید محصولات متنوع آن در استان دعوت به عمل آورد. هم 
اکنون ۲۲ واحد صنعتی پرورش مرغ تخم گذار با ظرفیت اسمی یک میلیون و ۳۰۹ 
هزار قطعه و دو واحد پرورش پولت )نیمچه تخم گذار( با ظرفیت ۱۲۱ هزار قطعه در 
استان زنجان فعال هستند. همچنین، یکی از بزرگ ترین واحدهای پرورش مرغ مادر 

تخم گذار کشور با ظرفیت ۷۰ هزار قطعه در این استان فعالیت می کند.

فارس/  سرپرست بهزیستی استان زنجان با بیان اینکه احداث مرکز نگهداری افراد 
دارای معلولیت و سالمندان خدابنده از سال ۹۴ و با مشارکت خیرین آغاز شد گفت: 
در بازدید اخیر وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی اعلام شد این مرکز که پیشرفت بیش 
نشان دار کردن  و  وزارتخانه  از سوی  بودجه لازم  اختصاص  با  دارد  از ۸۰ درصدی 
مالیات شرکت های معتبر تکمیل شوند. مریم کرمی  افزود: این پروژه با متراژ یک 
هزار و ۲۳ مترمربع عرصه و یک هزار و ۹۱۵ مترمربع اعیان با کاربری مرکز نگهداری 
افراد دارای معلولیت و سالمندان در چهار طبقه با اعتباری بالغ بر ۱۴۰ میلیارد ریال 
ساخته شده و برای تکمیل نیازمند دریافت اعتبارات لازم است. وی، با بیان اینکه در 
حال حاضر سه مرکز شبانه روزی سالمندان زنان و مردان در شهرهای زنجان و هیدج 
و دو مرکز روزانه آموزشی توانبخشی سالمندان در زنجان در زمینه ارائه خدمات به 
سالمندان فعالیت می کنند، اظهار داشت: هم اکنون ۱۸۱ سالمند شامل ۸۳ مرد و 
۹۸ زن در مراکز سالمندان استان نگهداری می شوند. کرمی خاطرنشان کرد: نزدیک 
به چهار هزار سالمند تحت پوشش سازمان هستند که علاوه بر دریافت مستمری از 
کمک هزینه درمان، ودیعه مسکن، بهبود تغذیه، وسایل کمک توانبخشی، لوازم ضروری 
زندگی، بسته های حمایتی، کلاس های آموزشی شیوه زندگی سالم و مراقبت های ویژه 
بهره مند می شوند. وی افزود: فعالیت های موازی و نبود انسجام در عملکرد دستگاه 
ها، تامین نشدن منابع مالی پایه دار و متناسب با سند ملی سالمندان، پوشش ناکافی 
رفاهی و بیمه ای و عدم کفاف پرداخت های بازنشستگی و مستمری برای سالمندان، 
مشکلات سازمان های مردم نهاد در اجرای برنامه های اوقات فراغت و مشارکت های، 
عدم وجود دستگاه منسجم تمام بخشی و درمانی در امور تخصصی سالمندان، ناکافی 
بودن محیط های عمومی مناسب سازی شده از جمله مهم ترین چالش های موجود در 

حوزه سالمندان است.

محمدعلی خالق نژاد

فعال رسانه ای مطبوعاتی و کنشگر سیاسی

یادداشت

در عصری که جوامع توسعه یافته و در حال توسعه، به شدت به دنبال توسعه پایدار و 
افزایش کیفیّت زندگی مردم هستند، وفاق ملیّ و جهش تولید به عنوان دو رکن مهم 
از سرمایه های اجتماعی و اقتصادی، نقش بی بدیلی در تحقق این اهداف ایفا می کنند.

این نوشتار، تحلیلی کوتاه است بر نسبت تنگاتنگ میان وفاق و تولید، که به مثابه دو 
بال توانمندی هستند برای پرواز به سوی افق های روشن در ایران عزیز.

این موضوع حسّاس و بااهمیّت در سه بخش مجزا و مرتبط با یکدیگر بررسی شده 
است: نخست، مفهوم وفاق ملیّ و ابعاد چندوجهی آن بررسی شده و سپس مطالبی 
در نقش و تأثیر مستقیم وفاق ملیّ بر جذب سرمایه گذاری و ارتقای تولید خواهد آمد 
و به چگونگی تقویت بسترهای تولید و ایجاد انگیزه برای جهش اقتصادی در کشور 
مورد مداقه قرار خواهد گرفت. در این فرآیند، تلاش شده است تا هر یک از این ابعاد 
با دقّت و شفافیّت و البته برای رعایت آداب رسانه و تحلیل نویسی، به اختصار مورد 
تحلیل قرار گیرد و ارتباط آنها با تحولات کلان اقتصادی و اجتماعی برجسته شود. 

نگارنده به عنوان یک از فعالان رسانه، سعی دارد در این نوشتار با تکیه بر تجربیات 
نموده  ارائه  ملیّ  وفاق  آینده  از  روشن  چشم اندازی  خود،  مطالعات  و  نگرش  و 
ارائه  دهد. این  و پیشنهادات عملی و کاربردی برای تقویت این پدیده اجتماعی 
پیشنهادات، نه تنها به عنوان الگویی برای تصمیم گیران و سیاست مداران، بلکه به 

عنوان راهنمایی برای همه شهروندان علاقه مند به پیشرفت کشور، مطرح شده اند. 
این نوشتار به قصد دعوتی برای تأمل، هم اندیشی، و اقدام در جهت ساختن فردایی 
بهتر برای ایران تنظیم شده است؛ نه فقط از منظر تحلیل، بلکه برای مشارکت در 

گفتمانی ملیّ درباره آینده کشور.
الف( وفاق ملیّ؛ بنیان ایرانِ متحد

وفاق ملّی به معنای وجود نوعی انسجام، هماهنگی و همدلی در میان اعضای یک 
ملت است. ملّتی که دارای وفاق ملیّ است، در عین تفاوت های فردی، قومی، مذهبی، 
زبانی و فرهنگی، در سطح کلان به ارزش ها، آرمان ها و اهداف مشترک پایبند است 
و در مسیر دستیابی به آن ها هم افزایی دارد. در واقع، وفاق ملیّ نوعی از سرمایه 
اجتماعی است که باعث می شود جامعه به جای درگیری در تضادها و تعارض های 

درون گروهی، انرژی خود را صرف رشد و توسعه کند.
مفهوم وفاق ملّی بر اساس این ایده است که همه شهروندان یک کشور، بدون در نظر 
گرفتن تفاوت های قومی، مذهبی، زبانی یا سیاسی، به عنوان یک مجموعه واحد و 
متحد عمل کنند، چنانکه نمی توان رنگ های خاصّی از یک رنگین کمان را برجسته  و 
تقویت کرد و همچنان به آن رنگین کمان گفت، ایران و ایرانی نیز برای تحکیم وفاق 
نیازمند تساوی حقوق و مزایا و حذف تبعیض ها و درجه بندی های نارواست و در این 
صورت است که برای ایران و ایرانیان، وفاق ملی می تواند به این معنی باشد که همه 
مردم ایران، از هر قومیّت، مذهب، یا منطقه ای که باشند، به عنوان یک ملتّ واحد و 

با هدف مشترک برای پیشرفت و توسعه کشور عمل کنند.
در نگاه نخست، شاید میان دو مفهوم »وفاق ملیّ« و »سرمایه گذاری در تولید« پیوند 
مستقیمی مشاهده نشود؛ اما با کمی دقّت، در می یابیم که این دو مقوله، پیوندی 

وثیق و تعیین کننده دارند.
سرمایه گذاران، چه داخلی و چه خارجی، برای تصمیم گیری درباره سرمایه گذاری 
در یک کشور، شاخص های متعددی را بررسی می کنند. از جمله مهم ترین این 
شاخص ها، ثبات سیاسی، اجتماعی، فرهنگی و اقتصادی است. وفاداری به ارزش های 
مشترک، اعتماد اجتماعی، همدلی میان مردم و دولت، ثبات در تصمیم گیری های 
کلان، و وجود فضای آرام و امن برای کار و زندگی، همه و همه زیرمجموعه هایی از 

وفاق ملیّ هستند که مستقیماً بر تصمیم سرمایه گذار تأثیر می گذارند.
وقتی در جامعه ای وفاق وجود داشته باشد، امنیّت روانی، امید به آینده، انسجام 
اجتماعی، اعتماد عمومی، رضایت نسبی و انگیزه برای مشارکت فعال در ساخت 
آینده افزایش می یابد. این موارد، به طور مستقیم بر میزان سرمایه گذاری در بخش 

تولید اثرگذارند.
افزایش بهره وری، رشد  ایجاد اشتغال،  تولید، موجب  از طرفی، سرمایه گذاری در 
اقتصادی، ارتقاء سطح رفاه عمومی و کاهش نابرابری های اجتماعی می شود؛ که خود 
می تواند به تقویت وفاق ملیّ کمک کند. در واقع، نوعی رابطه دوسویه و تقویت کننده 

میان وفاق ملّی و سرمایه گذاری در تولید وجود دارد.
تحقق وفاق ملّی نیازمند تلاش آگاهانه و سیستماتیک بوده و نگارنده معتقد است در 
شرایطی که سرمایه اجتماعی آسیب دیده و شکاف های اجتماعی و فرهنگی عمیق 
شده است، بازسازی وفاق ملیّ یکی از مهم ترین پیش نیازهای رونق تولید و توسعه 

اقتصادی است. روش های زیر برای تحقق وفاق ملیّ در ایران می تواند مفید بوده و آن 
را ارتقا بخشد. پنج راهکار کلیدی تحکیم وفاق عبارت اند از:۱.  ارتقای آگاهی عمومی 

نسبت به تاریخ، فرهنگ و ارزش های مشترک ملی
2.  ایجاد فضای گفت وگو و تعامل میان اقشار مختلف

۳.  پذیرش و احترام به تنوع فرهنگی و اجتماعی
۴.  تقویت نهادهای مدنی و تشویق مشارکت اجتماعی

۵.  رهبری مسئولانه و شفاف برای جلب اعتماد عمومی
بدیهی است که وفاق ملیّ، محصول یک فرآیند جمعی است؛ فرآیندی که دولت، 

نخبگان، رسانه ها و مردم همگی در آن نقش دارند.
در مجموع، وفاق ملیّ در ایران می تواند با تلاش همه افراد و گروه های اجتماعی، از 

جمله دولت، احزاب سیاسی، سازمان های غیردولتی و مردم، محقق شود.
ب( وفاق ملیّ و سرمایه گذاری برای تولید:

وفاق ملیّ تنها یک »ارزش اخلاقی« نیست، بلکه یک ابزار کلیدی برای بازسازی 
اقتصاد، افزایش تولید، و کاهش شکاف های اجتماعی است.

ارتباط میان »وفاق ملیّ« و »سرمایه گذاری« در نگاه اوّل شاید آشکار و چشمگیر 
این دو مفهوم ریشه دار در هم تنیده اند  این است که  اما حقیقت  به نظر نرسد، 
و بر یکدیگر تأثیر مستقیم و عمیقی دارند. وفاق ملّی، با ایجاد بستری از اعتماد، 
همبستگی و هماهنگی میان مردم و دولت، زمینه ساز جذب سرمایه گذاری و تقویت 
فعالیت های تولیدی می شود. وقتی در یک جامعه، وفاق ملّی حاکم است، به معنای 
آن است که تمام ذی نفعان اصلی – از جمله مردم، بخش خصوصی و دولت – در 
مسیر مشترکی قدم بر می دارند و با همدلی و اتحاد عمل می کنند. این اتحّاد و اعتماد 
متقابل، محیطی امن و پایدار فراهم می  سازد که در آن، افراد و بنگاه های اقتصادی 
با اطمینان بیشتری به سرمایه گذاری در بخش های مختلف تولیدی ترغیب می شوند. 
نتیجه این فرآیند، افزایش ظرفیت تولید، کاهش اختلالات اقتصادی و در نهایت، 
تحقّق رشد و توسعه پایدار در کشور خواهد بود. بنابراین، وفاق ملّی نه تنها یک ارزش 
اجتماعی است، بلکه سرمایه ای استراتژیک است که می تواند چرخه اقتصادی را به 

گردش سریع تر و پربارتری درآورد.
در زیر به برخی از دلایل این ارتباط اشارتی می  رود:

•  کاهش ریسک سرمایه گذاری: 
وفاق ملیّ، ثبات سیاسی و امنیّت اقتصادی را تضمین می کند.

•  اعتماد متقابل: همدلی میان مردم و دولت، فضای کسب وکار را بهبود می بخشد.
•  تخصیص بهینه منابع:

 وفاق ملیّ زمینه را برای هدایت سرمایه ها به سمت تولید فراهم می  سازد.
•  حمایت از صنایع:

 همگرایی اجتماعی، اجرای سیاست های حمایتی را تسهیل می کند.
در مجموع، وفاق ملیّ می تواند به افزایش سرمایه گذاری در تولید و رشد اقتصادی 
کشور کمک نماید و این امر می تواند به افزایش درآمد ملیّ و بهبود سطح زندگی 

مردم منجر شود.
ج( پیشنهاداتی برای افزایش تولید از طریق تحکیم وفاق

برای دستیابی به افزایش تولید و تحقّق جهش اقتصادی در کشور، تقویت و تحکیم 
وفاق ملیّ به عنوان یکی از اهرم های استراتژیک و ضروری مطرح است. این مهم، نه 
تنها به عنوان یک هدف بلندپروازانه، بلکه به عنوان پایه ای استوار برای توسعه پایدار و 

رونق اقتصادی، می تواند نقشی تعیین کننده ایفا کند. در این راستا، با توجه به اهمیّت 
وفاق ملّی به عنوان یک سرمایه اجتماعی بی نظیر، می توان پیشنهاداتی هدفمند و 
کاربردی ارائه داد که ضمن تقویت پیوندهای اجتماعی، زمینه ساز افزایش بهره وری، 

جذب سرمایه گذاری، و گسترش فضای تولید در جامعه باشد. 
است.  انکارناپذیر  ضرورتی  ملّی  وفاق  تقویت  تولید،  جهش  به  دستیابی  برای 

پیشنهادهای زیر می تواند به این هدف یاری رساند:
۱.  تقویت گفت وگوهای ملی و بین فرهنگی برای افزایش درک متقابل میان اقوام، 

مذاهب، و اقشار مختلف جامعه
2.  بازسازی اعتماد عمومی از طریق شفافیّت، پاسخ گویی و مبارزه واقعی با فساد

۳.  توزیع عادلانه منابع و رفع تبعیض در حوزه های مختلف اجتماعی، اقتصادی و 
فرهنگی

۴.  توسعه آموزش های شهروندی و تقویت هویت ملیّ بر پایه احترام به تفاوت ها
۵.  افزایش مشارکت مردم در تصمیم گیری ها وتصمیم سازی ها و واگذاری مسئولیت 

به نهادهای مردمی
۶.  ایجاد بسترهای لازم برای تولید شغل و درآمد پایدار به ویژه در مناطق کمتر 

توسعه یافته
۷.  حمایت عملی و پایدار از تولیدکنندگان داخلی با تأمین سرمایه در گردش، 

کاهش بروکراسی و ارائه مشوق های صادراتی
۸.  ترویج فرهنگ کار، تلاش، خلاقیّت و نوآوری در جامعه از طریق رسانه ها و نظام 

آموزشی
۹.  تأمین امنیّت حقوقی و اقتصادی برای سرمایه گذاران با اصلاح قوانین و تضمین 

ثبات سیاست ها
۱۰.  تبیین یک چشم انداز روشن و قابل تحقق برای آینده کشور که همه اقشار و 

گروه ها بتوانند خود را در آن ببینند.
سخن آخر

با توجه به مباحثی که در این مقاله مطرح گردید، کشور و جامعه به عنوان یک 
اکوسیستم پویا و زنده قابل درک هستند که تمام اجزای آن به یکدیگر وابسته اند و 

در تعامل مستمر با یکدیگر قرار دارند.
در چنین سیستمی، نمی توان »تحکیم وفاق ملیّ« را به عنوان یک موضوع جانبی 
یا قابل چشم پوشی در نظر گرفت و تنها به »افزایش تولید« به مثابه یک مسئله 
اقتصادی خالص و جدا از مسائل اجتماعی پرداخت.واقعیّت آن است که اقتصاد، هرگز 
از پیوندهای اجتماعی، فرهنگی و سیاسی جدا نیست و برای حل مشکلات اقتصادی، 

باید به ریشه های عمیق تر آن نیز توجّه کرد.
چنانچه در عنوان مقاله ذکر شد، وفاق و تولید دوبال هستند که با هماهنگی با هم 
می توانند جامعه را به سمت افق های روشن پرواز داده و از ایران کشوری مقتدر و 

باشکوه بسازند.
»وفاق ملیّ«، به عنوان یکی از اهرم های اصلی این اکوسیستم، نقشی محوری در 
تسهیل فرآیندهای اقتصادی ایفا می کند. وقتی وفاق میان افراد جامعه، نهادها و 
یافته، اختلافات کاهش می یابد و  افزایش  اعتماد عمومی  دولت تقویت می شود، 
محیطی مناسب برای سرمایه گذاری، نوآوری و تولید فراهم می شود. این تحول، نه 
تنها به رشد اقتصادی کمک می کند، بلکه می تواند به نوعی »درمان« برای اقتصاد 
بیمار باشد؛ زیرا با حذف موانع اجتماعی و فرهنگی، دروازه های جدیدی از فرصت ها 
و امکانات را به روی جامعه گشوده و آن را به سمت توسعه پایدار و رونق گسترده 

سوق می دهد.
وفاق ملیّ و سرمایه گذاری در تولید، همانند دو بال پرواز هستند. بدون هر یک از 
آن ها، پرواز به سوی آینده ای روشن و توسعه یافته ممکن نخواهد بود. ایران عزیز ما، با 
ظرفیت های عظیم انسانی، طبیعی، فرهنگی و تمدنی، شایسته آن است که در مسیر 

توسعه ای فراگیر و پایدار قرار گیرد.
برای این منظور، لازم است وفاق ملیّ را به عنوان یک هدف راهبردی و سرمایه گذاری 
در تولید را به عنوان موتور محرک این راه در نظر بگیریم. این مسیر، نه آسان، 
اما ممکن و شدنی است؛ به شرطی که همه ما، در هر جایگاه و نقشی که داریم، 
مسئولیت خود را در این فرآیند تاریخی بپذیریم و برای ساختن فردایی بهتر، دست 

به دست هم دهیم.
استراتژی  یک  بلکه  اجتماعی،  تنها یک ضرورت  نه  ملیّ  وفاق  تحکیم  و  تقویت 

هوشمندانه برای نوسازی و تعالی اقتصادی »برای ایران« است.

وفاق و تولید؛ دو بال برای پرواز به افق های روشن، برای ایران



سه شنبه  ۲  اردیبهشت   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۳۴ روز�� فرهنگ۴۴

صدای زنجان از سرنوشت نامشخص مجموعه فرهنگی با عنوان »تئاتر شهر« گزارش می دهد؛

سالن نمایشی؟
 مدیر عامل انجمن هنرهای نمایشی استان: اعلام شده که پروژه »تئاتر شهر« قرار است تخریب و مجددا احداث شود        یک منبع آگاه: تاکنون اعتباری از سفر رئیس دولت سیزدهم برای تئاتر شهر دریافت نشده است!

 مدیر کل فرهنگ و ارشاد استان: سالن نمایش زنجان از لیست پروژه های اولویت دار خارج شده، طرح را تغییر می دهیم تا اعتبار اختصاص یابد!

سمیه محرمی: سالیان سال است که پروژه تئاتر شهر در زنجان مانند استخوانی 
در گلوی اصحاب فرهنگ و هنر استان زنجان گیر کرده و خبری از تکمیل آن 
نیست، به نحوی که کم کم اسکلت بندی این ساختمان زنگ زده و سازه در حال 

از بین رفتن است.
بارها موضوع توجه به این پروژه مورد انتقاد اصحاب فرهنگ و هنر قرار گرفته است 
تا شاید فرجی شود و این پروژه به سرانجامی برسد اما خبری نشده، یکی از دفعاتی 
که این موضوع مطرح و مطالبه جدی شد در جریان سفر محمدمهدی اسماعیلی 
وزیر وقت فرهنگ و ارشاد اسلامی ذیل سفر مرحوم رئیسی رئیس جمهور وقت 
به زنجان ) دی ماه ۱۴۰2( بود که در دیدار با اصحاب فرهنگ و هنر این شهر 
حمیدرضا قزلباش کارگردان تئاتر با اشاره به اینکه تکمیل و تجهیز ساختمان تئاتر 
شهر واقع در فرهنگسرای امام خمینی )ره( حدود ۱۵ سال بوده به صورت نیمه 
کاره مانده است، اظهار کرد: بدیهی است احداث و تکمیل این پروژه در پویایی و 
پیشرفت هنر نمایش در استان نقش به سزایی خواهد داشت، در جریان این دیدار 
بود که وزیر فرهنگ و ارشاد از اختصاص بودجه ۸۰ میلیارد تومانی برای ساخت 

تئاتر شهر زنجان خبر داد و خواستار تکمیل هر چه زودتر این پروژه شد.
این کارگردان تئاتر در مصاحبه دیگری در اسفندماه ۱۴۰2 با رسانه ها با بیان 
اینکه وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در سفر به استان زنجان درباره تصویب بودجه 
برای تکمیل تئاتر شهر نیمه کاره زنجان مواردی مطرح کرد که بعد از ۱۵ سال 
به صورت نیمه کاره است، عنوان کرد: وی در این سفر اطلاع داد که ۸۰ میلیارد 
تومان از بودجه سفر رئیس  جمهوری به این پروژه اختصاص یافته است که پیگیر 
این موضوع هستیم. امیدواریم این بودجه به زودی برای ساخت پروژه تئاتر شهر 

تخصیص یابد.
وی با اشاره به اهمیت وجود تئاتر شهر در زنجان، افزود: وقتی تئاتر شهر در یک 
استانی وجود داشته و به صورت اختصاصی برای هنر نمایش کار کند، در وضعیت 
اقتصادی و رشد کیفی آثار موثر است. با وجود تئاتر شهر کارها به سمت تخصصی 
شدن هدایت می شود و مردم آرام آرام با این هنر آشنا می شوند و به آن عادت 

می کنند.
رو به ویرانی!

شرایط تنها سالن نمایش و اجرای شهر زنجان به حدی بد است که اصغر حاج 
علی اکبری مدیر کل سابق فرهنگ و ارشاد اسلامی استان زنجان در تاریخ ۱۵ 
اسفند ۱۴۰۳ در آیین تودیع و معارفه مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان با 
اشاره به وضعیت نامناسب فرهنگسرای زنجان برای فعالیت هنرمندان اظهار کرد: 
در حالی که الان صحبت می کنم ممکن است صندلی یکی از مهمانان بشکند و 
فردی بیفتد. آنچه که واضح و مبرهن است، صندلی های شکسته این سالن دیگر 
صدای تماشاچیان و مهمانان را درآورده و نشستن در آن نوعی تمرین برقراری 
تعادل شده و طبق تصاویر موجود به جای برخی از صندلی های آن که به دلیل 
شکستگی دیگر قابلیت استفاده ندارد، صندلی غذاخوری! قرار گرفته است. همین 
موضوع ضرورت تسریع در تعمیرات اساسی در این سالن و یا تمکمیل سالن نمایش 

بعدی را افزایش می دهد.
حسین نجفی مدیر عامل انجمن هنرهای نمایشی استان زنجان با اشاره به اینکه 
دارد که یک  فرهنگ سرای 2۰ – 2۵ ساله  استان یک  عنوان مرکز  به  زنجان 
فرهنگ سرای خسته و فرسوده است، اظهار کرد: در همین فرهنگ سرا یک سالن 

خسته تر و فرسوده تر داریم.
نجفی با اشاره به اینکه شرایط این سالن نیز مساعد نیست و تماشاگران در زمان 
نمایش از سرما یا گرما اذیت می شوند، اضافه کرد: ما بستر مناسب نداریم این 
موضوع سالیان سال برقرار بوده و هر چه فریاد می زنیم کسی بدان توجه نمی کند.

مدیر عامل انجمن هنرهای نمایشی استان زنجان با اشاره به اینکه هنرمندان پیگیر 
موضوع ساخت تئاتر شهر هستند، عنوان کرد: در پیگیری هایی که داشتیم عنوان 
شده به دلیل کهنه شدن اسکلت بندی این پروژه مقرر شده تخریب و مجددا 

اجرایی شود.
وی با بیان اینکه وعده هایی در این زمینه داده شده است، بیان کرد: امیدواریم هر 

چه سریع تر این پروژه به سرانجام برسد تا هنرمندان از آن بهره مند شوند.
پروژه تئاتر شهر، نماد بی توجهی مسئولان به حوزه فرهنگ است

در حالی که در این ۱۵ سال بارها وعده ساخت و تکمیل این پروژه و بهره برداری 
آن داده شده اما به قول برخی از هنرمندان استان زنجان در این مدت آجر روی 
آجری این پروژه گذاشته نشده است و اسکلت بندی این طرح نیز مانند پروژه های 
فرهنگی زنجان از جمله کتابخانه مرکزی زنجان در حال زنگ زدن و تخریب است. 
یکی از هنرمندان زنجانی که نامش نزد صدای زنجان در گفت و گو با صدای زنجان با 
اشاره به اینکه اصلا همت و انگیزه ای برای تکمیل این پروژه وجود ندارد، اظهار کرد: 
کاش متولیان امر به فکر این ساختمان و تکمیل آن می افتادند و به دلیل شرایط 
اعتباری و غیره این ساختمان نیمه کاره باقی می ماند تا دلخوش بودیم که کسی به 
فکر فرهنگ و هنر این شهر نیز هست ولی چنین نیست و به نظر نمی رسد حتی 

کسی پیگیر این پروژه شده باشد.
وی با بیان اینکه این ساختمان نمادی از بی توجهی و بی اعتنایی مسئولان به 
حوزه هنر استان زنجان شده است، بیان کرد: زنجان هنرمندان بزرگ زیادی دارد 
ولی آنها کجا هستند؟ در شهرهای دیگر، چرا؟ چون علاوه بر حمایت های جانبی 
از هنرمندان در این شهر، حتی یک سالن استاندارد و مناسب برای فعالیت آنها 

وجود ندارد.
این هنرمند با بیان اینکه هنرمند با جان و دل در این حوزه ورود می کند و فعالیت 
دارد و خواسته های محدودی آن هم در حد یک زیرساخت ساده از مسئولان دارند، 

گفت: این انتظار زیادی نیست که آن را هم از ما هنرمندان دریغ می کنند.
در حد یک وعده!

یک منبع آگاه در اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان زنجان نیز در گفت و گو 
با صدای زنجان با اشاره به اینکه تاکنون اعتباری برای تکمیل و ساخت پروژه 
ساختمان تئاتر شهر اختصاص داده نشده است، اظهار کرد: به نظر نمی رسد این 

وعده حتی در حد محدودی اجرایی شده باشد.
وی با بیان اینکه البته این قبیل وعده ها باید پیگیری شود تا منتج به نتیجه شود، 
اداره چیزی نشنیدم و  این  این موضوع در  تاکنون در مورد  بیان کرد: من که 

مکاتباتی برای دریافت اعتبار وعده داده شده ندیده ام.
این منبع آگاه با بیان اینکه البته حادثه روی داده برای مرحوم رئیسی و تغییر دولت 
در عدم تحقق این وعده می تواند موثر باشد، بیان کرد: اما موضوع این است که 
برای اینکه این رقم پرداخت شود و کار ساخت آغاز شود، باید مسئولان استانی از 
هم اکنون به فکر باشد و مصرانه از وزارتخانه این موضوع را مطالبه و پیگیری کنند.

سالن نمایش از لیست پروژه های اولویت دار خارج شده است
جعفر محمدی مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان زنجان در این زمینه در 
گفت و گو با صدای زنجان در تشریح وضعیت آخرین وضعیت پروژه تئاتر شهر با 
اشاره به اینکه پیگیر این پروژه هستیم، اظهار کرد: البته این پروژه تئاتر شهر نیست 

و یک پروژه برای ساخت سالن نمایش است.
مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان زنجان با اشاره به اینکه در تلاش برای در 
نظر گرفتن طرح جدید برای این پروژه هستیم تا از حالت رکود خارج شود، بیان 
کرد: پیشرفت فیزیکی این پروژه به حدی نیست که برای آن اعتبار اختصاص یابد 

و این پروژه از لیست پروژه اولویت دار استان زنجان خارج شده است.
وی تاکید کرد: فعال کردن این پروژه نیازمند یک تغییر رویکرد است که به دنبال 

آن هستیم.
محمدی بدون ذکر جزئیات این تغییرات با رد موضوع تخریب این پروژه به دلیل 
تخریبی شدن آن بیان کرد: این پروژه بازطراحی خواهد شد و به نحوی احداث 

می شود که قابلیت اتمام با توجه به اعتبارات عمومی را داشته باشد.
مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان زنجان با بیان اینکه نقشه این پروژه 
با شرایط فعلی قابل تحقق نیست، ادامه داد: اکنون اعتباری به این پروژه داده 
نمی شود اما اگر اعتباری هم داده شود، تکمیل آن بیش از ۱۰ تا ۱۵ سال زمان 

نیاز دارد.
وی ادامه داد: این سالن با حداقل تغییرات بار دیگر طراحی خواهد شد تا توجیه 
اقتصادی پیدا کند که بتوان در لیست پروژه هایی که اعتبار دریافت می کند، قرار 

گیرد.

رویداد2۴/  چهارمین فستیوال موسیقی »کوچه« بوشهر که قرار بود ۴ تا ۱۰ 
اردیبهشت ماه برگزار شود، لغو شد! این خبری است که نادره رضایی، معاون امور 
هنری وزیر ارشاد در صفحه اینستاگرام خود اعلام کرده است. او از به بن بست 
رسیدن فستیوال کوچه خبر داده و این در حالی است که به نظر می رسد وزارت 
ارشاد و استانداری بوشهر تلاش زیادی برای به ثمر نشاندن این رویداد داشته اند.

بهمن بابازاده، خبرنگار حوزه موسیقی در این خصوص نوشته: »پس از حملات 
تند دو امام جمعه استان بوشهر در خطبه های نماز جمعه این هفته، فستیوال 
»کوچه« لغو شد. تلاش ها و پیگیری های وزارت ارشاد نیز نتیجه نداد و ظاهرا بی 
قانونی و عدم تمکین نهاد های مختلف به قانون و سند ملی موسیقی همچنان 

ادامه دارد.«
گفتنی است، حجت الاسلام حسن مصلح امام جمعه دشتستان در آخرین خطبه 
نماز جمعه خود در تاریخ 2۹ فروردین گفته بود: »متأسفانه در سرزمین غیرت 
و مقاومت، جایی که شهید رئیس علی دلواری و شهید نادر مهدوی برای دفاع 
از شرافت این خاک جان دادند، امروز شاهد اجرای فستیوالی هستیم که نه تنها 
نشانی از فرهنگ اصیل بوشهر ندارد، بلکه تبدیل به صحنه ای از ولنگاری، ابتذال 
فرهنگی و بی حیایی شده است. فستیوال »کوچه« با شعار کاذب خیام خوانی و 
ترویج فرهنگ سنتی و اصیل بوشهر، بهانه ای شده برای ترویج اختلاط، رقص، 
کشف حجاب و شکستن خطوط قرمز شرع و عرف کاری که اینان مروج آنند، 

انسان را یاد عملکرد بنیاد فرح پهلوی می اندازد.«
فستیوال »کوچه« تنها چهار روز مانده به برگزاری، لغو شد و با توجه به اینکه 
اقدامات قانونی اعم از اخذ مجوز ارشاد برای برگزاری آن صورت گرفته بود؛ این 
موضوع با واکنش های بسیاری همراه بوده است. مثلا محسن شریفیان خواننده 
و آهنگ ساز با انتشار ویدیویی، گفت: »کوچه، نیازی به مجوز شما نداشت… ما، 

تنها احترام گذاشتیم.«
مهمانانِ  روی  بر  بوشهری  در های خانه های  اردیبهشت،  پنجم  »از  افزود:  وی 
فستیوال کوچه گشوده خواهد شد؛ خانه هایی قدیمی، آغشته به بوی عود و کندر، 
و خاطره ی گل های کاغذی رنگی. ما میزبان خواهیم بود، در دل دیوار هایی که 

قصه می گویند.

همشهری/ آرمان زرین کوب،  تهیه کننده سریال »ستایش« می گوید این سریال 
فصل چهارمی ندارد و شنیده ها حاکی از آن است که مدیران سازمان عنوان 
کردند علت ادامه تولید فصل چهارم این است که سریال کششی برای مخاطب 

نخواهد داشت.
: »ستایش« جزو سریال هایی که در چند فصل روی آنتن رفت و بعد از پایان 
فصل سوم، گمانه زنی ها درباره احتمال ساخته شدن سری چهارم به گوش رسید. 
داریوش ارجمند بازیگر نقش حشمت فردوس، چند روز پیش در یک برنامه 
تلویزیونی خبر عدم تمایل سعید مطلبی نویسنده »ستایش«   برای ادامه دادن 
این سریال را رسانه ای کرد: سعید مطلبی دیگر نمی نویسد، اما اگر هم تصمیم به 

نوشتن بگیرد من حتما حضور خواهم داشت.
بیش از ۱۰ سال از ساخت و پخش سریال فصل اول ستایش به کارگردانی 
سعید سلطانی می گذرد هر از گاهی بازیگران این سریال در برنامه هایی که 
دعوت می شوند از ساخت فصل چهارم این سریال خبر می دهند اما با توجه به 

صحبت های تهیه کننده، فصل چهارم تولید نمی شود.
پخش فصل اول مجموعه تلویزیونی ستایش به کارگردانی سعید سلطانی و تهیه 
کنندگی آرمان زرین کوب ۱2 آذر ماه سال ۱۳۸۸ آغاز و در آبان ۱۳۹۰ به 

پایان رسید.

ایسکانیوز/ سخنگوی سازمان اوقاف و امور خیریه گفت: شبکه های اجتماعی و 
هوش مصنوعی وقف مشخص نداشتیم اما فرهنگ سازی این کار باید صورت 
گیرد که قطعاً نتیجه خواهد داد. در جهان امروز، هوش مصنوعی دیگر پدیده ای 
علمی-تخیلی نیست؛ بلکه به ضرورتی انکارناپذیر برای کشورها، سازمان ها و 
حتی نهادهای دینی تبدیل شده است. از کمک به تشخیص بیماری ها گرفته تا 
تحلیل های پیچیده اقتصادی و مدیریتی، هوش مصنوعی در حال شکل دادن به 
آینده ای نوین است. ایران نیز، به عنوان کشوری با ظرفیت بالای انسانی و علمی، 
نمی تواند نسبت به این موج تحول بی تفاوت بماند. در غیر این صورت، خطر 

عقب ماندگی بیشتر در عرصه های علمی، اقتصادی و فرهنگی جدی خواهد بود.
وقف سنتی در طول تاریخ نقشی اساسی در پیشرفت علوم، خدمات عمومی، و 
توسعه اجتماعی داشته است. از ساخت مدارس و بیمارستان ها گرفته تا حمایت 
از دانشجویان مستعد، این نهاد دینی-اجتماعی همواره در خدمت به جامعه بوده 
است. اما امروز سؤال اصلی این است: چگونه می توان از ظرفیت هوش مصنوعی 

در توسعه اهداف وقف بهره برداری کرد؟
پاسخ روشن است: هوش مصنوعی می تواند کارآمدی و اثربخشی وقف را چند 
الگوریتم های هوش  از  با بهره گیری  برابر کند. فرض کنید سازمان های وقف، 
مصنوعی، بتواند به دقت نیازهای جوامع مختلف را تحلیل کنند؛ مناطقی که 
بیشتر به حمایت آموزشی یا درمانی نیاز دارند را شناسایی کرده و منابع را بهینه 
توزیع نمایند. این همان تحولی است که هوش مصنوعی در ساختار سنتی وقف 
ایجاد می کند. با این حال، نباید از چالش ها نیز غافل شد. هوش مصنوعی اگر 
بدون نظارت اخلاقی و دینی توسعه یابد، ممکن است فاصله طبقاتی را بیشتر و 
نیازهای واقعی را نادیده بگیرد. در اینجاست که نقش نهادهای دینی و کارشناسان 

وقف در هدایت صحیح این فناوری اهمیت می یابد.
در نهایت، وقف و هوش مصنوعی، اگر چه از دو جهان متفاوت اند؛ یکی سنتی و 
ریشه دار، و دیگری نو و فناورانه؛ اما می توانند در خدمت یک هدف مشترک قرار 
گیرند. حجت الاسلام غلامرضا عادل، سخنگوی سازمان اوقاف و امور خیریه در 
پاسخ به اینکه رسانه، شبکه های اجتماعی و هوش مصنوعی چگونه در سازمان 
این کار لازم است که  برای  قرار گرفته است گفت:  برداری  بهره  اوقاف مورد 
الگوسازی و فرهنگ سازی صورت بگیرد. در حوزه دانش بنیان ها که ما جز وقف 

های جدید روی آنها تبلیغ میکنیم می توان این موارد را تعریف کرد.
وی با بیان اینکه فعلا عنوان عام دانش بنیان را روی این کارها گذاشتیم و همه 
موارد فوق را می شود در حوزه دانش بنیان ها تعریف کرد افزود: اما کار عملیاتی 
که خودمان انجام داده باشیم علاوه بر کارهای قبلی که داشتیم در واقع موسسه، 
تیم و داوران مجازی وقف که خودش چندین زیر شاخه دارد و فضای ابری دارد؛ 
یکی از آنها موسسه موقوفه »گیتی هوشمند« است که در عرصه هوش مصنوعی 
فعالیت می کند و یکی دیگر هم طراحی و اجرای نرم افزار »سلاله« است که یک 
سوپر اپلیکیشن مرتبط با امامزادگان و بقاع متبرکه است که هم اکنون از کافه 

بازار قابل دانلود و نصب روی گوشی است.

واکنش ها به لغو فستیوال کوچه 

ساخت فصل چهارم سریال ستایش؟

سخنگوی سازمان اوقاف و امور خیریه:
امیدوارم بتوانیم جشنواره وقف و رسانه را

 در سال جاری برگزار کنیم

خبرخبر  

کوتاهکوتاه 

ارکستر  اجرای  و  مجید  کلام الله  قرائت  با  انقلاب  هنر  هفته  اختتامیه  آیین  ایلنا/ 
سمفونیک و خوانندگی امیرحسین سمیعی با قطعه ایران و اجرای رسالت بوذری 

آغاز شد.  
در بخش دیگر این اختتامیه نامزدهای »چهره سال ۱۴۰۳ هنر انقلاب اسلامی« 
متشکل از گلستان جعفریان برای انتشار تقریظ رهبر انقلاب بر کتاب »پاییز آمد« و 
۱۳۵ بار تجدید چاپ این کتاب، محمد حمزه زاده برای خلق مجموعه کتاب »قصه های 
دلستان و گلستان«، محمدرضا دوست محمدی برای خلق پرتره فرماندهان شهید 
جبهه مقاومت و کنشگری موثر در میدان هنر مقاومت با مشارکت فعال در رویدادهای 
هنری و مربی گری برای هنرمندان جوان، محمد رسولی برای خلق اشعار بهنگام و 
موثر در هنگامه  نبرد طوفان الاقصی و به میدان آوردنِ شعر در میانه  روزهای مهم جبهه  
مقاومت و کارن همایونفر برای خلق آلبوم »سید الامه«، مورد تقدیر قرار گرفتند که 
در نهایت کارن همایونفر هنرمند حوزه موسیقی به عنوان چهره هنر انقلاب در سال 

۱۴۰۳ انتخاب و معرفی شد.
فیلم هایی که من  انقلاب گفت:  اختتامیه هفته هنر  آیین  ابراهیم حاتمی کیا در 
می سازم، رابطه ای عمیق با موسیقی دارند. بی تعارف، بال این پرواز موسیقی است. 
استادی چون کارن همایونفر، استاد واقعی پرواز است. او به تمامی ارتفاعات اشراف 
دارد و گواه این مدعا، موسیقی فیلم هایی است که ساخته است. او هم می تواند در 
ارتفاعات پایین پرواز کند و هم می تواند تا آن جا بالا برود که موسیقی جولان دهد. 
بارها شده موسیقی آن قدر بزرگ شده که من کوچک شدم و مجبور شدم عقب بکشم. 
این پلان را تصور کنید که در صحنه  تشییع جنازه در بیروت، موسیقی در حال پخش 
است. موسیقی کارن همایونفر یک  سوگ است که با آن احساسات منتقل می شود. 
در این لحظه، هواپیماهای اسرائیلی در حال پرواز هستند. این هواپیماها در ارتفاعات 
پایین پرواز می کنند تا خود را به نمایش بگذارند و مردمی را که آمده اند تا سید حسن 
نصرالله عزیز را تشییع کنند، تحقیر کنند اما موسیقی همچنان در ارتفاعات بالاتر باقی 
می ماند و صدای آن قطع نمی شود. به نظر من، در این لحظه، کارن همایونفر به خوبی 

نقش خود را ایفا کرد.
کارن همایونفر پس از معرفی به عنوان چهره هنر انقلاب سال ۱۴۰۳، با بیان اینکه من 
جایزه زیاد گرفتم اما این جایزه شگفت انگیز است، گفت: در میان تمام نامزدهای هفته 
هنر انقلاب، خیلی از افراد ارجح تر از من بودند بنابراین از هیات انتخاب که منِ کوچک 

را برای این جایزه بزرگ انتخاب کردند، سپاسگزارم.
وی با بیان اینکه عشقم به مردم و ایران زیاد است و بعد از این کارم سخت تر شد، 
اظهار کرد: در جغرافیای عشق، انتظار و امید زندگی می کنیم. امیداورم هنرمندان 
کشور که همگی توانا هستند بتوانند با آثارشان در هر حوزه  مثل ادبیات، موسیقی، 
سینما و با همراهی مسئولان، پایتخت های فرهنگی جهان را فتح کنند. این فتح، فتح 
بزرگ ماست، وقتی پایتخت های فرهنگی جهان فرهنگ این سرزمین کهن را که قلب 
خاورمیانه است، بشناسند. محمدمهدی دادمان رییس حوزه هنری در صحبتی کوتاه 
از همه برگزارکنندگان و هنرمندان و شرکت کنندگان تشکر کرد و گفت: امیدواریم 

عاقبت همه خیر باشد و منتج به ظهور حضرت حجت شود.
در ادامه با حضور مجید شاه حسینی رئیس فرهنگستان هنر، مادر شهیدان خالقی پور، 
جابری انصاری مدیرعامل خبرگزاری ایرنا و محمد الهیاری مدیرعامل بنیاد رودکی از 
کاظم چلیپا، مصطفی گودرزی، مرتضی اسدی، غلامعلی طاهری، عبدالحمید قدیریان، 

امیر عبدالحسینی)نمایشگاه گردان ونیز(، محمد خراسانی زاده )رئیس جشنواره(، 
شعیب حسینی تجلیل شد.

چهره ماندگار هنر انقلاب
بر اساس فعالیت های انجام شده در سال ۱۴۰۳ محمدرضا سنگری، کاظم چلیپا، 
سیدعباس میرهاشمی چهره ماندگار هنر انقلاب شناخته شدند و مورد تجلیل قرار 

گرفتند.
محسن مؤمنی شریف درباره محمدرضا سنگری گفت: وی شخصیتی برجسته در حوزه 
خطابه مجالس حضرت سیدالشهدا )ع( است و در هیئات، سخنرانی های جذاب و 
بی مانندی دارد. یکی از دوستانی که از شهر ایشان هستند، می گفت: پدرم چهل سال 

در سخنرانی های ایشان شرکت کرده و هنوز از ایشان سخن تکراری نشنیده  است.
وی در ادامه افزود: محمدرضا سنگری همچنین از مؤلفان برجسته در حوزه ادبیات و 
کتاب های درسی است که سال ها دانش آموزان در دوره های مختلف با نام و قلم وی 
آشنا هستند. در حوزه پژوهش و تحقیق نیز، تمام هنرمندانی که در زمینه عاشورا 
و نهضت امام حسین )ع( فعالیت می کنند، به آثار وی نیاز دارند. سنگری با دقت 
و جزئیات فراوان به شخصیت های این نهضت پرداخته  است و من در جای دیگری 
مشابه این نگاه عمیق را نیافته ام. این پژوهش ها می تواند برای هنرمندان بسیار مفید 

واقع شود.
مومنی شریف تاکید کرد: در زمینه جریان سازی و بنیان گذاری جریان های فرهنگی 
و هنری، محمدرضا سنگری حق بزرگی بر گردن ادبیات آئینی دارد. من تنها به سه 
مورد از این آثار اشاره می کنم: نخست، محمدرضا سنگری و همکارانشان چون مرحوم 
مردانی ها، احد ده بزرگی و خسرو آقایاری در اواخر دهه شصت و اوایل دهه هفتاد که 
وزارت آموزش و پرورش اردوهای دانش آموزی در رامسر برگزار می کردند، برخی از 
دانش آموزان و علاقه مندان به ادبیات آئینی را پرورش دادند که امروز از بزرگان این 
حوزه هستند. دوم، شب شعر عاشورای شیراز است که از چهل سال پیش تاکنون 
برگزار می شود و محمدرضا سنگری محور علمی و فکری این جریان هستند. سوم، 
اندیشکده ادبیات پایداری است که بنیان گذار آن، محمدرضا سنگری است و ان شاءالله 
ابعاد  تمام  میان  بخواهم  اگر  بود.  بنیاد خواهیم  این  برکات  آینده شاهد  سال های 
شخصیتی وی که در حوزه های مختلف دارند، به یکی اشاره کنم و آن را برجسته ترین 
بعُد بدانم، بی تردید وجه معلمی سنگری است. چه در کلاس های دانشگاه تهران، چه 
در کوچه و خیابان، و در هر شرایط دیگری، محمدرضا سنگری همیشه معلم است و 

همواره می توان از وی آموخت.
عبدالحمید قدیریان که برای دعوت از کاظم چلیپا به روی صحنه تالار اندیشه حاضر 
شده بود، گفت: اولِ انقلاب خیلی به کارهای کاظم چلیپا و تاثیرگیری وی از شرایط 
انقلاب و آن دوره دقت می کردم. وی هم تبیین های زیبا و الهی از شرایط و فضای آن 
موقع و هم قلم شگرفی دارد که از پدر ارث برده است. هنر تجسمی انقلاب در کاظم 
چلیپا به کمال رسید، آثار وی واقعا حیرت انگیز است. وی با آثارش در همان سن و 
سال جوانی ما را شگفت زده می کرد. کاظم چلیپا با توانایی معرفتی و در ریشه یابی 

مفاهیم الهی، تبدیل مفهوم به فرم و ایجاد فضا در نقاشی مهارت عجیبی داشت.
وی اظهار کرد: برای همه هنرمندان، وجود چلیپا نقطه عطفی محسوب می شد و وی 
با دریچه  و شور و هیجانی که یک هنرمند می توانست داشته باشد مجرایی برای رشد 
هنر دیگران بود. بی اغراق من هرچند وقت یکبار کارهای وی را مرور می کنم تا هم 
فضای اول انقلاب که فضای نور خدا بود را یاد کنم و خود را برای ادامه مسیر آماده 
کنم و هم از خلاقیت و قلم ایشان استفاده کنم و تلاش کنم روزی قلمی مثل ایشان 

داشته باشم.
کاظم چلیپا با اشاره به تالار اندیشه واقع در حوزه هنری انقلاب اسلامی گفت: این 
صحنه و سنی که اکنون مشاهده می کنید، همان سنی است که در کنار بچه هایی از 
تمامی طیف ها و رشته ها، نماز جماعت می خواندیم. آن زمان، این صندلی ها هم وجود 
نداشت. شب ها نیز نگهبانی می دادیم، چرا که در آن زمان گروهک ها از بالای پل 
)حافظ( قصد داشتند حوزه را با آرپی جی هدف قرار دهند. تنها قصد من از قرار گرفتن 
پشت این تریبون، تشکر از همه است. چرا که تمامی این  اتفاقات به برکت خداوند، 
سید الشهدا )ع( و خانواده شهدا رخ داد و به واسطه شور حسینی بود که انقلاب شکل 
گرفت. حوزه به  منظور رسیدن به شعور حسینی تأسیس شد. این اصل مطلب است. 
تمامی این آثار و دستاوردها به منظور پیگیری همان شعور حسینی به وجود آمدند 

وآن را دنبال می کنند.
مرتضی سرهنگی نیز پیش از تجلیل از سیدعباس میرهاشمی خاطره ای از یک اسیر 
عراقی را بازگو کرد و یادآور شد: روزی با یک اسیر عراقی که پزشک وظیفه بود صحبت 
می کردم می گفت »قبل از اسارت مرخصی رفته بودم که مادرم گفت ریاض یک سر به 
دایی ات بزن. دایی ام در حال دیدن اخبار بود و تلویزیون اسیران کم سن و سال ایرانی 
را نشان می داد. دایی ام گفت ریاض این ایرانی ها که همه شان بچه اند، پیروز جنگ 

شوید اینکه کاری ندارد. گفتم دایی شما بزرگانشان را ندیدید.«
سرهنگی در ادامه اعلام کرد: میرهاشمی و همکارانش حدود سی میلیون قطعه عکس 
از انقلاب و دفاع مقدس دارد که آرشیوی غنی برای ایران محسوب می شود. نکته مهم 
این است که آرشیو بنیه است نه انبار؛ این عکس ها مشتاقان بسیاری دارد. عکس ها 
در زمانی که جنگ است جنبه اطلاع رسانی دارد و بعد از پایان جنگ عکس ها جنبه 
سندی پیدا می کند. در جنگ های دفاعی مثل جنگ ما، همه سرباز هستند. در دفاع 
هشت ساله، ما ناگهان همگی سرباز شدیم و اگر باز هم خدای نکرده اتفاقی بیفتد، باز 

همگی مان ناگهان سرباز خواهیم شد.
چهره بین المللی

در آیین اختتامیه هفته هنر انقلاب کمال شرف هنرمند کارتونیست و کاریکاتوریست 
اهل یمن به عنوان چهره بین المللی هنر مقاومت معرفی شد. 

جایزه چهره بین الملل هنر مقاومت از سوی حوزه هنری انقلاب اسلامی و با مشارکت 
سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی توسط سید امیر جاوید، سیدمسعود شجاعی 
طباطبایی، حجت الاسلام ایمانی پور به ابراهیم محمد الدیلمی سفیر یمن در ایران 

اهدا شد.

کارن همایونفر چهره سال هنر انقلاب شد



سه شنبه   ۲   اردیبهشت    ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم   *   شماره     ۲۸۳۴

گلایه های خانواده ها از هزینه های نامتعارف مهدهای کودک فقط به مادر پناه محدود 
نمی شود، مادران زیادی از در معرض خطر قرار گرفتن موقعیت شغلی شان، هزینه های 

جانبی و کلاس های فوق برنامه مهدهای کودک نگران هستند.
»آیین نامه تعیین شهریه مراکز پیش دبستانی که به همه مراکز ابلاغ شده است بر 
مبنای اصل عدالت آموزشی و رعایت ضوابط تخصصی تنظیم شده و شامل بند های 
مشخصی در زمینه مؤلفه های تأثیرگذار بر شهریه، مانند موقعیت جغرافیایی مرکز 
)شهری، روستایی، مناطق برخوردار یا کمتر برخوردار(، نوع و وسعت فضا، تجهیزات 
آموزشی و امکانات مرکز، سطح تحصیلات و تخصص نیروی انسانی و نوع خدمات 

فوق برنامه است.«
 شهریه های کودکستان ها هر بار هنگام ثبت نام بالاتر می رود، هر کودکستانی ساز 
خودش را می زند و شهریه ای را طلب می کند، والدین هم سرگردان از شنیدن عددهای 
اعلام شده از سوی مدیران، دربه در به دنبال مهد جدیدی می گردند تا ساعتی از روز 

کودک شان را به آنجا بسپارند و با خیال راحت به سر کارشان بروند. 
بهمن ماه سال ۱۴۰2 بود که وزیر آموزش و پرورش وقت، آیین نامه »تعیین شهریه 
خدمات تربیتی، آموزشی و مراقبتی کودکستان ها« را برای اجرا به تمام مدیران کل 
آموزش و پرورش استان ها ابلاغ کرد. براساس این آیین نامه که به منظور ساماندهی 
امور مرتبط با تعلیم و تربیت دوره کودکی ابلاغ شده بود، حداکثر سرانه شهریه برای 
هر کودکستان در هر سال تحصیلی باید براساس عناصری از قبیل اجاره بهای ملک، 
هزینه های نیروی انسانی و… محاسبه می شد. انتظار می رفت با ابلاغ این آیین نامه، 
وضعیت شهریه ها سر و سامان پیدا کند، اما همچنان شاهد شهریه هایی متفاوت در 
میان کودکستان های مختلف هستیم. شهریه هایی که نمی گذارد حقوق به سر ماه 

برسد. 
حقوق با شهریه نمی خواند

پناه ۴ساله است، مادرش به تازگی از مدیر مهد شنیده که می بایست به جای شهریه ۸ 
میلیونی ماهانه، شهریه ای ۱۵ میلیون تومانی پرداخت کند. مادر پناه با عتاب می گوید: 
»به نظرم برای نگهداری یک بچه چهارساله مبلغ زیادی است مگر حقوق ما چه قدر 
است که بجز هزینه های اجاره خانه و زندگی این مبلغ را هم بتوانیم برای مهدکودک 

بپردازیم.«
گلایه های خانواده ها از هزینه های نامتعارف مهدهای کودک فقط به مادر پناه محدود 
نمی شود، مادران زیادی از در معرض خطر قرار گرفتن موقعیت شغلی شان، هزینه های 
جانبی و کلاس های فوق برنامه مهدهای کودک نگران هستند. مینا یکی از مادرانی 

است که مجبور شده به دلیل هزینه های بالای مهد خانه نشین شود.
»سه سال بعد از به دنیا آمدن پسرم مجبور شدم شغلم را کنار بگذارم چون با وجود 
پرداخت هزینه های مهد کار کردن من اصلًا به صرفه نبود، بیشتر حقوق من برای مهد 
می رفت، آخر ماه چیز زیادی برای مان نمی ماند بجز بچه ای که هر روز مریض بود.« 
مادر دیگری بالا بودن شهریه را با میزان افزایش حقوق مقایسه می کند، »مگر حقوق 
ما سالانه چه قدر اضافه می شود که باید به یک باره شهریه ها این قدر زیاد شود؟« 
طبق ماده 22 قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت، یکی از عواملی که می تواند 
فرزندآوری را تسهیل کند، ایجاد بستر مهدکودکی برای مادران شاغل است. موردی 

که به نظر می رسد چندان توجه ای به آن نمی شود! 
هزینه ها تازه واقعی شده است

با توجه به گسترش مراکز پیش دبستانی در سطح کشور و نقش تعیین کننده شهریه 
در کیفیت خدمات و رضایت خانواده ها، باید فرآیند تعیین شهریه به صورت شفاف، 
قابل پایش و مبتنی بر عدالت آموزشی انجام شود. حمیدرضا شیخ الاسلام معاون 
وزیر آموزش وپرورش و رئیس سازمان تعلیم وتربیت کودک می گوید: »سازمان ملی 
براساس  شهریه  محاسبه  سامانه  استقرار  و  طراحی  به  اقدام  کودک  تعلیم وتربیت 

آیین نامه مصوب تعیین شهریه کرده است.«
او در تشریح اجزای این سامانه، شاخص هایی را مطرح می کند که در محاسبه شهریه 
نقش مهمی دارند. »آیین نامه تعیین شهریه مراکز پیش دبستانی که به همه مراکز 
ابلاغ شده است بر مبنای اصل عدالت آموزشی و رعایت ضوابط تخصصی تنظیم شده 
و شامل بندهای مشخصی در زمینه مؤلفه های تأثیرگذار بر شهریه، مانند موقعیت 

جغرافیایی مرکز )شهری، روستایی، مناطق برخوردار یا کمتر برخوردار(، نوع و وسعت 
فضا، تجهیزات آموزشی و امکانات مرکز، سطح تحصیلات و تخصص نیروی انسانی و 

نوع خدمات فوق برنامه است.«
تا قبل از تأسیس سازمان ملی تعلیم وتربیت کودک شهریه مهدهای کودک به شکل 
و مهدهای  بهزیستی  و فقط کودکستان های تحت پوشش  تعیین می شد  یکسان 
کودکی که در آن زمان ستاره دار و رتبه بندی شده بودند، تفاوت هایی در شهریه خود 
داشتند و شهریه این مراکز درصدی افزایش پیدا می کرد چرا که خدمات فوق برنامه 

داشتند.
در آن زمان مراکزی که زیرمجموعه وزارت آموزش و پرورش قرار داشتند رتبه بندی 
تعیین  و  بود  یکسان  منطقه  در یک  دولتی  مراکز  برای همین شهریه  نمی شدند. 
می کردند که طبق اجاره ای که برای آن منطقه پرداخت می کردند، شهریه آن منطقه 
چقدر باشد. شهریه مراکز غیردولتی نیز به اندازه درصدی از شهریه مصوب مدارس 
غیردولتی ابتدایی بود. رئیس سازمان تعلیم وتربیت کودک در این مورد می گوید: »یک 

تنوع الگویی داشتیم که هیچ کدام هم با هزینه های واقعی تناسب نداشت.
اما در حال حاضر شهریه کودکستان ها واقعی شده است.« او در پاسخ به این سؤال 
که چرا برای شهریه ها سقف و کفی وجود ندارد، می گوید: »هیچ سقف و کفی برای 
شهریه کودکستان ها نداریم چرا که شهریه ها متناسب با هزینه تمام شده مراکز تعیین 
می شود. تازه مشخص می شود که مؤسسان چقدر در کودکستان ها هزینه می کردند.« 

سامانه ای برای شهریه
طراحی سامانه الکترونیکی محاسبه شهریه یکی از مواردی است که شیخ الاسلام 
به آن اشاره می کند: »برای حذف تصمیم گیری های سلیقه ای، افزایش شفافیت و 
کنترل پذیری، سامانه ای طراحی شد که تمامی شاخص های آیین نامه در آن لحاظ 
از سوی مراکز، شهریه هر مرکز به صورت  بر اساس ورود اطلاعات مستند  شده و 

خودکار و مبتنی بر فرمول مشخص محاسبه می شود.«
کدامند:  می کند،  اشاره  آن ها  به  سازمان  رئیس  که  کلیدی  شاخص های  این  اما 
»سطح منطقه بر اساس کد جغرافیایی و درجه بندی منطقه ای، متراژ فضای مفید 
آموزشی و ایمنی فضای بازی، تعداد و سطح تحصیلات کارکنان، مربیان و مدیر مرکز، 
امکانات کمک آموزشی و وسایل هوشمند، نوع خدمات تکمیلی مانند تغذیه، سرویس 
ایاب وذهاب و کلاس های مهارتی، هر کدام از این شاخص ها دارای ضرایب مشخص 

هستند و جمع امتیازات، شهریه نهایی را تعیین می کند.«
اما چه تضمینی وجود دارد که مراکز این شاخص ها را به درستی وارد کنند؟ رئیس 
توسط  مراکز،  مدیران  توسط  وارد شده  »اطلاعات  می گوید:  تعلیم وتربیت  سازمان 
کارشناسان شهرستانی و استانی بازبینی شده و با مستندات فیزیکی و بازدیدهای 
میدانی تطبیق داده می شود.« معاون وزیر قابلیت گزارش گیری لحظه ای از میزان 

شهریه مصوب، ردگیری کامل تاریخچه تغییرات شهریه، مستندسازی شفاف بر مبنای 
آیین نامه مصوب، قابل ارائه به مراجع نظارتی، کاهش فساد و حذف امضاهای طلایی 
و روابط غیررسمی در تعیین شهریه ها را از مزایای این سامانه مطرح می کند و معتقد 
است: »در سامانه استعلام شهریه به محض اینکه یک کودکستان فرآیند دریافت 
مجوزهای خود را به پایان می رساند و فرآیند الکترونیک محاسبه شهریه اش تمام 
می شود، داده های مربوط به آن مرکز در پایگاه داده موتور جست وجوی سامانه استعلام 
شهریه قرار می گیرد. این فاز آزمایشی شروع شده است و براساس استان و شهر، والدین 

می توانند تمام مشخصات کودکستان از جمله شهریه را دیده و انتخاب کنند.« 
ایجاد سامانه های مختلف سخن  از  بارها  مسئولان سازمان تعلیم و تربیت کودک 
گفته اند، حتی سامانه ای تحت عنوان »شکوا« برای ثبت شکایت خانواده ها در موضوع 
شهریه ایجاد شده بود، اما با مراجعه به سایت این سازمان تنها نکته ای که به چشم 

می خورد غیرفعال بودن این سامانه هاست./ عصر اایران

۵۵آموزشروز��
رئیس اداره آموزش  و پرورش استثنایی زنجان خبر داد:

فعالیت 17 پایگاه سنجش سلامت
 نوآموزان زنجانی

معاون آموزش ابتدایی:

تحقق عدالت آموزشی نیازمند تغییر نگاه از 
کمیت به کیفیت است

خشونت علیه دانش آموزان را به اورژانس اجتماعی 
اطلاع دهید

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

موج رسا/ رئیس اداره آموزش  و پرورش استثنایی استان زنجان گفت: در حال حاضر 
۱۷ پایگاه سلامت در سطح استان زنجان فعال است که آماده سنجش کودکان ۶ 

ساله هستند.
فاطمه باغبانی با بیان اینکه آزمون سنجش قبل از مدرسه برای دانش آموزان ورودی 
پایه اول بسیار حائز اهمیت است، گفت: این سنجش ورودی کمک می کند تا بتوانیم 
نوآموزان را به درستی در نظام آموزشی جای دهی کرده و از بروز مشکلات احتمالی در 

آینده جلوگیری کنیم.
افزود:  اردیبهشت ماه فعال هستند،  پایان  تا  پایگاه های سنجش  اینکه  بیان  با  وی 
طبق تأکید وزارت آموزش و پرورش و سازمان استثنایی کشور، تمامی پیش بینی ها و 
اقدامات لازم باید تا پایان اردیبهشت به اتمام برسد. در حال حاضر ۱۷ پایگاه سلامت در 
سطح استان زنجان فعال است که آماده سنجش کودکان ۶ ساله هستند. رئیس اداره 
آموزش و پرورش استثنایی استان زنجان با اشاره به اینکه والدین می توانند با مراجعه 
به سایت سیرت دو اطلاعات فرزند خود را وارد کنند، عنوان کرد: با وارد کردن کد ملی 
خود، اطلاعات شخصی فرزندشان را ثبت کرده و از پایگاه مربوطه نوبت گیری انجام 
می شود. این فرآیند باید به صورت دقیق و منظم انجام شود تا بتوانیم ارزیابی های لازم 
را به خوبی انجام دهیم. وی با اشاره به اهمیت اجرای برنامه سنجش نوآموزان، ادامه 
داد: این کار بزرگ نه تنها در جای دهی صحیح نوآموز در نظام آموزشی مؤثر است، بلکه 
تأثیر زیادی بر پیشرفت تحصیلی آن ها دارد. با شناسایی زودهنگام مشکلات احتمالی 

می توانیم برنامه های حمایتی مناسبی برای این دانش آموزان طراحی کنیم.
باغبانی با اشاره به اینکه این پایگاه ها به ارزیابی های تخصصی مختلفی از جمله بینایی، 
شنوایی، جسمی حرکتی، طیف اوتیسم و هوش می پردازند، تصریح کرد: این ارزیابی ها 
به ما کمک می کند تا نقاط قوت و ضعف هر نوآموز را شناسایی کرده و براساس آن 
برنامه های آموزشی و درمانی مناسب را طراحی کنیم. وی به نقش خانواده ها در این 
فرآیند اشاره کرد و افزود: حضور فعال والدین در مراحل سنجش و آموزش فرزندان شان 
بسیار مهم است. آن ها باید با آگاهی کامل از فرآیندها و نتایج سنجش ها همکاری لازم 
را با مربیان و متخصصان داشته باشند. رئیس اداره آموزش و پرورش استثنایی استان 
زنجان ابراز کرد: سنجش صحیح نوآموزان نه تنها موجب شناسایی مشکلات موجود 

می شود، بلکه زمینه ساز پیشرفت تحصیلی و اجتماعی آن ها نیز خواهد بود.    

ایلنا/ در نشست تخصصی عدالت آموزشی که با حضور اساتید و دانشجویان در دانشکده 
ابتدایی وزارت آموزش و  علوم اجتماعی دانشگاه تهران برگزار شد، معاون آموزش 

پرورش به تشریح چالش ها و راهکارهای تحقق عدالت آموزشی پرداخت.
 حکیم زاده با بیان اینکه عدالت آموزشی به معنای ارائه فرصت های یادگیری باکیفیت 
و متناسب برای تمامی دانش آموزان است تأکید کرد: اگرچه در سال های اخیر به لحاظ 
پوشش تحصیلی به موفقیت های خوبی دست یافته ایم، اما چالش اصلی ما در کیفیت 
آموزش و یادگیری است. بسیاری از دانش آموزان با وجود حضور در مدارس، از کسب 

مهارت های پایه محروم می مانند.  
معاون آموزش ابتدایی با اشاره به تأثیرات منفی همه گیری کرونا بر نظام آموزشی، 
خاطرنشان کرد: پس از دوران کرونا شاهد تشدید پدیده فقر یادگیری بوده ایم که این 
مسئله در مناطق محروم نمود بیشتری دارد. ما نیازمند بازنگری در شیوه های آموزشی 

و توجه ویژه به سال های اولیه تحصیل هستیم.
آموزش  توسعه  پرورش، وی  و  آموزش  وزارت  ابتدایی  آموزش  معاونت  اعلام  بر  بنا 
پیش دبستانی را یکی از راهکارهای کلیدی برای کاهش نابرابری های آموزشی دانست و 
گفت: تجربه نشان داده است سرمایه گذاری در دوره پیش دبستانی، به ویژه در مناطق 

محروم، می تواند تأثیر قابل توجهی در کاهش شکاف آموزشی داشته باشد.
از  بهره گیری  به ضرورت  ابتدایی  آموزش  معاون  نشست،  این  از  دیگری  بخش  در 
فناوری های نوین در آموزش اشاره کرد و افزود: استفاده هوشمندانه از فناوری هایی 
مانند هوش مصنوعی می تواند به ما در ارائه آموزش شخصی سازی شده و عادلانه کمک 
کند. معاون وزیر در پایان با تأکید بر نقش دانشگاه ها در تحول نظام آموزشی، از 
دانشجویان و اساتید علوم اجتماعی خواست تا با همکاری دستگاه تعلیم و تربیت، در 

طراحی و اجرای برنامه های آموزشی عادلانه مشارکت فعال داشته باشند.

معاون سازمان بهزیستی گفت: والدین، دانش آموزان، معلمان و عموم مردم می توانند 
خشونت جسمی و جنسی علیه دانش آموزان در مدرسه و بیرون از مدرسه را به شماره 

۱۲۳ "اورژانس اجتماعی" اطلاع دهند.
کودکان و نوجوانان به ویژه دانش آموزان یکی از مهم ترین گروه های نیازمند حمایت در 
برابر انواع خشونت هستند؛ چه این خشونت در محیط مدرسه رخ دهد و چه در فضای 

بیرونی زندگی آن ها.
آسیب های جسمی، روحی و جنسی ممکن است از سوی افراد مختلف به کودکان وارد 
شود. در چنین شرایطی، نه تنها خود کودک بلکه هر فردی که شاهد یا آگاه از این 
وضعیت است می تواند مراتب را به اورژانس اجتماعی اطلاع دهد تا اقدامات قانونی، 

روانی و حمایتی لازم صورت گیرد.
شماره تماس ۱۲۳ اورژانس اجتماعی، پل ارتباطی سریع و مؤثر برای گزارش این موارد 

و دریافت حمایت از اورژانس اجتماعی بهزیستی است.
در همین زمینه، سید حسن موسوی چلک؛ معاون سلامت اجتماعی سازمان بهزیستی، 
توضیحات مهمی درباره ظرفیت های قانونی و خدمات حمایتی این سازمان ارائه کرده 
است. سید حسن موسوی چلک؛ مددکار و معاون سلامت اجتماعی سازمان بهزیستی 
کشور با اشاره به قوانین حمایتی مرتبط با کودکان، گفت: طبق قانون حمایت از 
کودک و نوجوان که در سال ۱۳۹۹ به تصویب رسید و آیین نامه اجرایی آن نیز در 
سال ۱۴۰۰ مصوب شد، کودکانی که در وضعیت مخاطره آمیز قرار دارند  و مصادیق 
آن در قانون تصریح شده است باید تحت حمایت قرار گیرند. برخی از این کودکان، 
دانش آموزانی هستند که ممکن است در مدرسه به اشکال مختلف مورد خشونت واقع 
شوند. وی افزود: گام اول، طبق قانون بر عهده خود مدرسه است؛ مدرسه باید این موارد 
را شناسایی، ارزیابی و مداخله اولیه را انجام دهد. اما اگر وضعیت کودک بغرنج باشد 
یا مدرسه مداخله مؤثری نداشته باشد، در این صورت می توان موضوع را به اورژانس 
اجتماعی اطلاع داد. موسوی چلک ادامه داد: اورژانس اجتماعی با هماهنگی مدیر 

مدرسه، این اختیار را دارد که کودک را از شرایط خطرناک خارج کند.
معاون سلامت اجتماعی سازمان بهزیستی گفت: سازمان بهزیستی این آمادگی را 
دارد که در قالب »صدای مشاور« و از طریق مراکز مشاوره حضوری، حمایت های 
لازم را از دانش آموزان آسیب دیده و خانواده های آن ها انجام دهد. همچنین از طریق 
مشاوره های تلفنی یا حضوری، خدمات مشاوره حقوقی نیز به خانواده ها ارائه می شود تا 

برای پیگیری حقوق خود اقدام کنند./ تسنیم

حقوق؛ به نام مادر های کارمند و به کام مهد ها
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برابر رای شماره... 140360327009001400..... هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک خرمدره تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم رقیه مرسلی هیدج فرزند 
محمود بشماره شناسنامه 6117 صادره از در ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 9۵11.31 متر مربع مخروز و مجزا شده از پلاک 
70 اصلی واقع در زنجان بخش 3 حوزه ثبت ملک خرمدره خریداری از مالک رسمی)غریبعلی اقامیرزایی(محرز گردیده است. لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول:1404/02/02* تاریخ انتشار نوبت دوم:1404/02/17

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره140360327002032۵62 مورخه 
1403/11/30 کلاسه 1۵60-1403 هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی 
مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی خانم فاطمه صالحی فرزند آیت اله شماره شناسنامه 
10702 صادره از ابهردرششدانگ اعیانی و76/۵ شعیر عرصه یک قطعه باغ به مساحت 31۵6/10 مترمربع از پلاک 3۵ اصلی 
واقع در ابهر بخش سه زنجان )ابهر روستای قلعه حسن آباد( خریداری از مالک رسمی کلیه مالکین مشاعی محرز گردیده است لذا 
به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله 1۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشد میتوانداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در 

صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد. 
تاریخ انتشار اول 1404/02/02* تاریخ انتشار دوم 1404/02/17

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره140360327002041321 مورخه 
1403/12/14 کلاسه 0٨17-1403 هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی 
مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای عباس ربی فرزند ذکراله به شماره شناسنامه 1٨ 
صادره از در ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 1166/99 مترمربع از پلاک 1 فرعی از 121 اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان 
)باغات شناط( خریداری از مالک رسمی کلیه مالکین مشاعی محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله 
1۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشد میتوانداز تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
تاریخ انتشار اول 1404/02/02* تاریخ انتشار دوم 1404/02/17

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره140360327002040631 مورخه 
1403/12/10 کلاسه 3٨67-1402 هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی 
مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای کاظم قربانی فرزند محمد به شماره شناسنامه ٨۵ 
صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 119۵/4۵ مترمربع از پلاک 121 اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )ابهر اراضی 
شریف آباد( خریداری از مالک رسمی خودمتقاضی محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله 1۵روز 
آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشد میتوانداز تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
تاریخ انتشار اول 1404/02/02* تاریخ انتشار دوم 1404/02/17
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هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر آرا صادره هیات اول /دوم موضوع موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای 
فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر بخش سه زنجان تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضیان محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم 
مراتب دردونوبت به فاصله 1۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتواننداز تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 
مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.* 1-برابر رای شماره140360327002039۵01 مورخه 1403/11/29 مالکیت آقای سیفعلی شهبازی دوتپه علیا 
فرزند همتعلی به  شماره شناسنامه 13300 صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 12۵1/26 مترمربع از پلاک 1914 فرعی از 1اصلی واقع 
در ابهر بخش سه زنجان )ابهر جاده نورین روبروی موتور خانه راهک( خریداری از مالک رسمی کلیه مالکین  مشاعی کلاسه 1٨77-1403* 2-برابر رای 
شماره140360327002039۵03 مورخه 1403/11/29 مالکیت آقای سیفعلی شهبازی دوتپه علیا فرزند همتعلی به شماره شناسنامه 13300 صادره از 
ابهردرششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 1۵32/2٨ مترمربع از پلاک 1914 فرعی از 1اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )ابهر جاده نورین روبروی موتور 

خانه راهک( خریداری از مالک رسمی کلیه مالکین مشاعی کلاسه 1403-1٨76
تاریخ انتشار اول 1404/02/02* تاریخ انتشار دوم 1404/02/17

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره140360327002040443 مورخه 1403/12/09 
کلاسه 3644-1402 هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی 
حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی خانم فریده جمالی فرزند ابوالحسن به شماره شناسنامه 4672 صادره از 
ابهردرششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 74٨2/1٨ مترمربع از پلاک 19۵0 فرعی از 122 اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )شناط 
بالاتر از ایستگاه راه آهن( خریداری از مالک رسمی کلیه مالکین مشاعی محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به 
فاصله 1۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند میتواننداز تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
تاریخ انتشار اول 1404/02/02* تاریخ انتشار دوم 1404/02/17

 برابر رای شماره .... شماره : 140360327009007112هیات اول/دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک خرمدره تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای / خانم عظیم عسگری به شناسنامه شماره 769 
کدملی 61۵99٨36۵2 صادره فرزند حمداله و آقای / خانم کریم عسگری به شناسنامه شماره 9٨39 کد ملی 61۵96730۵1 صادره فرزند حمداله 
و آقای / خانم نعیم عسگری به شناسنامه شماره 440003۵999 کدملی 440003۵999 صادره فرزند حمداله و آقای / خانم رحیم عسگری به 
شناسنامه شماره 7611 کدملی 61۵96۵2044 صادره فرزند حمداله بالسویه در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 32۵7/19 متر 
مربع از پلاک شماره 70 اصلی واقع در زنجان بخش 3 حوزه ثبت ملک خرمدره خریداری از مالک رسمی)عبدالباقی آقا میرزایی و احمد ملک 
محمدی و سایر مالکین مشاعی( محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی میشود در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 

صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول:1404/02/02* تاریخ انتشار نوبت دوم:1404/02/17

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره14036032700203٨37۵ مورخه 1404/11/21 
کلاسه 1٨4٨-1403 هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی 
حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای هادی پیکانی فرزند علی به شماره شناسنامه 1 صادره از ابهردرششدانگ 
یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 6۵٨4/70 مترمربع از پلاک 11٨ اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان )روستای قمچ آباد( خریداری 
از مالک رسمی کلیه مالکین مشاعی محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله 1۵روز آگهی می شود 
درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشد میتوانداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه 
اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادرخواهد شد.
تاریخ انتشار اول 1404/02/02* تاریخ انتشار دوم 1404/02/17

ناصر کلانتری رئیس ثبت اسناد و املاک

سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک 

سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک 

سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک 

سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک ناصر کلانتری رئیس ثبت اسناد و املاک

سعید بهرامی-رئیس اداره ثبت اسنادواملاک 

با فرماندهی  مهر/  علیرضا کاظمی وزیر آموزش و پرورش در نشست مشترک 
انتظامی کل کشور )فراجا( بر اهمیت اقدامات فرهنگی در حوزه آموزش تأکید کرد 
و گفت: هیچ کشوری بدون آموزش به توسعه، سعادت و نرسیده است. آموزش تنها 
مسیر برخورداری از حیات آرام در زندگی دنیایی ماست؛ مسیری که دائماً در حال 

چرخش و پویایی است و هیچ گاه پایان نمی پذیرد.
از  نمونه ای  را  آن  دانش آموزی،  باشگاه خبرنگاران  راه اندازی  به  اشاره  با  کاظمی 
توانمندسازی فرهنگی دانست و افزود: این باشگاه باید دارای برنامه سالانه فعالیت، 
متناسب با روحیه و سبک دانش آموزی باشد. تمرین سازی، برنامه سازی و اجرای 

مستمر، روند نهادینه سازی فرهنگ را در جامعه رقم خواهد زد.
وی با تأکید بر اینکه ریشه بسیاری از آسیب های اجتماعی، مسائل فرهنگی است، 
اظهار داشت: موضوعاتی چون عفاف، حجاب و نماز اگر با معرفت همراه باشد، خود 
فرد به سمت آن گرایش پیدا می کند. برای هر سن باید مدل و الگوی متناسب با 
همان سن طراحی کنیم. کاظمی موضوع کنترل و پیشگیری از آسیب های اجتماعی 
را زمینه ای مشترک میان فراجا و آموزش و پرورش دانست و گفت: اگر فرزند یک 
خانواده معتاد یا فراری باشد، هیچ خانواده ای آرام نمی نشیند؛ از غصه دق می کند. 

همکاری مشترک آموزش و پرورش و فراجا 
برای پیشگیری از آسیب های اجتماعی

خبر کوتاه



سه شنبه  ۲  اردیبهشت   ۱۴۰۴   *   سال بیست وچهارم*   شماره   ۲۸۳۴ روز�� خانواده۶۶

ایلنا/ عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی با بیان اینکه نتوانسته ایم از ظرفیت 
دین برای ایجاد نشاط در جامعه بهره ببریم، گفت:  در دین اسلام، پتانسیلی برای ایجاد 
نشاط و شادی در جامعه وجود دارد، اما اینکه این ظرفیت چگونه به عمل منجر شود 
و شرایط واقعی را ایجاد کند، بستگی به این دارد که مواجهه ما با دین چگونه باشد و 

دولت یا حاکمیت سیاسی با این موضوع چه برخوردی داشته باشد؟
»محمد امیرپناهی« عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی در پاسخ به این سوال 
که در وضعیت دشوار اقتصادی، چگونه می توان در جامعه نشاط ایجاد کرد؟ گفت: 
در شرایط کنونی جامعه، هیچ کاری برای ایجاد نشاط اجتماعی نمی توان کرد. دنبال 
نسخه شفابخش که نمی توانیم باشیم، شادی و نشاط اجتماعی یک پایه و اساس ثابت 
دارد و این پایه ثابت، شرایط پایدار و با دوام سیاسی، اقتصادی و اجتماعی است. اگر 
قرار باشد مدام در حال تغییر باشد و افراد نتوانند برای فردای خود برنامه ریزی کنند یا 

امید به آینده پیدا کنند، لاجرم به لحاظ روانی و ذهنی به هم می ریزند.
ذهنیت ایرانی به زندگی در شرایط بی ثبات عادت کرده است

وی خاطرنشان کرد: قاعدتا هیچ نسخه شفابخشی وجود ندارد، مگر اینکه حکمرانی و 
نظام سیاسی کشور تدابیری بیاندیشد تا این وضعیت بی ثبات را به شرایطی پایدار و 

باثبات برساند. ذهنیت ایرانی به زندگی در شرایط بی ثبات و ناآرام عادت کرده است.
با وجود تنش های اقتصادی، نمی توان کار معجزه آسایی برای نشاط مردم انجام داد

عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی افزود: انگار خو گرفته ایم که در یک شرایط 
بی ثبات زندگی کنیم و اساسا چرخه بحران و بی ثباتی و عدم آرامش و عدم نشاط، 
بخشی از زندگی جامعه ایرانی شده است. در شرایطی که وضعیت اقتصادی بد است و 
تنش های  اقتصادی در نرخ طلا و ارز تأثیر گذاشته، نمی توان کار معجزه آسایی انجام 

داد. نشاط و شادی در جامعه بستگی به شرایط پایدار دارد.
انگار خو گرفته ایم که در یک شرایط بی ثبات زندگی کنیم. اساسا چرخه بحران، 

بی ثباتی، عدم آرامش و عدم نشاط بخشی از زندگی جامعه ایرانی شده است.
افراد وقتی نمی توانند برای زندگی خود برنامه ریزی کنند

چگونه بانشاط باشند؟
وی تاکید کرد: باید به سیاستمداران و دولتمردان گفت اگر می خواهید مدام جامعه را 
در یک وضعیت بی ثباتی نگه دارید، انتظار نداشته باشید که نسخه معجزه آسا وجود 
داشته باشد. مگر اینکه تغییرات و تحولات اساسی در کشور رخ دهد. به این معنا 
که شرایط اقتصادی به حالت نرمال و باثباتی برسد تا افراد بتوانند برای زندگی خود 
برنامه ریزی کنند و دغدغه هایشان کمتر شود. در آن صورت می توان به نشاط فکر کرد.

نشاط ریشه در بنیان های اجتماعی و اقتصادی دارد
امیرپناهی اظهار کرد: یکی از تفاوت های نشاط با شادی این است که نشاط یک امر 
پایدار است و ریشه در بنیان های اجتماعی و اقتصادی دارد. فرد بانشاط، فردی است 
که کار می کند، سرزنده است، لذت می برد، سرحال و فعال است، امید به آینده و انگیزه 
دارد و اینها با شادی های زودگذر ناشی از یک سری اتفاقات مقطعی و روزمره فرق دارد. 

شادی با نشاط اجتماعی تفاوت دارد، در حالی که بسیاری این دو را یکی می دانند.
وی ادامه داد: فردی که دارای نشاط است، صبح از خواب بیدار می شود با شوق و انگیزه 
و امید روز خود را آغاز می کند در حرفه خود انسان فعالی است و به دیگران انگیزه 
می دهد. دست به خلق آفرینش امور جدید می زند. اما شادی یک امر زودگذر است 
مثل دیدن یک دوست، گوش دادن به موسیقی، یا شارژ موقتی حساب بانکی. این ها 

پس از اینکه اثرشان از بین رفت، دوباره حالت قبلی که غیرپایدار است، برمی گردد.
نظام سیاسی که با تدبیر و اندیشه عمل می کند و بحران ها را کنترل یا کاهش می دهد، 

این خود، سرزندگی می آورد.
عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی با بیان اینکه نشاط یعنی داشتن سرزندگی 
در زندگی روزمره و امری پایدار است که با هیچ اتفاقی از بین نمی رود، گفت: البته  
ممکن است مقطعی از بین برود، اما دوباره برمی گردد.نظام سیاسی که با تدبیر و 
اندیشه عمل می کند و بحران ها را کنترل یا کاهش می دهد. این خود، سرزندگی 

می آورد.
وی بیان داشت: اما شادی اینگونه نیست؛ ممکن است شما در یک لحظه، نیم ساعت 
یا یک ساعت شاد باشید، اما وقتی اثر آن پارامترهایی که شما را شاد کرده، به لحاظ 
لحظه ای و موقتی از بین برود، دوباره به حالت قبل از شادی بازمی گردید. بنابراین 
برای نشاط، که در دین ما نیز بسیار توصیه شده، نیازمند یک سری پایه های مهم 
هستیم؛ از جمله مسئله اشتغال، درآمد باثبات و پایدار و شرایط اقتصادی با ثبات که 

ما را متلاطم نکند.
نتوانسته ایم از ظرفیت دین اسلام برای ایجاد نشاط در جامعه بهره ببریم

این جامعه شناس در پاسخ به این سوال که چرا از ظرفیت دین اسلام برای ایجاد شادی 
در جامعه بهره نبرده ایم؟ گفت: مسئله این است که ما در این سال ها نتوانسته ایم از 
ظرفیت دین برای ایجاد نشاط در جامعه استفاده کنیم، این به ساختار حکمرانی در 
جامعه ایران برمی گردد. ساختار حکمرانی یعنی تصمیماتی که نظام سیاسی می گیرد، 
چه در حوزه مسائل فرهنگی، چه اقتصادی و چه سیاست خارجی برای جامعه نا 
اطمینانی و بی ثباتی ایجاد می کند. این بی ثباتی در زندگی ما رسوخ می کند و انباشت 

پیدا می کند و وضعیتی را ایجاد می کند که خلاصی از آن دشوار است.
دولت،  و  جامعه  بین  حقوق  و  مسئولیت ها  بر  مبتنی  نظام مندی  و  درست  رابطه 
نتوانسته ایم برقرار کنیم. گاهی دولت می گوید آنچه که من می گویم باید بشود و 
جامعه سرباز می زند و خروجی این تنش، عدم نشاط و زیستن مداوم در بحران است.

وی در ادامه عنوان داشت: بنابراین دلیل این وضعیت به عملکرد نهاد دولت برمی گردد 
که نتوانسته  است، کار ویژه ها و کارکردهای خاص خود را انجام دهند. در واقع رابطه 
درست و ارگانیک و نظام مندی مبتنی بر حقوق و تکالیف یا مبتنی بر مسئولیت ها و 
حقوق بین جامعه و دولت، نتوانسته ایم برقرار کنیم. گاهی دولت می گوید آنچه که من 
می گویم باید بشود و جامعه سرباز می زند و این رابطه بین دولت و جامعه دچار مشکل 

می شود. خروجی این تنش، عدم نشاط و عدم امید و زیستن مداوم در بحران است.
امیرپناهی خاطرنشان کرد: در دین اسلام به نشاط اشاره شده است؛ یعنی 
یک امر باثبات و پایدار. به این معنا که در دین اسلام، پتانسیلی برای ایجاد 

نشاط و شادی در جامعه وجود دارد، اما اینکه این ظرفیت چگونه به عمل 
منجر شود و شرایط واقعی را ایجاد کند، بستگی به این دارد که مواجهه ما 

با دین چگونه باشد و دولت یا حاکمیت سیاسی با این موضوع چه برخوردی 
داشته باشد؟

وی تصریح کرد: اگر مواجهه مبتنی بر حقوق شهروندی و پاسخگویی نظام سیاسی و 
دولت باشد، قاعدتاً می توان از این ظرفیت ها به نحو احسن استفاده کرد و هم جامعه ای 
با ثبات و نشاط ایجاد کرد و هم جامعه ای که دین برای آن مهم است و به عنوان یک 

امر اساسی در زندگی خود به آن پایبند است.
امیرپناهی با تاکید بر اینکه عمل به احکام دینی می تواند در زندگی نشاط و شادی 
ایجاد کند، گفت: در غیر این صورت، اگر ما به این اصول و قواعد پایبند نباشیم، 
مشخص است که جامعه دچار اضطراب و استرس و نگرانی خواهد شد و تمام تلاشش 
این خواهد بود که چگونه از موقعیت های موقتی و زودگذر برای بقای خود استفاده 
کند. زندگی برای بقا به یک اصل اساسی تبدیل می شود و دورنمای آینده به حاشیه 
می رود و افراد تلاش می کنند در همین زندگی روزمره خود را به فردا برسانند، چون 

نمی دانند فردا چه اتفاقی می افتد و مدام در این بحران زندگی می کنند.
توضیح درباره رابطه نشاط اجتماعی و توسعه

این استاد دانشگاه درباره رابطه نشاط اجتماعی و توسعه گفت: توسعه در جامعه به 
معنای ایجاد دستور کارهای مشترک بین جامعه و دولت است؛ یعنی ظرفیت های 
جمعی و اجتماعی که می تواند در نتیجه کنش مشترک و همگرایی بین دولت و جامعه 
استفاده شود. در حقیقت می توانیم بگوییم که این به معنای توسعه است. اگر جامعه با 
نشاط باشد، همگرایی و ایجاد ظرفیت مشترک برای کنش جمعی بین دولت و جامعه 
افزایش پیدا می کند. اما اگر جامعه غمگین و به یک معنا افسرده و پر از اضطراب و 
نگرانی نسبت به فردای خود باشد، افراد فقط به دنبال این هستند که گلیم خود را از 

آب بیرون بکشند و به فکر بقای خود هستند.
در شرایطی که افراد فقط به فکر خود هستند، هیچ ظرفیت جمعی و مشترکی برای 

توسعه که یک امر همگانی و ملی است، اتفاق نمی افتد.
در چه وضعیتی از روند توسعه و پیشرفت کشور دور می شویم؟

وی خاطرنشان کرد: در شرایطی که افراد فقط به فکر خود هستند، هیچ ظرفیت 
جمعی و مشترکی برای توسعه که یک امر همگانی و ملی است، اتفاق نمی افتد. بر 
همین اساس، امید به آینده و نشاط، به معنای روحیه سرزنده، می تواند کمک کند به 
تعریف این دستور کارهای مشترک بین دولت و جامعه و اجزای مختلف جامعه برای 
اینکه بتوان به توسعه دسترسی پیدا کرد. در غیر این صورت، افراد فقط تلاش می کنند 
که خود را از مهلکه نجات دهند و این به معنای دورتر شدن از روند توسعه و پیشرفت 
افراد  اتفاق می افتد که  این استاد دانشگاه تصریح کرد: توسعه زمانی  کشور است. 
احساس غرور مشترک و منافع مشترک داشته باشند. شکل گیری این احساس، مقوم 
به وجود پارامترهایی است که منجر به کنش جمعی مشترک بین دولت و جامعه در 
اجزای مختلف آن می شود. نمی توان گفت که جامعه ما همیشه با نشاط بوده یا همیشه 
از نشاط فاصله گرفته است. در دوره هایی جامعه سرزنده ای داشتیم و در دوره هایی 
نیز مسائل و بحران هایی داشتیم که جامعه کمتر احساس نشاط کرده است. بنابراین 
نمی توان در مورد این موضوع به صورت کلی و یکسان صحبت کرد. ما در دوره های 

خاصی جامعه باثباتی داشته ایم و در دوره های دیگر با تلاطم هایی مواجه بوده ایم.
توسعه زمانی اتفاق می افتد که افراد احساس غرور مشترک و منافع مشترک داشته 

باشند.
نظام سیاسی باید بتواند در دل جامعه امید ایجاد کند

این جامعه شناس در خصوص برخی برنامه های شادی که در جامعه برگزار می شود، 
گفت: واقعیت این است که راه حل های موقتی درمان این مسئله نیست. راهکار این 
است که کشور و نظام سیاسی باید در میان جامعه امیدی ایجاد کنند. راه حل این 
است که شرایط در حوزه سیاست داخلی، اقتصاد داخلی و سیاست خارجی به گونه ای 
تنظیم شود که جامعه بتواند از این وضعیت فاصله بگیرد. هیچ راه حل معجزه آسا 

دیگری وجود ندارد. نظام سیاسی باید بتواند در دل جامعه امید ایجاد کند.
وی تاکید کرد: باید به این نتیجه برسیم که روندی آغاز شده و این روند در سال های 
آینده می تواند خیر همگانی ما را محقق کند و به نفع کلیت جامعه ایرانی باشد. اگر 
چنین تصویری وجود نداشته باشد و دولت و نظام سیاسی نتوانند این نشانه ها را به 
جامعه تزریق کنند، جامعه مدام در حالت نگرانی به سر خواهد برد و نمی تواند بانشاط 
باشد. راه حل این است که باید احساس کنیم تصمیماتی که در کشور در حوزه های 

مختلف گرفته می شود، در نهایت به وضعیت بهتری در یک سال، دو سال یا پنج سال 
آینده منجر خواهد شد. نه اینکه بگوییم نمی شود کاری کرد، پس در این شرایط دیگر 

نمی توان نشاط ایجاد کرد.
برگزاری برنامه های شاد در سطح جامعه؛ راه حلی موقتی

برنامه های  این  عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی اظهار داشت: همیشه 
شادی آور بوده و شهرداری هم انجام می دهد و گروه های مختلف مردمی نیز در این 
زمینه فعالیت می کنند، اگرچه این برنامه ها راه حل موقتی است، اما اینکه جامعه با 
وجود وضعیت اقتصادی بغرنج، هنوز سر پا است، بخاطر برگزاری این شادی هاست 
و همین ها جامعه را نگه داشته است. برای مثال افراد به مسجد می روند، با همدیگر 
جمع  هم  دور  می شود.  خوب  حال شان  که  می کنند  عبادتی  و  می کنند  صحبت 

می شوند، داستان تعریف می کنند و خاطره می گویند، حال شان بهتر می شود.
وی ادامه داد: شهرداری نیز برنامه های نشاط آور به مناسبت های مختلف، مانند نوروز، 
عید فطر و عید غدیر برگزار می کند که این ها باعث می شود حال مردم کمی بهتر شود. 
صحبت من بنیادی تر از این است. می خواهم بگویم که ما در طول این سال ها همه 
این ها را داشتیم و اتفاقاً اینکه یک جامعه در وضعیت بحران های سهمگین اقتصادی 
فرو نمی پاشد، به همین دلیل است که این جامعه خودش خود را نگه می دارد. حرف 
من چیز دیگری است. اگر می خواهیم جامعه فراتر از این به یک وضعیت باثباتی به 
لحاظ روانی و ذهنی برسد، این مواردی که از آن ها نام بردم، در حقیقت امور اولیه 

است، اما کافی نیست.
یک پدر خانواده باید احساس کند که می تواند خانواده را به لحاظ اقتصادی تأمین کند. 

اگر به این شرایط ذهنی نرسد، نمی تواند فرد بانشاطی باشد.
 امیر پناهی در ادامه بیان داشت: دولت باید کارهایی در حوزه اقتصاد، سیاست و 
فرهنگ انجام دهد. برای مثال در حوزه فرهنگ، مردم باید احساس کنند که در خیابان 
مورد توهین و تحقیر قرار نمی گیرند و در محل کار نیز این احساس را داشته باشند. 

اگر این گونه نباشد، نگرانی همیشه وجود خواهد داشت.
دولت باید درباره بهبود وضعیت سیاسی و اقتصادی به مردم اطمینان بدهد

وی افزود: یک پدر خانواده باید احساس کند که می تواند خانواده را به لحاظ اقتصادی 
تأمین کند. اگر به این شرایط ذهنی نرسد، نمی تواند فرد بانشاطی باشد. هرچند 
برنامه های شادی آور وجود داشته باشد، این ها حکم قرص مسکن را دارند. در آن لحظه 
که در جشن هستید، خوشحال هستید، اما ممکن است پس از آن دوباره درگیر حال 
و هوای روحی قبلی شوید. زمانی می توانیم از این وضعیت فاصله بگیریم که دولت 
بتواند به جامعه نشانه های اطمینان بخشی دهد که وضعیت سیاسی و اقتصادی بهتر 
خواهد شد و شرایط فرهنگی نیز بهبود خواهد یافت. این استاد دانشگاه با اشاره به تاثیر 
منفی برخوردهای قهری با جشن ها و آیین های شاد گفت: هراندازه دولت در مسئله 
فرهنگ و زندگی روزمره دخالت کند، آن را تبدیل به یک مسئله پیچیده می کند. این 
امور باید به خود مردم واگذار شود. اگر مسائلی باشد، خود مردم برطرف خواهند کرد. 
اگر اتفاقاتی بیفتد که با نرم های جامعه در تضاد باشد، خود نظام زندگی اجتماعی که 

مبتنی بر انتخاب مردم است، این ها را درست خواهد کرد.
مقاومت  نظام اجتماعی در برابر ورود امنیتی و سیاسی دولت

 به حوزه فرهنگ
وی خاطرنشان کرد: جایی که با رویکردهای پلیسی یا امنیتی وارد فرهنگ شویم، 
قاعدتاً این آسیب ها را ایجاد می کند. بخشی از این آسیب ها ممکن است ناشی از 
مقاومت های نظام اجتماعی در برابر ورود امنیتی و سیاسی دولت به حوزه فرهنگ 
باشد. اما زمانی که دولت حضور پیدا نمی کند، چه در قالب پلیس یا هر شکل دیگری 
و این را به خود جامعه واگذار می کند، خود جامعه اتفاقا سویه های ناهنجار و غیرنرمال 

را از بین می برد و خود نظارت می کند.
خودِ مردم، پاسداران اصلی هنجارهای فرهنگی و ارزش ها هستند

امیرپناهی  در پایان گفت: در حقیقت، زایایی و پویایی در حوزه فرهنگ ایجاد می کند 
و حفظ و تغییر شکل فرهنگ تابعی از رفتار خود مردم می شود. خود مردم به پاسداران 
اصلی هنجارهای فرهنگی و ارزش هایی که به آن ها پایبندند، تبدیل می شوند و طبق 
آن زندگی خود را سامان می دهند. بنابراین، هر جایی که دولت ورود می کند، چالش 
ایجاد می شود زیرا سهمی برای جامعه در این زمینه گرفته نمی شود. بنابراین در حوزه 
سیاست فرهنگی باید به سمتی حرکت کرد که نقش جامعه و گروه های مختلف 
اجتماعی پررنگ تر شود تا خود جامعه بتواند افراد را ترغیب کند به التزام به ارزش های 
فرهنگی و نظام هنجاری که به هر حال سالیان سال در این کشور وجود داشته است.

نتوانسته ایم از ظرفیت دین برای ایجاد نشاط در جامعه بهره ببریم

ایسنا/  مدیرکل حفاظت محیط زیست استان زنجان گفت: با وجود افزایش حساسیت 
عمومی نسبت به مسائل زیست محیطی، اما این حوزه هنوز به عنوان یکی از ارکان اصلی 

توسعه در سیاست های کلان کشور مورد توجه قرار نگرفته است.
سیدرضا موسوی مشکینی در حاشیه بازدید از این خبرگزاری با بیان اینکه طی دهه 
گذشته حساسیت نسبت به مسائل زیست محیطی افزایش یافته است، اظهار کرد: 
این افزایش حساسیت یک نقطه قوت است، چرا که موضوعاتی مانند آلودگی هوا 
در کلان شهرها و گرد و غبار، علاوه بر تهدید، یک فرصت برای مطالبه گری حوزه 
محیط زیست نیز به شمار می رود. متأسفانه در برخی موارد مانند تهران، این مطالبه گری 
سازمان  اینکه  بر  تأکید  با  وی  نمی شود.  دیده  محیط زیستی  نهادهای  سوی  از 
محیط زیست بیشتر نقش نظارتی دارد و در اجرا اختیار مستقیمی ندارد، گفت: این 
سازمان می تواند از دیگر دستگاه هایی که بودجه و امکانات در اختیار دارند، مطالبه کند 
تا نسبت به محیط زیست توجه جدی تری داشته باشند. مدیرکل حفاظت محیط زیست 
زنجان ادامه داد: علی رغم تأکید بسیاری از مسئولان بر اهمیت محیط زیست، هنوز باور 
و اعتقاد راسخی به این حوزه در لایه های مدیریتی کشور شکل نگرفته و تنها زمانی 

به محیط زیست توجه می شود که بحران رخ داده باشد، نه در قالب نگاه پیشگیرانه.
وی با اشاره به اصل ۵۰ قانون اساسی، گفت: این اصل بر ممنوعیت هرگونه فعالیتی که 
منجر به ایجاد آلودگی و تخریب غیرقابل جبران محیط زیست شود، تأکید دارد، برخی 
خسارات چنان گسترده اند که جبران آنها نه تنها بسیار زمان بر بلکه پرهزینه نیز هست. 
موسوی مشکینی از عدم تغییر نگاه در برنامه های توسعه کشور نسبت به تغییر اقلیم، 
کم آبی و کاهش منابع آب های زیرزمینی انتقاد کرد و افزود: صنایع همچنان به دلخواه و 
بدون توجه به منابع آبی مستقر می شوند. استفاده از واژه هایی نظیر منابع آب جایگزین 
یا تصفیه پساب اقدام خوبی است ولی نمی تواند اثربخشی چشمگیری در مدیریت منابع 
آب داشته باشد و ما باید برای مدیریت آب چاره ای بیندیشیم. او محیط  زیست را 
حوزه ای میان رشته ای دانست که تحت تأثیر عوامل فنی، اجتماعی، اقتصادی، سیاسی 
و فرهنگی است و گفت: بحران های زیست محیطی در صورت بی توجهی حتی می توانند 

امنیت ملی را نیز تحت الشعاع قرار دهند.
موسوی با بیان مثالی از یکی از نمایندگان سابق مجلس که بعدها مسئولیتی در حوزه 
محیط زیست داشت، گفت: وی اذعان داشت اگر در دوران نمایندگی اش شناخت فعلی 
از مسائل زیست محیطی داشت، قطعاً رفتار متفاوتی در تدوین قوانین و لوایح داشت. 
وی ادامه داد: توسعه بدون توجه به محیط زیست عملًا ممکن نیست و اگر نیمچه 
آرامشی در برخی بخش ها وجود دارد، به دلیل رعایت حداقلی ملاحظات محیط زیستی 
است. مدیرکل حفاظت محیط  زیست زنجان با اشاره به وضعیت بحرانی منابع آبی، 
پسماندها، هوا، کانون های گرد و غبار، فرسایش خاک و پوشش گیاهی استان، گفت: 
افت سفره های آب زیرزمینی تهدیدی جدی است و ما در زنجان دشت ممنوعه داریم 
که زنگ خطری جدی است.موسوی مشکینی در خصوص تغییر کاربری غیرمجاز مراتع، 
گفت: بسیاری از مراتع که سال ها پوشش گیاهی و خاک را حفظ می کردند، اکنون با 
تغییر کاربری به زمین کشاورزی، به سرزمین مرده تبدیل می شوند. این روند باعث از 

بین رفتن خاک، افزایش رواناب ها و پر شدن پایین دست ها از رسوبات می شود.
وی با اشاره به نقش مردم در حفاظت از محیط  زیست، گفت: با برخورد قهری نمی توان 
بپذیرند  مردم  تا  کرد  فرهنگ سازی  باید  بلکه  کرد؛  حل  را  زیست محیطی  مسائل 

بهره برداری کوتاه مدت منجر به اخلال در زندگی بلندمدت آنان می شود.
مدیرکل حفاظت محیط  زیست استان زنجان افزود: برداشت بی رویه گیاهان دارویی نیز 
یکی دیگر از مشکلات استان است. مردم از استان های دیگر اجیر می شوند تا گونه های 
گیاهی را از مناطق حفاظت  شده بدون رعایت ضوابط جمع آوری کنند، در حالی که ورود 

و بهره برداری از این مناطق نیازمند ضوابط و مجوز قانونی است.
او با اشاره به اینکه تنوع زیستی و زیستگاه ها از رسالت های اصلی اداره کل محیط زیست 
است، گفت: مناطق تحت مدیریت ما شامل مناطق حفاظت شده، پناهگاه حیات وحش 
و شکار ممنوع است که ۱۳.۷ درصد استان را شامل می شود. در این مناطق تلاش 

می کنیم از شکار و صید، تخریب و تغییر کاربری غیرمجاز جلوگیری کنیم.
موسوی افزود: ما حتی در مناطق آزاد که تحت مدیریت مستقیم ما نیستند نیز پیگیر 
مسائل زیست  محیطی هستیم، اما چالش هایی مانند کمبود نیروی انسانی، خودرو، 

امکانات و اعتبارات ما را محدود کرده است.
وی یکی از چالش های اصلی را دسترسی گسترده مردم به سلاح دانست و گفت: 
سلاح های مجاز و غیرمجاز زیادی در اختیار مردم است و هیچ آماری از سلاح های 

غیرمجاز وجود ندارد، اما کشفیات ما نشان از شیوع این پدیده دارد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان زنجان :
اجرای 1۳ طرح آبرسانی در بخش افشار 

شهرستان خدابنده

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان زنجان:
محیط زیست هنوز در اولویت نظام توسعه کشور 
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صدای زنجان/  مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان زنجان گفت: امسال ۱۳ طرح 
آبرسانی روستایی در بخش افشار شهرستان خدابنده شامل احداث ۴۴ کیلومتر خط 

انتقال، شبکه توزیع آب و حفر و تجهیز چاه اجرا می شود.
علی محمد نادرخانی با بیان اینکه این طرح ها با اعتباری بیش از ۹۲ میلیارد ریال و 
مشارکت خیرین، اهالی و اعتبارات روستاهای فاقد دهیاری اجرا می شود، افزود: با بهره 
برداری از این طرح ها افزون بر سه هزار نفر جمعیت روستایی از خدمات آب آشامیدنی 

سالم و پایدار برخوردار می شوند.
وی اظهار داشت: روستاهای »قویجوق علیا، طاهرلو، برون، چقلوی علیا و سفلی، خلیفه 
لو، گنداب، قلیچ قیه، گل بلاغ، علیمردان،کردلو و آجی کهریز« مناطقی هستند که 

طرح های آبرسانی در آن اجرا می شود.
مدیرعامل شرکت آبفا استان زنجان بیان کرد: طرح آبرسانی به روستای قویجوق علیا در 
مرز استان های زنجان و کردستان با مشارکت اهالی و شامل احداث بیش از دو کیلومتر 

شبکه توزیع طی یک هفته آینده به بهره برداری می رسد.
وی ادامه داد: این طرح با اعتباری بیش از ۱۰ میلیارد ریال اجرا و افزون بر آن تمامی 
انشعابات روستا نیز استانداردسازی می شود. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
زنجان یادآور شد: علاوه بر احداث شبکه توزیع آب در روستای قویجوق علیا، بهسازی 
مخزن ذخیره و محل تامین آب این روستا نیز در برنامه اجرا قرار دارد. این مسئول 
خاطرنشان کرد: احداث خط انتقال آب بین روستاهای »توتورقان به منداق« به طول 
هشت کیلومتر با اعتبار ۳۵ میلیارد ریال نیز با مشارکت خیرین، اهالی و شرکت آب و 
فاضلاب از دیگر طرح های آبرسانی روستایی در بخش افشار شهرستان خدابنده است.

آگهی دعوت عمومی عادی سالیانه شرکت تعاونی مصرف کارکنان استانداری زنجان         نوبت اول 
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بنا به تصمیم هیات مدیره شرکت تعاونی، جلسه مجمع عمومی عادی سالیانه شرکت تعاونی مصرف کارکنان استانداری زنجان ) نوبت اول ( در تاریخ 1404/02/30 روز چهارشنبه ساعت 16 در 
محل سالن جواد الائمه استانداری زنجان تشکیل خواهد شد.لذا بدین وسیله از کلیه اعضای شرکت تعاونی دعوت میشود در تاریخ و ساعت تعیین شده برای اتخاذ تصمیم نسبت به موارد 

مشروحه ذیل در مجمع مزبور حضور بهم رسانند و یا وکلای خود را با توجه به ماده ) 19 ( آیین نامه نحوه برگزاری مجامع عمومی از بین اعضاء یا خارج از اعضای شرکت تعاونی معرفی نمایند. 
دستور جلسه : 1-ارائه گزارش مکتوب هیئت مدیره از عملکرد مالی سالهای 1401 تا 1403 2-ارائه گزارش بازرس شرکت تعاونی از عملکرد مالی سال1403  3-طرح و تصویب صورتهای مالی سال 

های 1399 تا 1403 4- اتخاذ تصمیم در خصوص فروش مجتمع ویلایی صدف 5- انتخاب بازرس اصلی و علی البدل برای سال مالی 1404 
توضیحات : 

1-اعضای محترمی که تمایل به کاندیدا شدن در بازرسی تعاونی را دارند بایستی حداکثر ظرف مدت پنج روز از تاریخ انتشار آگهی با در دست داشتن یک قطعه عکس، تصویر کارت ملی و 
شناسنامه و آخرین حکم کارگزینی و گواهی سوء پیشینه برای بازنشستگان جهت تکیل فرم درخواست ثبت نام به دفتر شرکت تعاونی مراجعه نمایند.

2-آن دسته از اعضایی که نمی توانند در جلسه مجمع عمومی حضور یابند میتوانند از تاریخ 1404/02/13 تا 1404/02/18)در ساعت اداری و روزهای غیر تعطیل ( به همراه وکیل خود با در دست 
داشتن کارت شناسایی معتبر به دفتر شرکت تعاونی واقع در زنجان- میدان قائم-بلوار شهید چمران- استانداری زنجان مراجعه و با دریافت و تکمیل فرم وکالتی که توسط شرکت تنظیم شده، 
حق حضور خود در جلسه را به نماینده تام الاختیار بدهند بدیهی است شرط حضور وکلای اعضا در جلسه مجمع عمومی همراه داشتن وکالت نامه و کارت شناسایی معتبر وکیل می باشد.با 
توجه به اینکه تنظيم وتوزيع فرم وکالتنامه به جهت حفظ نظم و آرامش و انضباط جلسه مقدور نمی باشد ، لذا اعضای محترم تا قبل از تاریخ 1404/02/18 مهلت دارند نسبت به تنظیم دریافت 

وکالتنامه اقدام نمایند. 
مجددا تاکید میشود که در روز برگزاری مجمع به هیچ عنوان وکالت نامه صادر نخواهد شد.

هیئت مدیره شرکت تعاونی مصرف کارکنان استانداری و واحدهای تابعهتعداد آرای وکالتی هر عضو یک رای و هر شخص غیر عضو نیز یک رای خواهد بود 
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فرارو/  والیبال ایران در آستانه تحولی قرار گرفته که نه تنها جنبه فنی ندارد، بلکه به  طور 
کامل به حوزه اقتصادی و ساختار مالی این رشته مربوط می شود. افزایش غیرمنتظره 
و چشمگیر قرارداد بازیکنان در فصل جاری، نگرانی هایی جدی در میان کارشناسان، 
مربیان و مدیران باشگاه ها ایجاد کرده است. در شرایطی که اقتصاد کشور با تورم بالا 
و مشکلات گسترده مالی روبه رو است، انعقاد قراردادهایی با مبالغ باورنکردنی در لیگ 

برتر والیبال، افق روشنی را برای آینده این رشته ترسیم نمی کند.
محمد ترکاشوند، مربی فصل گذشته تیم والیبال سایپا و بازیکن پیشین تیم ملی، 
یکی از افرادی است که نسبت به وضعیت فعلی هشدار داده و از نبود تعادل در بازار 
نقل وانتقالات و آثار مخرب آن بر ساختار حرفه ای والیبال ایران ابراز نگرانی کرده 
است. او با اشاره به جهش شدید قراردادها نسبت به سال های گذشته، اظهار کرد که 
بر اساس اطلاعات موجود، سقف قراردادها تا همین یکی، دو سال پیش در بهترین 
حالت، بین دو تا چهار میلیارد تومان بود، اما اکنون برخی قراردادها تا 2۰ میلیارد 
تومان نیز افزایش یافته اند. ترکاشوند گفت: این رشد تقریبا ۴۰۰درصدی در حالی رخ 
داده است که مدیران باشگاه ها برای فصل جاری تنها افزایش 2۰ تا 2۵درصدی را در 

نظر گرفته بودند.
ترکاشوند افزود: » هرچند بازیکنان حق دارند برای آینده حرفه ای و معیشتی خود 
برنامه ریزی کنند، به ویژه در رشته ای نظیر والیبال که دوران اوج حرفه ای بسیاری از 
ورزشکاران محدود است، اما تمرکز صرف بر ارقام قراردادها بدون در نظر گرفتن توان 
مالی باشگاه ها و ساختار حرفه ای ورزش، در بلندمدت تبعات منفی گسترده ای به همراه 
خواهد داشت. ساختار اقتصادی لیگ والیبال ایران به نحوی نیست که بتواند چنین بار 
مالی سنگینی را تحمل کند و چنین روندی نه تنها موجب فشار به باشگاه ها می شود، 
بلکه باعث بر هم خوردن تعادل کلی در لیگ نیز خواهد شد«. او با اشاره به وضعیت 
تورمی اقتصاد کشور  تأکید کرد: »درخواست بازیکنان برای افزایش دستمزد تا حدی 
قابل درک است، اما این افزایش ها باید در چارچوب واقعیت های اقتصادی باشگاه ها 
صورت بگیرد. مثلا اگر رقم 2۰ میلیارد تومانی را به دلار تبدیل کنیم، عددی بین 
۱۰۰ تا 2۰۰ هزار دلار به دست می آید؛ رقمی که شاید در سطح بین المللی چندان 
بالا نباشد، اما در فضای فعلی والیبال ایران، سنگینی این مبلغ بر بودجه باشگاه ها 
بسیار زیاد است«. ترکاشوند در ادامه به تفاوت های ساختاری میان فوتبال و والیبال 
اشاره کرد. او عنوان کرد که در فوتبال ایران، علی رغم تمام کاستی ها و مشکلات 
مدیریتی، منابع مالی گسترده تری وجود دارد، اما در والیبال، خبری از حق پخش 
تلویزیونی، اسپانسرهای قدرتمند یا سایر منابع درآمدی پایدار نیست. او با بیان اینکه 
بودجه کل یک تیم والیبال در لیگ برتر در مواردی حتی به ۱2۰ میلیارد تومان نیز 
نمی رسد، گفت: »بعضا پیشنهادهای ارائه شده به بازیکنان فوتبال معادل بودجه کامل 
یک تیم والیبال است؛ امری که بی تردید به ناکارآمدی و ناتوانی ساختاری در اداره 
باشگاه ها می انجامد«. او با اشاره به تجربه شخصی خود در فصل گذشته و آگاهی از 

رقم درخواستی برخی بازیکنان در جریان نقل وانتقالات عنوان کرد: »با بازیکنی روبه رو 
شدم که خواهان قرارداد ۱۵ میلیارد تومانی بود. در نهایت، این بازیکن با مبلغی حدود 
۷.۵ میلیارد تومان به توافق رسید، اما در همان تیم، بازیکنی نیز وجود داشت که تنها 
۹۰ میلیون تومان دستمزد دریافت می کرد«. این اختلاف فاحش در میزان دستمزدها، 
به اعتقاد ترکاشوند، نه تنها بی عدالتی را در میان اعضای تیم گسترش می دهد، بلکه 
موجب کاهش انگیزه و تخریب روحیه تیمی نیز می شود. او در ادامه یکی از دلایل 
باشگاه ها  مالی  تعهدات  به  بازیکنان  بی اعتمادی  را  قراردادها  نامتعارف  اصلی رشد 
دانست. به گفته او، برخی باشگاه ها از جمله سایپا در سال های گذشته سابقه بدحسابی 
داشته اند و همین مسئله باعث شده بازیکنان تنها با شروط مالی سنگین حاضر به 
همکاری شوند. این بی اعتمادی، منجر به افزایش ریسک در قراردادها شده و بازیکنان 
برای جبران آن، رقم بالاتری را طلب می کنند که در نهایت منجر به صعود غیرمنطقی 
و ناپایدار قیمت ها شده است. در چنین شرایطی، نقش نهاد بالادستی یعنی فدراسیون 
والیبال اهمیت فراوانی پیدا می کند. با این حال، به گفته بسیاری از فعالان این رشته، 
فدراسیون تاکنون سکوت پیشه کرده و اقدام مشخصی برای کنترل بازار و جلوگیری 
از بحران انجام نداده است. ترکاشوند نیز با انتقاد از بی عملی فدراسیون در مواجهه 
با بحران کنونی، عنوان کرد نبود یک چارچوب مشخص برای تنظیم بازار قراردادها 
می تواند در نهایت به حذف تدریجی باشگاه های خصوصی و کاهش کیفیت کلی لیگ 
منجر شود. او همچنین بیان کرد برخی مسئولان فدراسیون معتقدند تعیین سقف 

قرارداد ممکن است زمینه ساز فساد و بروز قراردادهای غیرشفاف شود، اما در عمل 
نبود هرگونه نظارت و مدیریت نیز آسیب های عمیق تری به پیکره والیبال وارد کرده 
است. به اعتقاد ترکاشوند، باید راهکاری میانه اتخاذ شود؛ راهکاری که ضمن حفظ 
منافع مشروع بازیکنان، ساختار مالی و اقتصادی لیگ را نیز به صورت پایدار حفظ کند.

در نهایت، آنچه روشن است این است که ادامه روند فعلی منجر به ایجاد شکاف 
عمیق میان باشگاه های برخوردار و غیربرخوردار خواهد شد. باشگاه هایی که توان تأمین 
قراردادهای کلان را دارند، می توانند ستارگان بیشتری جذب کنند و سایر تیم ها به 
ناچار با بازیکنان سطح پایین تر ادامه خواهند داد. این روند نه تنها عدالت ورزشی را 
مخدوش می کند، بلکه موجب افت سطح کیفی رقابت ها و ناامیدی نسل جوان از 
حضور در سطح اول ورزش کشور خواهد شد. ترکاشوند در پایان با بیان اینکه حتی 
در سایپا نیز در فصل گذشته هیئت مدیره با مشکل تأمین حداقل امکانات مواجه بود، 
گفت: »در طول فصل سعی کردم سکوت کنم و مسائل را رسانه ای نکنم، اما واقعیت ها 
انکارناپذیرند. اگر ساختار حرفه ای شکل نگیرد، حتی ارقام بالا نیز نجات بخش نخواهند 
بود و آینده ای برای والیبال باقی نمی ماند«. با توجه به مجموعه شرایط پیش آمده، لازم 
است فدراسیون والیبال با بهره گیری از نظرات کارشناسان، تدوین دستورالعمل های 
روشن و ایجاد شفافیت در امور مالی، گام هایی جدی برای بازگرداندن تعادل به این 
رشته بردارد. در غیر این  صورت، لیگ برتر والیبال ایران به عرصه ای تبدیل خواهد شد 

که تنها ارقام نجومی در آن مطرح است  نه کیفیت، عدالت یا پیشرفت واقعی.

افزایش افسارگسیخته دستمزدهای بازیکنان در سایه سکوت فدراسیون والیبال؛

تورم به تور خورد
موج رسا/  میثم امانی، دبیر هیأت ووشو استان زنجان با بیان اینکه مسابقات 
از تاریخ ۲۷ فروردین ماه  انتخابی تیم ملی رده سنی جوانان در بخش آقایان 
در حال برگزاری است، گفت: این رقابت ها به میزبانی شیراز برگزار می شود و 

ووشوکاران زنجانی نیز حضور دارند.
وی افزود: که این رقابت ها فرصتی مناسب برای شناسایی استعدادهای برتر و 

انتخاب ورزشکاران شایسته برای تیم ملی است.
دبیر هیأت ووشو استان زنجان با اشاره به اینکه از  دیروز هم مسابقات نونهالان 
و نوجوانان آغاز می شود، عنوان کرد: این مسابقات به منظور شناسایی و پرورش 
جوانان مستعد در رشته ووشو برگزار می شود و امید می رود که با توجه به سطح 

کیفی بالای شرکت کنندگان نتایج مثبتی حاصل شود.
وی خاطرنشان کرد: از تاریخ ۷ تا ۱۴ اردیبهشت ماه مسابقات انتخابی تیم ملی 
رده های سنی بخش بانوان برگزار می شود. این مسابقات به منظور ایجاد انگیزه و 
رقابت سالم میان ورزشکاران زن طراحی شده است و انتظار می رود که با استقبال 

خوبی مواجه شود.
امانی با اشاره به برگزاری مسابقات انتخابی تیم ملی بانوان در تمامی رده های 
سنی ابراز کرد: در تاریخ ۱۶ اردیبهشت ماه در کرمانشاه این رویداد نیز به عنوان 
یک فرصت مناسب برای بانوان ورزشکار در جهت ارتقاء سطح فنی و رقابتی آن ها 

محسوب می شود.

مهدی جعفری رئیس کمیته ورزش در طبیعت اداره کل ورزش و جوانان استان 
زنجان گفت: فدراسیون کوهنوردی طرحی را ارایه کرده و بر اساس آن ۳۱ قله در 
۳۱ استان کشور به ثبت رسیده است و هر کسی برای دریافت این نشان سیمرغ 

باید ۳۱ قله ثبت شده را فتح کند.
طرح سیمرغ، به صورت سراسری برگزار می شود و در اجرای این طرح قله های 
شاخص و بلندی که در استانها وجود دارد ثبت می شود و افرادی که موفق به صعود 

و فتح آنها شوند، نشان سیمرغ را دریافت می کنند.
قله های بلقیس و سندان در استان زنجان به عنوان کوه های سیمرغی از سوی 
فدراسیون  سوی  از  قله  دو  زنجان  از  طرح  این  است.در  شده  ثبت  فدراسیون 

کوهنوردی کشور به ثبت رسیده است.
قله بلقیس در استان زنجان به عنوان بلندترین و شاخص ترین قله سیمرغی استان 
ثبت شده است که به خاطر یکسری مشکلات پیش آمده برای استان، قله سندان 
نیز به عنوان قله دوم معرفی و از سوی فدراسیون تایید شد و جزو این طرح قرار 

گرفت.
قله سندان در منطقه هیدج و روستای چرگر واقع شده است و این قله برای صعود 
مسیری کاملا مشخص، پاکوب و تابلوی راهنما دارد و قله بلقیس نیز در منطقه 
تخت سلیمان در روستای قراول خانه واقع شده و جاده دسترسی آن جاده انگوران 

است/ تسنیم

حمید عزیزی در خصوص آخرین اطلاعات از المپیک جوانان ۲۰۲۶در سنگال 
اظهار داشت: این رویداد اولین المپیک در قاره آفریقا است و طبق شنیده های 
غیر رسمی میزبان در تلاش است تا از تجربه کشورهای میزبان المپیک به ویژه از 

تجربیات بالای چینی ها کمک بگیرد.
وی در ادامه افزود: با توجه به هم راستا بودن المپیک جوانان و بازی های آسیایی 
جوانان و برگزاری این دو رویداد در یک رده سنی، فعلا تمرکز کمیته ملی المپیک، 
وزارت ورزش و فدراسیون ها بر روی رویدادهای سال جاری و بازی های آسیایی 

بحرین و بازی های کشورهای اسلامی ریاض است.
 البته دو رویداد جوانان در بسیاری از رشته ها مشترک هستند و من هم در تعداد 
زیادی از جلسات مربوط به بازی های آسیایی بحرین حضور داشتم و نکاتی را با 
تیم ها تبادل نظر کردیم.رشته های سوارکاری، دوچرخه سواری، کشتی، والیبال، 
تنیس روی میز، بسکتبال سه در سه، دوومیدانی، هندبال، بدمینتون، تکواندو، 
جودو، شناو تری اتلون در بازی های آسیایی جوانان و المپیک جوانان حضور دارند.

سرپرست کاروان ایران در المپیک جوانان عنوان داشت: برای حضور در بازی های 
آسیایی بحرین سقف ۱۷ سال را برای ورزشکاران لحاظ کردند تا امکان حضور در 

المپیک جوانان سنگال را داشته باشند. 
فعلا فقط فهرست رشته ها در ۲۵ رشته برای داکار اعلام شده و تغییراتی نسبت 
به المپیک جوانان ۲۰۱۸ آرژانتین دارد برای مثال وزنه برداری و گلف از رشته ها 

حذف شدند و شمشیربازی و ووشو در تالو اضافه شده است.
 البته ممکن است با رایزنی فدراسیون های جهانی برخی رشته ها افزوده شوند و 
یا به فهرست برگردند. در این بازی ها ۱۵۱ طلا توزیع خواهد شد. در این بازی ها 
برابری جنسیتی کاملا رعایت شده است به نحوی که از مجموع ۲۷۰۰ ورزشکار 

دقیقا نیمی از آن دختران و نیمی دیگر پسران هستند.
عزیزی در پاسخ به این سوال که جلسات با فدراسیون های کاندیدای اعزام به 
المپیک جوانان چه زمانی آغاز خواهد شد، گفت: عمده جلسات بعد از بازی های 
آسیایی جوانان برگزار خواهد شد، هرچند با توجه به اینکه تعداد ورزشکاران هر 
رشته توسط کمیته بین المللی المپیک به فدراسیون های جهانی ابلاغ شده است، 
لیکن نحوه و فرایند کسب سهمیه توسط فدراسیون های جهانی تعیین خواهد شد. 
به محض اینکه در هر رشته اطلاعات فرایند اخذ سهمیه مشخص بشود، ما آمادگی 
را  فدراسیون های ملی  توسط  برای کسب سهمیه  اقدامات لازم  و  بررسی  آغاز 

خواهیم داشت./ ویستا

دبیر هیأت ووشو زنجان مطرح کرد:

حضور ووشوکاران زنجانی 
در مسابقات تیم ملی

کدام کوه های زنجان در سیمرغ فدراسیون 
کوهنوردی ثبت شدند؟

آخرین اطلاعات در خصوص المپیک جوانان
 از زبان سرپرست کاروان

خبر خبر 

کوتاه کوتاه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره14036032700203٨17٨  مورخه 
1403/11/1٨ کلاسه030۵-1401 هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی 
مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای سید حسین طالبی فرزند سید باقر به شماره 
شناسنامه ۵649 صادره از ابهردرششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 29۵/٨1 مترمربع از پلاک 1490 فرعی از 122 اصلی 
واقع در ابهر بخش سه زنجان )ابهر کوچه قلعه کوچه جهد بن بست سوم پ 44(خریداری از مالک رسمی )به متقاضی( محرز گردیده 
است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله 1۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشد میتوانداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی 

است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
تاریخ انتشار اول 1404/01/1٨* تاریخ انتشار دوم 1404/02/02

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره14036032700203٨226 مورخه 
1403/11/1٨ کلاسه 1403-3109 هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی 
مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای امیر جلفائی فرزند ایوب به شماره شناسنامه 62 
صادره از رامسر در ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 1219/۵3 مترمربع از پلاک 19۵0 فرعی از 122 اصلی واقع ابهر بخش 
سه زنجان )ابهر شناط جاده دانشگاه بعد از تیر شماره ٨(خریداری از مالک رسمی )اسماعیل خداوردی( محرز گردیده است لذا به 
منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله 1۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشد میتوانداز تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در 

صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
تاریخ انتشار اول 1404/01/1٨* تاریخ انتشار دوم 1404/02/02

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره14036032700204064٨ مورخه 
1403/12/10 کلاسه 3۵1٨-1403 هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی 
مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی خانم اکرم خضرائی یاد بخش فرزند عیسی به شماره 
شناسنامه 1٨32 صادره از ابهردرششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 3226/70 مترمربع از پلاک 120 اصلی واقع در ابهر بخش 
سه زنجان )ابهر نورین( خریداری از مالک رسمی )موسی خضرائی( محرزگردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به 
فاصله 1۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشد میتوانداز تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
تاریخ انتشار اول 1404/02/02* تاریخ انتشار دوم 1404/02/17
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هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی                                                                                                  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره140360327002037012 مورخه 1403/11/10 
کلاسه 1۵71-1402 هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی 
حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی خانم اعظم ملکی فرزند محمود به شماره شناسنامه 133 صادره از درششدانگ 
یک قطعه باغ به مساحت 1٨21/6۵ مترمربع از پلاک 121 اصلی واقع در ابهر بخش سه زنجان)ابهر جاده قدیم شریف آباد باغات 
بیگیریم( خریداری از مالک رسمی کلیه مالکین مشاعی محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به فاصله 1۵روز 
آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشد میتوانداز تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
تاریخ انتشار اول 1404/01/1٨* تاریخ انتشار دوم 1404/02/02

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره14036032700204161٨ مورخه 1403/12/16 
کلاسه 1403114427002001979 هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی 
مستقردرواحدثبتی حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی خانم نیلوفر ابوترابیان فرزند رضا به شماره شناسنامه 
44000٨33۵7 صادره از تهران در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ٨03/63 مترمربع از پلاک فرعی 630 از 1 اصلی 
واقع در ابهر بخش سه زنجان )بینارود( خریداری از مالک رسمی )عیسی شیر محمدی( محرز گردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب 
دردونوبت به فاصله 1۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتواننداز 
تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
تاریخ انتشار اول 1404/01/1٨* تاریخ انتشار دوم 1404/02/02

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13 آئین نامه قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی برابر رای شماره140360327002041036 مورخه 1403/12/12 
کلاسه 1446-1403 هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سندرسمی مستقردرواحدثبتی 
حوزه ثبت ملک ابهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای حسین جبرائیل فرزند محمد رضا به شماره شناسنامه 0310016134 
صادره از تهران در ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 70۵/3۵ مترمربع از پلاک 1734 فرعی از 122 اصلی واقع در ابهر بخش سه 
زنجان )ابهر باغات شناط( خریداری از مالک رسمی )سید محمد امینی( محرزگردیده است لذا به منظوراطلاع عموم مراتب دردونوبت به 
فاصله 1۵روز آگهی می شود درصورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشد میتوانداز تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دوماه اعتراض خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایید بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد.
تاریخ انتشار اول 1404/02/02* تاریخ انتشار دوم 1404/02/17
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شرق/ کاپیتان پیشین تیم ملی شمشیربازی اپه ایران گفت: فدراسیون نمی خواهد برای 
اپه هزینه کند و با این شرایط این اسلحه هم به سرنوشت فلوره دچار می شود. 

به  دوباره   بازگشت  و  قهرمانی  دنیای  از  خود  خداحافظی  درباره ی  رضایی  محمد 
شمشیربازی اپه بیان کرد: من بعد از مدال نقره بازی های کشوری اسلامی خداحافظی 
کردم چون احساس کردم که برای من ارزش قائل نیستند و برخی افراد صحبت از این 
می کنند که دیگر سن من بالا رفته و باید جوانگرایی شود. از زمانی که خداحافظی کردم 
تیم اپه به شدت سقوط کرده است. اعزام زیادی نداشته و در هر مسابقه هم باخته است. 
خواستند جوانگرایی کنند اما هیچ نتیجه ای نگرفتند. او ادامه داد: بعد از خداحافظی به 
طور مرتب تمرین می کردم و در مسابقات آزاد فجر دوم شدم و در قهرمانی کشور مقام 

اول را به دست آوردم.
خواستم به آقایان ثابت کنم همه چیز سن و سال نیست

رضایی با گلایه از فدراسیون گفت: من مدال های زیادی دارم. در هر سه رده سنی مدال 
قهرمانی آسیا دارم و مدال بازی های آسیایی را گرفتم اما فدراسیون هیچ ارزشی برای من 
و امثال من قائل نیست. از زمانی که من خداحافظی کردم، هیچ تماسی با من نگرفتند 
و حتی در لیگ اپه هم تبصره اضافه کردند مبنی بر این که تیم ها بازیکن بالای ۳۵ 
سال را نمی توانند به خدمت بگیرند. این مساله با اعتراض تیم سپاهان مواجه شد و در 
نهایت گفتند حضور یک بازیکن بالای ۳۵ سال اشکال ندارد. آن ها فقط می خواستند از 
بازی کردن من جلوگیری کنند چون چنین قانونی حتی در فدراسیون جهانی هم وجود 
ندارد. این مساله باعث شد که انگیزه من بیش تر شود و حتی تصمیم گرفتم در مسابقات 
داخلی هم شرکت کنم تا به این آقایان ثابت کنم که همه چیز به سن و سال ربط ندارد 

بلکه به آمادگی ربط دارد.
بازیکنان جوان نه رقیب دارند نه اعزام

این ملی پوش پیشین اپه در مورد این که در ۴۳ سالگی در مسابقات قهرمانی کشور 

شرکت کرد اما هیچ بازیکن جوانی نتوانست او را شکست دهد و این یک اشکال بزرگ 
در اسلحه اپه است، تصریح کرد: جای افسوس دارد اما نکته این است که بازیکن جوان 
چگونه ساخته می شود؟ بازیکن جوان در کنار من و امثال من می تواند ساخته شود. 
بازیکنان جوان در صورتی می توانند پخته شوند که یک فرد با تجربه در کنارشان و 
باعث می شود  و  داشتم  رقیب  بازی می کردم،  زمانی که خودم هم  باشد.  رقیب شان 
پیشرفت کنم اما الان بازیکنان جوان رقیبی ندارند. هفت، هشت بازیکن در کنار یکدیگر 
در اردو هستند و تمرین می کنند و فقط از مربی درس می گیرند. همه هم در یک سطح 
هستند. این باعث پیشرفت نمی شود چون اعزامی هم ندارند. او افزود: افراد مختصص در 
اسلحه اپه نیستند و فدراسیون هم نمی خواهد هزینه کند. با این رویه سطح هیچ بازیکن 

جوان و جدیدی نمی تواند بالا بیاید.
فدراسیون نمی خواهد هزینه کند

رضایی در پاسخ به این پرسش که پس از خداحافظی انتظار داشت فدراسیون به او 
پیشنهاد مربیگری تیم ملی را بدهد؟ تاکید کرد: با این شرایط نه. اگر می خواهند که از 
وجود من و امثال من استفاده کنند باید بیایند تا صحبت کنیم چون ما هم شرایطی داریم. 
در این صورت ما هم قدم در میدان می گذاریم اما با این شرایط که فدراسیون دارد، حتی 
اگر بخواهد هم من قبول نمی کنم. چون می دانم شرایط شان چگونه است و نمی خواهند 
هزینه کنند و در نظر دارند با کم ترین هزینه، تیم را ببندند. اگر روزی مربی تیم ملی شوم، 

حتما باید اعزام داشته باشیم و بازیکنان هر ماه در یک مسابقه شرکت کنند.

اردو بدون اعزام فایده ندارد
او ادامه داد: الان بازیکنان اعزامی ندارند. من مطمئنم همین الان هم بگویم که تیم 
باید اعزام شود مخالفت می کنند. من و امثال من در چنین شرایطی نمی توانیم کار 
کنیم. مربی می تواند با آن ها کار کند که بگوید باشد اعزام نکنید ما در ایران فقط تمرین 
می کنیم. در شمشیربازی تنها برگزاری اردو به هیچ وجه فایده ندارد. باید در کشورهایی 
که علم به روز دارند، تمرین کنیم و علم آن ها را بگیریم و مسابقه بدهیم تا کم کم 
بازیکنان در رنکینگ جهانی بالا بیایند اما با این وضعیت حتی در آسیا جزو ۱۰ تیم 
نیستیم. بازیکنان خیلی با استعدادی داریم. بازیکنانی که من با آن ها در مسابقات قهرمان 
کشور رقابت کردم از لحاظ اخلاقی و تکنیکی خوب هستند و فقط باید به آن ها بیش تر 
توجه شود و استعدادشان شکوفا شود اما به این شکل که پیش می رود فکر نمی کنم 

بتوانند نتیجه بگیرنند.
اپه هم به سرنوشت فلوره دچار می شود

کاپیتان پیشین تیم اپه ایران در پاسخ به این پرسش که اپه به بازی های آسیایی هانگژو 
اعزام نشد، فکر می کنید در بازی های آسیایی ناگویا جایی داشته باشد یا در صورت 
اعزام بتواند نتیجه بگیرد؟ تصریح کرد: فکر نکنم. اگر با این فرمان جلو برویم حتی برای 
قهرمانی آسیا هم به مشکل می خوریم و تعداد نفرات اعزامی محدود می شوند. یک زمانی 
فلوره اعزامی نداشت یا در نهایت یک یا دو نفر اعزام می شدند با این شرایط  احتمالا روزی 

را ببینیم که همین بلا هم سر اپه آمده است.

انتقاد کاپیتان پیشین شمشیربازی: 

اپه به شدت سقوط کرده است

برگه سبز خودرو سواری پیکان 1600i مدل:13٨3،به شماره موتور: 
112٨3042994 شماره  شاسی: ٨3426434، پلاک ایران 97-162ط21 بنام 

خانم رقیه سارجا لو مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی  مفقودی

پروانه بهره برداری شرکت بامداد چوب زنجان ، به شماره پروانه 
بهره برداری:1٨3٨94 ، شماره سامانه تاسیس:1٨٨27۵ و تاریخ صدور 7/7/137٨ 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

آگهی  مفقودی
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ایران۸۸

رئیس پلیس راهور فراجا :

قطع کارت سوخت خودرو های فاقد بیمه

دست بیماران هموفیلی از وام های ضروری کوتاه ماند

رئیس سازمان نظام پرستاری خبرداد:

بازنشستگی سالانه تا ۳ هزار پرستار در کشور

جزئیاتی که از بحث رفع تحریم ها یا غنی سازی 
مطرح شده، صرفاً گمانه زنی است

خبر 

کوتاه 

ویستا/ اخیرا بانک مرکزی از پرداخت وام های ضروری بیماران خاص سرباز زده و 
سهمیه های اندکی به بیماران تعلق گرفته است، در همین راستا رئیس کمیسیون 

اصل نود مجلس هم هشدار جدی به بانک مرکزی داده است.
بیماران خاص به نسبت دیگران هزینه های بسیار بالایی دارند و مشکلات معیشتی، 
اجاره مسکن، هزینه های تحصیلی در آن ها دوچندان است. از طرفی دولت نسبت 
به تصویب قانون بازنشستگی پیش از موعد این بیماران هم بی توجه است و هزینه 
درمان بیماران سالمند هم به این لیست اضافه می شود. همه این ها باعث شده تا 

نیازمند دریافت وام های ضروری باشند.
بنا به گفته احمد قویدل مدیر اجرایی کانون هموفیلی ایران، در سال جاری به جز 
چند استان کم برخوردار، وام های بیماران خاص از دسترس بیماران خارج شد. 
بانک های کشور هم عملا سالهاست با انواع و اقسام طرح های متکی به موجودی 
حساب، پرداخت وام به بیماران خاص را یا اساسا در دستور ندارند یا سهمیه های 

اندک ۱۰ میلیون تومانی دارند که گرهی از مشکلات بیماران باز نمی کند.
وی افزود: وام های کم بهره پیش بینی شده توسط دانشگاه های علوم پزشکی 
که تا ۱۰۰ الی ۱۵۰ میلیون تومان نیز ظرفیت داشت، یکی از طرح های موفق در 
کمک به معیشت بیماران خاص بود که امسال بدون هیچ توضیحی به چند استان 
محدود شد. وزرای محترم بهداشت و رفاه به این حقیقت توجه کنند که بیماران 
خاص در چارچوب بیماری خود از امتیازات رفاهی برخوردار نیستند و هیچ نهاد 
حمایتی دیگر مانند سازمان بهزیستی و کمیته امداد حمایت از این بیماران را به 

صورت عام در دستور ندارند.
قویدل توضیح داد: آمار معدودی از این بیماران که متاسفانه به جمعیت معلولین 
دارند که  تعریف شده ای  بهزیستی حمایت های  توسط سازمان  افزوده شده اند 
همواره مورد نقد جدی جامعه معلولین است. متاسفانه این سازمان در حوزه 
پیشگیری از بیماری های خاص، حمایت و نقش آفرینی ندارد و بیماران خاصی 
که در اثر عوارض بیماری دچار معلولیت می شوند، تحت پوشش حمایت های 
محدود خود قرار می دهد. بخش کوچکی از بیماران و خانواده های آنها که شرایط 
اختصاصی کمیته امداد حضرت امام خمینی ) ره ( دارند از حمایت های این نهاد 

عمومی غیردولتی بهره مند می شوند.
وی دادمه داد: سازمان بهداشت جهانی اثربخشی حمایت های درمانی و بهداشتی 
را در گرو حمایت های رفاهی متناسب می داند. بیماران خاصی که سرپرست خانوار 
هستند، نیازمند این توجه هستند. از جمله اقدامات مثبت در این رابطه که در 
چارچوب نیازهای بیماران خاص است، اختصاص رایگان بلیت مترو و تخفیف در 

صدور مجوز ورود به محدوده طرح ترافیک است که محدود به تهران می شود.
مدیر اجرایی کانون هموفیلی ایران عنوان کرد: پرداخت وام با ضامن های معتبر 
یک کمک تعریف شده برای گشودن گره های زندگی بیماران خاص و خانواده های 
آنان است. این فرصت وام کمک بلاعوض نیست و بیماران وجه دریافتی را با 
سود عادلانه پس می دهند، اینکه با چه استدلالی از یک طرف اقشار آسیب پذیر 
از فرصت اخذ وام محروم می کنند و در حوزه های دیگر وام های بانکی به مدیران 

ویژه ای اختصاص داده می شود، افکار عمومی را آزار می دهد.
وی ادامه داد: اظهار امیدواری می کنیم که وزاری محترم بهداشت و رفاه در دولت 
آقای پزشکیان که متعهد به سفارش مهم مقام معظم رهبری مبنی بر اینکه »بیمار 
نباید رنجی جز رنج بیماری داشته باشد.« هستند، این فرصت های محدود وام های 
کم بهره را به بیماران خاص از جمله هموفیلی ها بازگردانند و فرصت های جدیدی 
را نیز تعریف کنند. این فرصت های وام منشاء امیدواری بیماران در سراسر کشور 
و کمک موثری در رفع مشکلات اقتصادی آنان است و هزینه ای هم برای دولت 
ندارد. انصاف نیست راه وام به اغنیا و مسئولان آنچنان باز باشد که ارکان نظارتی 
کشور به موضوع ورود کنند و فرصت های اخذ تسهیلات بانکی اقشار آسیب پذیر 

مسدود شود.

طرح  اجرای  از  فراجا،  راهور  پلیس  رئیس  حسینی،  تیمور  سردار  رویداد2۴/ 
مشترکی با همکاری ستاد مدیریت سوخت کشور خبر داد.

رئیس پلیس راهور فراجا گفت: بر اساس این طرح، کارت سوخت خودرو ها و 
موتورسیکلت های فاقد بیمه نامه شخص ثالث از ابتدای خردادماه غیرفعال خواهد 

شد.
با اشاره به مواد ۴۵ و ۴۸ قانون بیمه اجباری شخص ثالث اظهار داشت:  وی 
مطابق قانون، خودرو هایی که فاقد بیمه نامه شخص ثالث هستند از سهمیه سوخت 
بهره مند نخواهند بود. همچنین تمام دستگاه ها و سازمان ها مکلف اند دریافت 
بیمه نامه شخص ثالث را به عنوان یکی از الزامات اولیه در ارائه خدمات به خودرو ها 

رعایت کنند.
سردار حسینی افزود: در راستای اجرای این قانون، به تمام وسایل نقلیه فاقد 
بیمه نامه شخص ثالث، اعم از موتورسیکلت و خودرو، یک مهلت یک ماهه از اول 
اردیبهشت تا پایان اردیبهشت ماه داده خواهد شد تا نسبت به دریافت بیمه نامه 
اقدام کنند. پس از پایان این مهلت، از ابتدای خردادماه، با هماهنگی ستاد مدیریت 

سوخت کشور، کارت سوخت این وسایل نقلیه غیرفعال خواهد شد.
وی با تأکید بر اهمیت بیمه شخص ثالث برای حفظ حقوق زیان دیدگان حوادث 
از  جلوگیری  بر  علاوه  ثالث،  شخص  بیمه  داشتن  کرد:  خاطرنشان  رانندگی 
محرومیت از سهمیه سوخت، از نظر قانونی و انسانی نیز یک الزام است. با توجه 
به افزایش نرخ دیه و هزینه های قطعات و تعمیرات خودرو، داشتن این بیمه نامه 

اهمیت ویژه ای پیدا کرده است.
رئیس پلیس راهور فراجا در پایان از مردم درخواست کرد تا در مهلت تعیین شده 
نسبت به دریافت بیمه نامه شخص ثالث اقدام کنند و از عواقب قانونی و عملی ناشی 

از عدم برخورداری از این بیمه نامه جلوگیری کنند.

انتخاب/ رئیس سازمان نظام پرستاری با بیان اینکه جذب پرستار به یک بازه زمانی 
خاص محدود نمی شود، ابراز امیدواری کرد که سازمان های »برنامه و بودجه« و 
»اداری و استخدامی« که مسئولیت تامین منابع و صدور مجوزها را برعهده دارند 

به موضوع جذب پرستار به طور جدی تری ورود کنند.
احمد نجاتیان با بیان اینکه با عقب افتادگی جذب پرستار مواجه هستیم، اظهار 
کرد: بنابر اعلام وزارت بهداشت، آزمون استخدامی جذب نیروی انسانی برای نظام 
سلامت در خرداد ماه سال جاری برگزار می شود. تصمیم بر این بود که این آزمون 
در سال گذشته برگزار شود اما فرصت برگزاری و استفاده از ظرفیت این آزمون 
برای جذب نیروی پرستاری را از دست دادیم. سازمان نظام پرستاری بر این باور 
است که این آزمون می بایست در سال گذشته برگزار می شد. برخی نهادها تلاش 
می کنند که در روند برگزاری این آزمون تاخیر ایجاد کنند و تاخیر در این آزمون نه 
تنها سبب متضرر شدن وزارت بهداشت می شود بلکه سبب ضرر کشور نیز می شود. 
وی با بیان اینکه نیاز به جذب پرستار به یک بازه زمانی خاص محدود نمی شود، 
گفت: نیاز به جذب پرستار یک موضوع همیشگی است و سالانه به جذب پرستار 
نیاز داریم. به طوری که حدود 2هزار تا ۳هزار پرستار سالانه به دلیل بازنشستگی 
از چرخه ارائه خدمات خارج می شوند و همچنین ۱۸۰۰ نفر سالانه طی 2 سال 
گذشته خروج داوطلبانه داشته باشند. با توجه به آمار و ارقامی که در دسترس 
داریم، می توان گفت سالانه حدود ۵هزار نفر بنا به دلایل مختلف از چرخه خدمت 

خارج می شوند. 
رئیس سازمان نظام پرستاری با بیان اینکه ظرفیت آموزشی با هدف رفع کمبودها 
افزایش یافته، تصریح کرد: حدود۱۰ هزار پرستار طی ۴ سال گذشته جذب شده اند؛ 
این در حالی است که حدود ۱۱هزار تا ۱2هزار نفر طی هر سال در رشته پرستاری 
رشته های  ظرفیت  افزایش  دلیل  می کنم،  تاکید  بازهم  می شوند.  دانش آموخته 
و  پرستاری جذب  اگر دانش آموختگان رشته  بود.   علوم پزشکی، رفع کمبودها 
به کار گرفته نشوند، برای امرار معاش به مشاغل دیگر و مهاجرت روی می آورند. 
همچنین می بایست به این نکته توجه کرد که عدم جذب دانش آموختگان سبب 
افزایش جمعیت افراد بیکار و جویای کار می شود.  نجاتیان ادامه داد: متاسفانه نه 
تنها »خروج نیروی پرستاری از چرخه خدمت بنا به هر دلیلی« در کانون توجه 
قرار نگرفته بلکه افزایش تخت های بیمارستانی بدون جذب پرستار نیز به دست 
فراموشی سپرده شده است. افزایش تخت های بیمارستانی را تجربه می کنیم اما 
جذب پرستار به دست فراموشی سپرده شده است. عدم جذب پرستار با توجه به 
افزایش تخت های بیمارستانی و بی توجهی به تعداد نیروهایی که از چرخه خدمت 
خارج می شوند، سبب شده که نسبت استاندارد پرستار به تخت در کشور در شرایط 
خوب قرار نداشته باشد.  وی درباره برگزاری آزمون استخدامی در سال جاری 
گفت: امیدواریم فقط یک آزمون استخدامی در سال جاری برگزار نشود و شاهد 
برگزاری آزمون های دیگر هم باشیم. امیدوارم سازمان های »برنامه و بودجه« و 
»اداری و استخدامی« که مسئولیت تامین منابع و صدور مجوزها را برعهده دارند به 
موضوع جذب پرستار به طور جدی تری ورود کنند تا از برخی مسائل مانند خروج 

دانش آموختگان پرستاری از کشور جلوگیری کنیم.  

به صورت عادی  بتواند  ایران  اینکه  تأکید کرد:  انتخاب/ سخنگوی وزارت خارجه 
فعالیت های نجاری و بانکی خودش را انجام دهد. بحث تضمین هم ناظر بر این است 
که مطمئن شویم اگر به نتیجه برسیم دوام خواهد داشت و طرف ها به تعهدات عمل 

خواهند کرد. 
دومین دور از مذاکرات ایران و امریکا به میانجیگری عمان در رم برگزار شد. عباس 
عراقچی، وزیر خارجه جمهوری اسلامی ایران که سرپرستی هیات مذاکره کننده ایرانی 
را بر عهده دارد پس از دور دوم مذاکرات که روز شنبه در سفارت عمان در رم، 
پایتخت ایتالیا برگزار شد و چهار ساعت به طول انجامید، گفت: »قرار شد مذاکرات 

ادامه پیدا کند و وارد مرحله بعدی در سطح کارشناسان شود.« 
اسماعیل بقائی، سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران  دوشنبه ۱ 
اردیبهشت ماه در نشست خبری هفتگی خود با اصحاب رسانه، پاسخگوی سئوالات 

خبرنگاران شد.
بقائی درباره مکان گفت و گو ها و حواشی در این خصوص گفت: ما خیلی فکر نمی کنیم 
مناسب باشد در خصوص حواشی غیرمهم صحبت کنیم. آنچیزی که مهم است، عمان 
به عنوان میزبان و واسطه که جا دارد از نقش حرفه ای آنان قدردانی کنم پیشنهاد 

دادند که دور دوم در جایی غیر از مسقط برگزار شود. 
وی ادامه داد: محل هم با تفاهم هر سه طرف تعیین شد. دولت ایتالیا همکاری خوبی 
کرد. تعیین جا با پیشنهاد عمان و توافق طرفین بود. دور بعدی مذاکرات، شامل 
نشست های فنی و مذاکرات در سطح مقامات ارشد، به احتمال زیاد روز شنبه و مجدداً 

در مسقط برگزار خواهد شد.
اصولا  گفت:  آمریکا  با  مذاکرات  این  در  رایزنی ها  و  مذاکرات  اهداف  درباره  وی 
تحریم هایی که علیه ایران اعمال شده جملگی ناموجه و غیرقانونی بوده و از این جهت 
تفاوتی بین تحریم ها قائل نیستیم. ما تجربه برجام را هم داریم و بدعهدی هایی که 
صورت گرفت، طبیعی است که مطالبه اساسی ما در هر مذاکره ای برداشتن تحریم ها 

به نحوی که آثار ملموس و کاملا موثری داشته باشد، است. 
سخنگوی وزارت خارجه تأکید کرد: اینکه ایران بتواند به صورت عادی فعالیت های 
نجاری و بانکی خودش را انجام دهد. بحث تضمین هم ناظر بر این است که مطمئن 
شویم اگر به نتیجه برسیم دوام خواهد داشت و طرف ها به تعهدات عمل خواهند کرد.

بقائی اظهار داشت: جزئیاتی که از بحث رفع تحریم ها یا غنی سازی مطرح شده را 
تایید نمی کنیم؛ صرفاً گمانه زنی است. با  مجلس  خارجی  روابط  کمیته  رئیس  ایسکانیوز/ 

ما حفظ صنعت هسته ای  اول  اولویت  این که  بیان 
و غنی سازی است، گفت: اگر طرف آمریکایی سقف 
نامعقولی را برای مطالبات خود در مذاکرات هسته ای 
مطرح کند دیگر مسئله سرمایه گذاری خارجی بی معنا 
و خوشبینی افراطی است زیرا نمی توانیم چیزی را از 

دست بدهیم تا چیز دیگری را بدست بیاوریم. 
با آغاز مذاکرات میان ایران و آمریکا نوعی دو قطبی 
میان برخی سیاست ورزان و تحلیل گران در راستای 
خوشبینی و بدبینی افراطی به نتیجه مذاکرات شکل 
تا  این راستا  از تحلیل گران در  گرفته است. عده ای 
جایی پیش رفته اند که حتی از امکان سرمایه گذاری 
هزار میلیاردی از سوی سرمایه گذاران آمریکایی در 
صورت حصول توافق میان تهران و واشینگتن سخن 
می گویند و در نقطه مقابل برخی دیگر با استناد به 
مقابل  در  آمریکایی  دولت های  مکرر  بدعهدی های 
برجام،  از  ترامپ  خروج  و  ایران  اسلامی  جمهوری 

پیشاپیش از شکست مذاکرات سخن می گویند.
رئیس  عراقچی  عباس  سید  چیست؟  واقعیت  اما 
تیم مذاکره کننده ایرانی پس از پایان مذاکرات رم 
گفت وگوهای  افراطی،  قطب  دو  این  مواضع  رد  با 
غیرمستقیم ایران و آمریکا را »رو به جلو« توصیف 
کرد و گفت: »همان طور که مقام معظم رهبری اشاره 
کردند، نه دلیلی برای بدبینی زیاد وجود دارد و نه 
میانه  مسیر  یک  ما  و  زیاد  برای خوش بینی  دلیلی 

وکاملا معقولی را باید با آرامش طی می کنیم.«
در ادامه گفتگو با عباس گلرو، عضو کمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس و رئیس کمیته روابط 
خارجی این کمیسیون را درباره آخرین روند مذاکرات 

میان ایران و آمریکا می خوانید:
باید »منافع ملی« ایران 

از گذر این مذاکرات تامین شود
عباس گلرو عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس با بیان این که روند مذاکرات در نوبت 
اول و دوم مثبت بود به خبرنگار پارلمانی ایسکانیوز 
گفت: به نظر من یک اعتماد به نفسی در طرف ایرانی 
وجود دارد و همین امر کار را برای مذاکرات سهل 
می کند. شواهد حاکی از این است که ما در یک فضای 
مثبت و رو به جلو در حال حرکت هستیم. مجلس نیز 
از این روند حمایت می کند و تا کنون تلاش کرده 
است در چارچوب نظارت با تیم مذاکره کننده ارتباط 
نزدیکی برقرار کند. ظرف امروز و فردا نیز با مذاکره 
کنندگان جلساتی برای استماع جزئیات و گزارش این 
مذاکرات داریم و باید آن چه »منافع ملی« ایران است 

از گذر مذاکرات تامین شود.

مطابق  کرد:  تاکید  کشورمان  پیشین  دیپلمات  این 
توافق  یا  موافقت نامه  هرگونه  اساسی،  قانون  اصول 
خارجی باید به تأیید مجلس برسد، بنابراین فرآیند 
ارتباط بین مجلس و تیم مذاکره کننده ادامه دار خواهد 
بود. از این رو انتقاد چندانی وارد نیست و هماهنگی 
خوبی برقرار است. چیدمان مذاکرات و تعیین محتوای 
آن وظیفه دولت و به ویژه وزارت امور خارجه است. 
دور  هر  آغاز  از  پیش  خارجه  وزارت  حال،  این  با 
مذاکرات یا پس از آن، رایزنی ها و مشورت های خوبی 
با کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 

داشته که جای تقدیر دارد.
حذف برنامه هسته ای یا به صفر رساندن 

غنی سازی در دستور کار نیست
آیا خوشبینی  این  این پرسش که  به  پاسخ  وی در 
احتمال  وجود  با  توافق خوب  یک  به  به دست یابی 
فرارفتن تیم آمریکایی از مطالبات هسته ای سازگار 
هست؟ گفت: طرف آمریکایی باید در همین مسیر 
بدون  و  برنامه مشخص  با  به طور شفاف،  مشخص 
اولیه  مبانی  و  اصول  سری  یک  بیاید.  جلو  تناقض 
تاکید قرار  تبادل شد و در رم هم مورد  در مسقط 
گرفت و در آن چارچوب مذاکره کننده های هر دو 
طرف اساس مذاکرات را محدود به »صنعت هسته ای« 
می دانند. در این چاچوب باید سقف مطالبات طرف 
آمریکایی مشخص باشد و »حذف برنامه هسته ای« 
یا »به صفر رساندن غنی سازی« در دستور کار نیست 

و نخواهد بود.
معاون  افزود:  مجلس  خارجی  روابط  کمیته  رئیس 
نشان  این  و  رفت  رم  به  هم  آمریکا  رئیس جمهور 
می دهد که طرف آمریکایی به هر حال می خواهد از 
از تیم  انشاء الله  این مذاکرات نتیجه بگیرد و ما نیز 
به  به مذاکرات ختم  تا  مذاکره کننده حمایت کنیم 
و جدیت  قوی  اراده سیاسی  اگر  توافق خوب شود. 
در مذاکرات وجود داشته باشد و طرف ایرانی هم که 
رفع تحریم ها را به عنوان هدف اصلی مذاکرات اعلام 
می توان  باشد،  کرده  به درستی هدف گذاری  و  کرده 

دیگر، طرف  از سوی  بود.  امیدوار  مطلوب  نتایج  به 
مقابل نیز اهداف خود را مشخص کرده که به نظر 
می رسد قابل دستیابی و قابل تفاهم باشد. کار سختی 
پیش رو نیست، به شرط آن که ایالات متحده آمریکا 
خود تصمیم گیر باشد و  از تناقض گویی پرهیز کند و 
تحت تأثیر لابی های اسرائیلی و سایر جریان هایی که 
به دنبال تخریب فضای مذاکرات هستند، قرار نگیرد. 
البته روندها نشان می دهد که ان شاءالله مذاکرات در 

همین مسیر پیش خواهد رفت.
اگر مطالبات آمریکایی ها غیرمنطقی باشد

انتظار سرمایه گذاری خارجی خوشبینی است
وی درباره اظهارات برخی جریان های سیاسی مبنی 
بر سرمایه گذاری ۱۰۰۰ میلیاردی آمریکایی ها پس از 
حصول به توافق گفت: نباید مبنا را بر این بگذاریم 
که به هر قیمتی سرمایه گذاری خارجی وارد کشور 
شود بلکه در گام نخست باید صنعت هسته ای را حفظ 
کنیم. البته در این راستا باید تا جایی که به منافع 
کشور لطمه ای وارد نشود نگرانی طرف مقابل را نیز 
برطرف کنیم. بنابراین اولویت اول ما حفظ صنعت 
منافع  دوم  اولویت  و  است  غنی سازی  و  هسته ای 
اقتصادی و جذب سرمایه خارجی. اگر طرف آمریکایی 
سقف غیرمنطقی و نامعقولی را برای مطالبات خود 
مسئله  دیگر  کند  مطرح  هسته ای  مذاکرات  در 
سرمایه گذاری بی معنا و خوشبینی افراطی است زیرا 
نمی توانیم چیزی را از دست بدهیم تا چیز دیگری 

را بدست بیاوریم.
گلرو افزود: برای ما مهم است که در کنار حفظ صنعت 
هم  اقتصادی  مشترک  همکاری  بتوانیم  هسته ای 
داشته باشیم نه که صنعت هسته ای را قربانی کنیم. 
در طی چند دهه گذشته نیز روابط تجاری بین بخش 
خصوصی هر دو کشور همیشه برقرار بوده و هست 
اما اگر توافقی که نافی منافع ما نیست، بدست آید 
این روابط گسترده تر می شود و البته از آن استقبال 

می کنیم.
به  پاسخ  در  مجلس  خارجی  روابط  کمیته  رئیس 
پرسشی درباره احتمال تبدیل مذاکرات غیرمستقیم 
تصمیم  به  بستگی  مسئله  این  گفت:  مستقیم  به 
حاکمیت و نهاد عالی تصمیم گیری دارد زیرا مذاکره 
تصمیم کل نظام حاکمیتی است و طبیعتا کسی نمی 
تواند در موضوع حساسی چون مذاکره با آمریکا بدون 
تصمیم نهادهای بالادستی اقدام کند و مجلس هم 
نظارت  است  موظف  صرفا  اساسی  قانون  اساس  بر 
کند. در واقع هرچه در حوزه توافق نامه ها و مذاکرات 
را مجلس  باشد  منافع مردم  و  در چارچوب مصالح 

پیگیری می کند.

رئیس کمیته روابط خارجی مجلس مطرح کرد؛

مطالبات آمریکایی ها غیرمنطقی باشد انتظار سرمایه گذاری خارجی خوشبینی است
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